



ကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤပါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂ်ဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒူသဝီပူၤ

လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၁ နံၣ် KHRG အလံာ်တၢ်ကစီၣ်(၁၇)ဘၣ်တဘျီ

တၢ်ထံၣ်စိ

ကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG အံၤ အတၢ်ထံၣ်စိအိၣ်ဝဲလၢ ခါ ဆူညါအဂီၢ် ကီၢ်ပယီၤပူၤဖိသဝီဖိတဖၣ် ကန့ၢ်ဘၣ်ပုၤဂ်ဝီခွဲးယာ် ဒီးတၢ်တီတၢ်တြၢ် အလၢအပွဲၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်ကရူာ်အတၢ်စံၣ်စိၤဂံၢ်ထံး

ကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်ကရူာ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဝဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီး မ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျီတဖၣ်လၢ အအၢၣ်လီၤဟ့ၣ်လီၤအသးလၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ် ပုၤဂ်ဝီခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤအပူၤ ခိဖျိ မၤနီၣ်မၤပါသဝီဖိတဖၣ်အကလုာ်, ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ် အတၢ်သ့ တၢ်ဘၣ်တဖၣ်လၢကမၤန့ၢ်, ယုၤန့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအခွဲးအယာ်အဂီၢ်ဒီး ဟံၣ်ဖိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီးသဝီဖိတဖၣ် ဒ်သိးကမၤဂ့ၤထီၣ်အဝဲသ့ၣ် အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်လၢ ကဒိသဒါလီၤအနီၢ်ကစၢ်သး လၢတၢ်မၤ ပယုဲတဖၣ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤပယုဲပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ် ကျိၤလၢ ပဒီးန့ၢ်ဘၣ်အိၣ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်ရၢလီၤ အိၣ်သက့ၤဆး ဒး လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပညိၣ်

ကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG အံၤ မ့ၢ်ဝဲဂံၢ်ခိၣ်ထံးကရၢသဘျီတဖၣ် လၢ အအၢၣ်လီၤအသးလၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ် ပုၤဂ်ဝီခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤပူၤ ခိဖျိတၢ်မၤနီၣ်မၤပါသဝီဖိအကလုာ်တဖၣ် ဒီးဆိၣ်ထွဲ မၤစၢၤ အဝဲသ့ၣ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢကမၤန့ၢ်, ယုၤန့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ အခွဲးအယာ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပတၢ်တိၣ်ဟံၣ်အိၣ်ဝဲလၢ သဝီဖိအတၢ်သ့ တၢ်ဘၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်တဖၣ် ကအါထီၣ်ဝဲလၢ တၢ်ယုၤန့ၢ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ အခွဲးအယာ်အဂီၢ်ဒီး မၤလီၤတၢ်သဝီဖိ အကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်, အတၢ်ယု ထီၣ်လၢအကါဒိၣ်တဖၣ်ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ်လၢ ကလုာ် ဘၢပုၤလၢအိၣ်ဒီး တၢ်စိတၢ်ကမီၤလၢ အမၤတၢ်ဆၢတဲာ်တဖၣ်ကန့ၢ်ဝဲ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘၢဘၣ် လီၢ်ကဝီၤဒီး ထံဂ့ၤကီၢ်ဂၤတၢ်ကရၢ ကရိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဝဲ သဝီဖိအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢ အသ့ဝဲလၢ တၢ်တြီဆၢလီၤက့ၤနီၢ်ကစၢ်သးအဂီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

wl uwdvllng

ပသးခုလၢ ပထုးထီၣ်ဘၣ်ကဒီးလံာ်တၢ်ကစီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲ ၁၇ ဝိတဝီန့ၣ်လီၤ. လံာ်တၢ်ကစီၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်တနံၣ်ခံဘျီန့ၣ်လီၤ. လံာ်တၢ်ကစီၣ် လၢ အဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်ခဲအံၤတဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ဟံးန့ၢ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ စးထီၣ်ဝဲ လၢအ့ၣ်ဖျိ ၂၀၂၁ နံၣ် တုၤလၢနီၣ်ဝဲဘၢဘၣ် ၂၀၂၁ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်နကထံၣ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ အပူၤကွဲာ်တနီၤ လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးဟံၣ်ဖျိအိၣ်အိၣ်ဝဲ မ့ၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အိၣ်လၢ ယုၤလၢအတီၢ်ပူၤ အဆၢတီၢ်ပူၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ.

KHRG အလံာ်တၢ်ကစီၣ်တဘျီအံၤ မ့ၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်ကွဲးဟံၣ်ဖိၣ်တၢ်ကစီၣ်လၢ အအိၣ်ဟဲလၢကညီကီၢ်ရၢန့ၣ်အပူၤဒီး လၢတၢ်ကွဲးတဖၣ်အကျိ တၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဂ်ဝီခွဲးယာ်တခါစုာ်စုာ် အတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢကီၢ်ရၢန့ၣ်ကိးဘၣ်ဒီးအပူၤ အိၣ်ဝဲဒၣ်ဒီး အတၢ်လီၤ ပလိာ်လိာ်သး ဒီးတၢ်လီၤဆိလိာ်သး အိၣ်ဝဲအါမးအဂီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢပတြၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်စုာ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

လၢလံာ်တၢ်ကစီၣ်တဘျီအံၤအပူၤ တၢ်ဂ့ၢ်လၢအပၣ်ယုာ် သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝဲ ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါအတၢ်အိၣ်သး, သုးအတၢ်ဟံးဆူၣ်တၢ်ဆိ တၢ်ကမီၤဒီးအတၢ်မၤတရီတပါပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်တဖၣ်, သုးအတၢ်မၤသံတၢ်, ဟီၣ်လံာ်မ့ၢ်ပီၤအတၢ်ဂ့ၢ်ကိးဒီး သုးအတၢ်မၤဆူၣ်ဒူသဝီဖိတဖၣ်ဒီးအဂၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

လၢလံာ်တၢ်ကစီၣ်တဘျီအံၤအပူၤ ဖဲလၢတၢ်ကွဲးပျါထီၣ်သဝီဖိအကလုာ်အဆၢကတီၢ် လၢသဝီဖိအတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ် ပကွဲးလီၤဘၢက့ၤ **သဝီအမံၤဒီး သဝီဖိအမံၤ** လၢလံာ်မဲာ်ပျါၣ်ဒ်အမ့ၢ် က..., ခ...,ဂ... သ့ၣ်တဖၣ် ဒ်သိးတၢ်သုတသ့ၣ်ညါလၢ အမ့ၢ်မတဂၤ ဒီးအအိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲးလဲၣ်တဂ့ၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢခံကတၢ် ပနာ်လၢပုၤဖးတၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဂ်ဝီခွဲးယာ် အတၢ်အိၣ်သးလၢ ကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤ ထံးအပူၤဒီး ပနာ်စုာ်ကိးလၢပုၤဖးတၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကပလၢာ်ဘၣ်ဝဲ သဝီဖိလၢ အအိၣ်လၢကီၢ်ရၢန့ၣ်တဘျီစုာ်စုာ်အပူၤအတၢ်တူၢ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

oktwufb0*infkfy, DokDpold SAC c;v Depduæ; ' @

စးထီၣ်လၢ လါအုၣ်ဖြၣ်တူၤ လါစးပထုဘၣ် ၂၀၂၁ နံၣ် ဖဲယုလါအတီၢ်အပူၤအံၤ တၢ်ကဲထီၣ်သးဒ်အမ့ၢ် တၢ်ဒုးတၢ်ယၤ, တၢ်ခးတပျီၤကျိဒီး တၢ်ခးလီၤတၢ်လၢသုးကဘီယုၤ, တၢ်ကွၢ်ဟ့ၣ် ကွၢ်စုၣ်တၢ်လၢသုးကဘီယုၤ တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲတပယုၤယီၤလၢ ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ် တၢ်ပၤဟီၣ်ကဝီၤ ကီၢ်ရှၢၣ်အါဘ့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢ တၢ် သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအယီၤ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ပျံၤဘၣ် ဖုးတၢ်, ဘၣ်ယုၣ်မ့ၢ်ဖျိဒီး တၢ်သံတၢ်ပျံၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. တကးဒီးဘၣ် သုးဖီၣ်စုကဝဲၤလၢအမ့ၢ် BGF ဒီး SAC ပယီၤသုး မၤကီၢ်မၤခဲ သဝီဖိတဖၣ်အိၣ်ဝဲ အကလုာ်ကလုာ်ဒီးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ နူသထုၣ်ကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤအကျါတခါ မ့ၢ်ဝဲ, ဖဲလါအုၣ်ဖြၣ် ၂၇ သီ တုၤလါမ့ၢ် ၃ သီ ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ် BGF သုးရှၢၣ် နီၣ်ဂံၢ်(၁၀၁၄) လၢအဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအိၣ် လၢဘီၤတုၤဝုဒီး သုးရှၢၣ်ခိၣ်ဘီၤမီၤခွဲၣ်တပုအံၤ ဆုၢ်အါထီၣ်အသုး ၂၀၀ ဂၤ ဆုတးပီ ဒီး လုက့ၣ်သုးကလၢၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ ဖဲလါအုၣ်ဖြၣ် ၂၉ သီန့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ BGF ဒီး KNLA သုးတဖၣ် အ ဘၣ်စၢၤဖဲ ဘီတပြီၤတၢ်လီၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးဝံၤအလီၢ်ခဲ BGF သုးတဖၣ်အံၤ ခိယီၤဝဲဆု ဘီခိၣ်ကျိဒီး လဲၤယီၤဝဲဆုတးပီသုးကလၢၤ န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမ့ၢ် ၁ သီန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဖဲ တးပီသုးကလၢၤ ဒီးခးလီၤနါစါကဒီးဝဲ ကျိဖးဒိၣ်ဆု သဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး ဖဲ လါမ့ၢ် ၂ သီ တချုးလၢအဝဲသ့ၣ် ကစးထီၣ် လဲၤယီၤဆု လုက့ၣ် သုးကလၢၤန့ၣ် ခးလီၤနါစါစ့ၢ်ကီး ကျိဖးဒိၣ် လၢအသုးကလၢၤကပီၤ ကပၤဒီး သဝီအခိၣ်အယၤၤ အတၢ်ပညိၣ်မ့ၢ်ဒ်သိး ကမၤပျီကျဲလၢ အတၢ်လဲၤဆုညါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး ဖဲလါမ့ၢ် ၃ သီဒီး ၄ သီ န့ၣ် BGF သုးဖဲလုက့ၣ်သုးကလၢၤတဖၣ် ခးလီၤနါစါစ့ၢ်ကီး ကျိဖး ဒိၣ်ဆုသဝီပူၤအယီၤ သဝီဖိတဖၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ကျိဖးဒိၣ်ချံလၢ အတပီၤဖးထီၣ်အစ့ၢ်ကတၢ်အိၣ်ဝဲ ၅ ဖျါၣ်, သဝီဖိဟံၣ်ဟးဂီၢ်အိၣ်ဝဲ တဖျါၣ် ဒီး သဝီဖိဘၣ်ဒီးဒီးကျိဖးဒိၣ် က့အိၣ်ဝဲတဂၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိ လၢ အဘၣ်ဒီးဒီးကျိဖးဒိၣ်က့တဂၤအံၤ မ့ၢ်ဝဲ စီၤစ-- ဒီး တကးဒီး ဘၣ် အသိလုၣ်မဲာ်ထံကလၢ စ့ၢ်ကီးသ့ၣ်ဖးဝဲ ဖဲတၢ်ခးတပျီၤတပျီၤတၢ် ဖဲလါမ့ၢ် ၃ သီအနံၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်လၢ ချါၣ်လွံာ်ထုၣ်ကီၢ်ရှၢၣ်ပူၤ တၢ်ကဲထီၣ်သးအကျါတခါ မ့ၢ်ဝဲ, ဖဲလါမ့ၢ် ၁၇ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် SAC ပယီၤသုးလၢ လၢဒိၣ် ကီၢ်ဆၢၣ် ဆုၢ်အါထီၣ်ဝဲ အသုးဖိတဖၣ် လၢသုးသိလုၣ်အပူၤ အါအါ ဂီၢ်ဂီၢ် ဆုမ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၢၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအဖိခိၣ် ဖဲ လါမ့ၢ် ၁၈ သီန့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ SAC ပယီၤသုးဒီး KNLA သုးအဘၣ်စၢၤ ဖဲအံၤသ့ၣ်ပျီ တၢ်လီၢ်, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ်အံၤ ဘၣ်ယုၣ်အိၣ်ကမ့ၢ်တၢ်လံ လၢပုၤလၢကျါ ဒီးတုၤမ့ၢ် အဝဲသ့ၣ်နၢ်ဟူ ကျိသိၣ်ကျိသဲ, တၢ်ဒုးတၢ်ယၤကဲထီၣ်ဒီး တၢ်ဘၣ် ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးလၢအဝဲသ့ၣ်ဂီၢ် အါထီၣ်ဝဲဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ.

တကးဒီးဘၣ်ဖဲ လါမ့ၢ် ၁၉ သီ, မ့ၢ်နၢ် ၁၁း၃၀ ယၣ်ယၣ်န့ၣ် သဝီဖိ လၢယဲၤဒၤကရူၢ်, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်အပူၤတဖၣ် နၢ်ဟူဝဲ ကဘီယုၤဟဲ သိၣ်ဘၣ်ဆၢၣ်ဒီး ကွၢ်ဝဲတဖျါဘၣ်. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ပျံၤဘၣ် ဖုးတၢ်ဒီးဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ SAC ပယီၤသုး ကဟဲတၢၤ လီၤမ့ၢ်ပီၤလၢ အဟီၣ်ကဝီၤဒီး ကဘီယုၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါစးပထုဘၣ် ၂၂ ဒီး၂၃ သီ, ၂၀၂၁ န့ၣ် SAC ပယီၤ သုးခိၣ်ချုးသုးရှၢၣ် နီၣ်ဂံၢ်(၆၀) သုးဖိကအိၣ်ဝဲ ၂၀၀ ယၣ်ယၣ် န့ၣ် လီၤဟူးဂဲၤဖဲ ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်တၢ်ပၤဟီၣ်ကဝီၤလၢ မ့ၢ်နံၤကိဒီး ဖယါလု ကိသဝီ, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်, ချါၣ်လွံာ်ထုၣ်ကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤ အဆၢကတီၢ် ဘၣ်သဂၢ်ဝဲဒီး KNLA သုးအယီၤ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲ ၇ ဘျီလၢခံသီ အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ, လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ ၃၀၀ ယၣ် ယၣ် လၢအအိၣ်ဝဲ လီၢ်မ့ၢ်သီ ဒီးလီၢ်မ့ၢ်ပၤသဝီတဖၣ် ယုာ်ထီၣ်ကွံာ် ဆုသဝီချုးဒီး ယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်ကွံာ်လၢပုၤလၢကျါန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤ အကျါတနီၤ တခါ, မ့ၢ်ဝဲတခးတပျီၤတပျီၤတၢ်ဒီး တၢ်ဆုၢ်အါထီၣ် သုးအဂံၢ်အဘါ စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအုၣ်ဖြၣ် ၃ သီမ့ၢ်နၢ်ခိ ၈ န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, BGF သုးရှၢၣ်နီၣ်ဂံၢ်(၁၀၁၄) ဒီး SAC ပယီၤသုး ခမရနီၣ်ဂံၢ်(၄၀၈) လၢ အအိၣ်လၢဒုးယၤ ဝဲၤလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၈) အဖိလံာ်တဖု ခးတပျီၤ နါစါဝဲကျိချံမျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဆုနီၣ်ထၣ်သဝီ, ထံသဒိၣ်ထၣ်ကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်အပူၤအခါ သဝီဖိလၢအမ့ၢ် နီၢ်မ့ၢ်ထီၣ် ဘၣ်ဒီးဒီး သံဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး စးထီၣ်ဖဲလါမ့ၢ် ၁ သီတုၤ လါယုၤ ၂၀ သီ ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ်, SAC ပယီၤသုးဆုၢ်အါထီၣ် အသုးဒီးစုကဝဲၤ, တၢ် အိၣ်တၢ်အီတဖၣ်ဆု ပါဟဲး, ခိပူၤ, ဘုအါဒါဒီး မဲာ်ကျိကရူၢ်တဖၣ်, ဖဲဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်အဆၢကတီၢ် ခိပတၢ်ဝဲ KNU တၢ်ပၤအယီၤ KNLA သုး ခးအဝဲသ့ၣ်ဒီး SAC ပယီၤသုးတဖၣ်တခါ ခးလီၤဝဲကျိချံမျိၣ်သ့ၣ် ဆုသဝီပူၤဒီး သဝီဖိအစံာ်ပူၤကျိးပူၤ တၢ်ဖဲးအိၣ်မၤ အိၣ်အလီၢ်န့ၣ် လီၤ.

လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ ဖဲလါယုၤ ၂၉ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် ဟါခိ ၅း၃၀ န့ၣ် သုးခိးကီၢ်ဆၢၣ် BGF သုးရှၢၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၁၀၁၃) အသုးဖိတဖၣ် ခးလီၤဝဲမျိၣ်ချံ သၢဖျါၣ်ဆု နီၣ်ဖိထံသဝီ, ကတၢ်တံးကရူၢ်, ဇွဲၣ်လိ ကီၢ်ဆၢၣ်အပူၤအယီၤ သဝီဖိတနီၤ အဟံၣ်ခိၣ်ဒုးဒီး တီၤကရၢၢ်တဖၣ် ဘၣ်ဒီးဟးဂီၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်သံတၢ်ပျံၤဒီး တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတအိၣ် ဘၣ် ဘၣ်ဆၢၣ် ဖဲသုးဖိတဖၣ်ခးတၢ်အဆၢကတီၢ် သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ် ပျံၤဘၣ်ဖုးတၢ်ဒီး ဘၣ်အိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲလၢ တၢ်ပူၤလၢ အခူၣ်လီၤဟံာ်ဝဲ လၢအဟံၣ်ဖိလံာ်န့ၣ်လီၤ.

မၤကဒီး ဖဲလါစးပထုဘၣ်အပူၤ SAC ပယီၤသုးတဖၣ်

ခးလီၤဝဲကျိၣ်ချံၣ်သ့ၣ်ဆူ ဖၣ်ပူၣ်ဝံၣ်အပူၤ တလီၢ်လီၢ်အယိၣ်, သဝီဖိ တဖၣ် ဘၣ်အိၣ်ခူသ့ၣ်လၢတၢ်ပူၤ နီၤဘၣ်ပျံၤဘၣ်ဖုးစ့ၢ်ကိးဝဲ ကျိၣ်ချံၣ် မျိၣ်သ့ၣ်ကလီၤဘၣ် အဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါစးပထုဘၣ် ၃ သီန့ၣ်, SAC ပယီၤသုး ခမရနီၣ်ဂံၢ် (၃၄၀) ခးလီၤဝဲကျိၣ်ဖးဒိၣ် (န့ၣ်-၄၀) ဆူဖၣ်ပူၣ်ဝံၣ် ကဝီၤဒု-၂ အပူၤဒီး မျိၣ်ချံၣ်အံၤလီၤတၢ်ပိၤဖးထီၣ်ဘူး ဝဲဒီး လီၢ်မံ ၁၀၀ တၢ်ဆါဟံၣ် (ကုတၢ် ၁၀၀ ဆေးရံ)န့ၣ်လီၤ. ဖဲကျိၣ် ဖးဒိၣ်ချံၣ်အံၤလီၤတၢ်ပိၤဖးထီၣ်ဘူး ဘၣ်ဒိဝဲ ကမျါဖိလၢအမ့ၢ် ဒီၤခွံၣ် မ့ၤ, သးနံၣ်အိၣ် ၈၀ နံၣ် တဂၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဖဲလါစးပထုဘၣ် ၁၀ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ကဒီးတဘျီလၢ KNLA သုးရၣ် -၁၅ ဒီး SAC ပယီၤသုး ခမရနီၣ်ဂံၢ်(၄၀၇) ဖဲဖၣ်ပူၣ်ဝံၣ်, ကဝီၤဒု -၃ အခါ SAC ပယီၤသုးအမျိၣ်ချံၣ်(၈၁ မမ) တဖျါၣ်လီၤတၢ်ပိၤဖး ထီၣ်ဝဲဖဲ အူဂီၤယၤ အဟံၣ်ဖၣ်ကပူၤအယိၣ် ဘၣ်ဒိဝဲ အဖိခွါတဂၤ ဖဲ အခိၣ်သ့ၣ်ယံၣ်ဘၣ်ဆၣ် လၢတၢ်ဘျီၣ်ဂ့ၢ်တၢ်ဘၣ်အပူၤ တကဲထီၣ် တၢ် ဘၣ်ဒိနးနးကျဲၤကျဲၤဘၣ်.

မ့ၢ်ဖဲ လါစးပထုဘၣ် ၁၁ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်, ဖဲမးထီၣ်သဝီပူၤ န့ၣ် မ့ၢ်လၢ ပယီၤခးလီၤနီၤတၢ်တလီၢ်လီၢ်အယိၣ် ဒ်သိးအဝဲသ့ၣ်ဆၣ် ဖိကီၢ်ဖိသုတဘၣ်ဒိ, သံဂီၤအဂီၢ် အဝဲသ့ၣ် လဲၤနီၤဆာဲဆူတၢ်လီၢ်အဂၤ အတီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ဖဲမးထီၣ်သဝီဖိတဖၣ် လဲၤတၢ်လၢကျဲယုၣ် ဒီးအကျိၣ်, ပနၢ်ဒီး မဲးတဲးလဲးဆူသဝီအချၢအဆၢကတီၢ် SAC ပယီၤသုး ခမရနီၣ်ဂံၢ်(၄၀၇) အသုးစကီၢ်ဖိ ညိၣ်လွၤ တဂၤခးတပျီၤ နါစါဝဲ မျိၣ်ချံၣ် (၄၀ မမ) ဆူသဝီဖိလၢအလဲၤတၢ်တဖၣ် အကျိၣ်အယိၣ် ဘၣ်ဒိဝဲ မးထီၣ်သဝီဖိ လၢအမံၤမ့ၢ် ဖါကျဲပံၤ, သးနံၣ် ၂၂ နံၣ်တဂၤ န့ၣ်လီၤ. ဖါကျဲပံၤအံၤ အခိၣ်ဘၣ်ဒိဝဲနးမးအယိၣ် လၢတၢ်ကူစါယါဘျီ အဂီၢ် တနံၤယီၤအတီၤအပူၤ တၢ်ဆုၤအီၤဆူကမးမိၣ်ဝံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖါကျဲပံၤ မ့ၢ်လၢအခိၣ် ဘၣ်ဒိဝဲနးမးအယိၣ် အခိၣ်ထွဲတကပၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်တူၣ်ကွံၣ်အိၣ် ဖဲအလဲၤအိၣ်လၢ တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်ကွၢ်ကဒီးလၢ နူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤ တၢ်ကဲထီၣ်သး အကျိၣ်တခါမ့ၢ်ဝဲဖဲ, လါအီၤကူး ၂၂ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ် လၢ SAC ပယီၤသုး ခမရနီၣ်ဂံၢ်(၅၈၅) လၢအဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ် ဖဲအီၤလၢ သုးခိၣ်ဝဲလုစိးဒီး KNLA သုးအဘၣ်စၢၤ ဖဲနိၣ်ဖိဒီး ထံမူထၣ်သဝီအဘၣ်စၢၤ, ကိးတရံးကီၢ်ဆၣ်အပူၤ ဒီဖျိလၢ SAC ပယီၤသုးတဖုအံၤ လဲၤတလၢဝဲ တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်အလီၢ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ. တဟါယီၤန့ၣ် SAC ပယီၤသုးတဖုအံၤ လဲၤန့ၣ်လီၤဝဲဆူနိၣ်ဖိသဝီပူၤ ဒီး မဲးဝဲဒၣ်ဖဲသီခါဖျါတနၢၤဝဲ, ဖဲလါအီၤကူး ၂၃ သီ ဂီၤခီအနံၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ် ကိးအိၣ်ဖိၣ်ဝဲ သဝီခိၣ်နါ ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ် မၢဝဲတၢ် ရဲၣ်ကျဲၤန့ၣ်အီၤ သိလုၣ်ဒီးလဲၤဆုၤကွၢ်အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီခိၣ်နါ ရဲၣ်ကျဲၤန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ဝဲဒီး ဖဲမ့ၢ်ထူၣ်ထီၣ်အဆၢကတီၢ် ပုၤကွၢ်လီၤ ဆုၤကွၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢ သိလုၣ်ခဲလၢ် (၈)ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ခးလီၤ သး တကတီၢ်ညါအံၤသဝီဖိ ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတအိၣ်နီတဂၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် ဒီဖျိလၢပယီၤသုးဟူးဂဲၤအါထီၣ် ဖဲဟံၣ်ကဝီၤပူၤဒီးဟး လၢပုၤကျိၣ်အယိၣ် သဝီဖိဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီဒီး ပျံၤဝဲဒၣ်လၢ တၢ်ဖ့ၣ်ဆါ

တၢ်သဘံၣ်သဘၣ်ကအိၣ်ထီၣ်လၢ သုးခံဖုအဘၣ်စၢၤဒီး တၢ်ဒုးတၢ် ယၤကကဲထီၣ်အသးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ် ခဲအံၤသဝီ ဖိလဲၤက့ၤလၢ အကျိးအသဝီ ဟးထီၣ်တၢ်ချၢပုၤတအဲၣ်ဘၣ်.

(SAC) ပယီၤသုးအကဘီယုၤဟးဆုၣ်တၢ်ဒီးခးလီၤတၢ်

စးထီၣ်လၢလါအုၣ်ဖြၣ် တုၤလါစးပထုဘၣ် ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် လီၢ်ကဝီၤဖိလၢ နူသထူၣ်, ချၢၣ်လွံၤထူၣ်, မုၢ်တြီၢ်ဒီး နူပျၢ်ယၢ်တဖၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ထံၣ် SAC ပယီၤသုးကဘီယုၤ ဟးယုၤ ဝုၤဝီ ဆုၣ်ဝဲတၢ်လီၢ်အါတီၤန့ၣ်လီၤ. လၢအကျိၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးအခိၣ် အမ့ၢ်လၢ SAC ပယီၤသုးခးလီၤတၢ်လၢ လီၢ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲ ခံဘျီဖဲ မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤ ဒီးတဘျီဖဲချၢၣ်လွံၤထူၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤ န့ၣ်လီၤ.

အခိၣ်ထံးတဘျီ ဖဲလါမးရှး ၂၇ သီတုၤ ၃၀ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် SAC ပယီၤသုးကဘီယုၤ တၢ်လီၤမ့ၢ်ပိၤဒီး ခးလီၤတၢ်လၢ တၢ်လီၢ်အါတီၤအမ့ၢ်, ဒုၣ်ဘူးနိၣ်ဟံၣ်ကဝီၤ, လုၢ်သီကီၢ်ဆၣ်, မဲၣ် ကျိၣ်ကရူၢ် ဟံၣ်ကဝီၤ, နွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်ဒီး ပးဟဲးဟံၣ်ကဝီၤ, ဘုသိၣ် ကီၢ်ဆၣ်တဖၣ် လၢမုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ကညိၣ်ဂီၢ်စိးယၢ် ကရူၢ် ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကစီၣ်လၢ လီၢ်ကဝီၤကမျါသံဝဲ အစုၤကတၢ် အိၣ်ဝဲ ၇ ဂၤ, ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး အစုၤကတၢ်အိၣ်ဝဲ ၂၃ ဂၤ, ကိုတၢ် သူၣ်ထီၣ်ဟးဂီၤဝဲ သၢဖျါဒီး လီၢ်ကဝီၤကမျါလၢ အကထိတဖၣ် ဘၣ်ယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးတဘျီအံၤ ကမျါလၢ အကထိတဖၣ် လဲၤယုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢ ပုၤကျိၣ်ဒီး ကမျါ ၃,၀၀၀ ဂၤ ယၢ်ယၢ် လၢဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ် လဲၤယုၢ်ယီၤဝဲဆူကီၢ်ကီၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်ခိယီၤကီၢ်ဆၢဝဲၤ စ့ၤန့ၣ်ရံၣ်အတီၤပူၤ ဘၣ်ဟဲက့ၤ ကဒါက့ၤဝဲ မ့ၢ်လၢ ကီၢ်ကီၢ်တၢ်သုးမုၢ်တဖၣ် တတူၢ်လိၣ် အဝဲသ့ၣ် ဘၣ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ.

မၤကဒီးဖဲလါမးရှး ၃၀ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် SAC ပယီၤ သုးကဘီယုၤ ကွံၣ်လီၤစ့ၢ်ကိး မ့ၢ်ပိၤဖဲ မဲၣ်သးခဲတၢ်လီၢ်, ထံးဒိၣ် သဝီ, မဲၣ်ယဲၤခဲကရူၢ်, ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၤထူၣ်ကီၢ်ရၣ်အခါ လီၢ်ကဝီၤကမျါသံဝဲ ၉ ဂၤ, ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး အစုၤကတၢ်အိၣ်ဝဲ ၂ ဂၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၢ်အသိးလါအုၣ်ဖြၣ် ၂၇ သီတုၤ လါမ့ၢ် ၂၁ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် န့ၣ်စ့ၢ်ကိး, SAC ပယီၤသုးကဘီယုၤ ဟဲးခးလီၤကဒီးတၢ်ဖဲ ဒါကွၢ် ဟံၣ်ကဝီၤ, ဒီပူၤကရူၢ်ဒီး သံကီၢ်ထၣ်, တရံးခံ, တိညိထၣ်တၢ်လီၢ် တဖၣ်လၢအအိၣ်ဖဲဘုအါဒါကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤအယိၣ် ဒုး အိၣ်အါထီၣ် တၢ်ယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးလၢလီၢ် ကဝီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် မ့ၢ်လၢလီၢ်ကဝီၤဖိတဖၣ် ယုၢ်ဖျိးတဒါကွံၣ်အသးဆူတၢ်လီၢ်အဂၤ ချူး ဆါချူးကတီၢ်အယိၣ် တၢ်သံတၢ်ပုၤဒီး တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢ သုး ကဘီယုၤခးလီၤတၢ်အံၤ တအိၣ်ဝဲလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.



SAC ပယီသူးကီင်ကးကရၢ အတက်ဟးဆူးဒ်သိး ကထူင်ဖျဲးထိုင်လၢ အတက်မၤဘန်ဒိပုၤဂ့ၢဝီခွဲးယၢ် ဒ်တက်ပၢ်ပနီၣ် တူၢ်လိာ်အီၤကသ့အဂီၢ်

ပယီသူးကီင်ကးကရၢ SAC တဖုအံၤ ဂုၢ်ကျဲးစးမၤဝဲ ဒ် သိးကထူင်ဖျဲးထိုင်က့ၤလၢ အတက်မၤကမၢ်ဝဲ ပုၤဂ့ၢဝီခွဲးယၢ်အံၤ အကီၢ်မ့ၢ်လၢတၢ်ပၢ်ပနီၣ်တူၢ်လိာ်အီၤကသ့အဂီၢ် ဆိတလဲက့ၤဝဲ တၢ်ဘျၢခိၣ်သ့ၣ်တနီၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဆိတလဲအဲၤအံၤအဖီခိၣ် ကညီဂ့ၢဝီခွဲးယၢ်ကရၢ ထူးထိုင်ဝဲလံာ်တၢ်ကစီၣ်တဘျီလၢ ဝဲထံ နီၤဖး ဘၣ်ယးတၢ်ဘျၢခိၣ်သ့ၣ် လၢတၢ်ဆိတလဲအီၤတဖၣ်ဒီးပုၤ ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ် လၢဘီမ့ၢ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢ အပတီၢ်အတၢ်လီၤဆိလိာ် အသးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘျၢခိၣ်သ့ၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ဆိတလဲအီၤ ဝဲ လါဖုၤတြူၤအါရံၤ ၁ သိဝံၤအလီၢ်ခံတဖၣ် တဘျီလိာ်ဒီး ဘီမ့ၢ်စၢ် ဖျိၣ်ကရၢ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢဒီး မၤဘၣ်ဒိဝဲကီၢ်ပယီၤထံဖိကီၢ် ဖိအဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဘၣ်ယးတၢ်ဒီးသဒၤ လီၤနီၢ်ကစၢ်အသး ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါဖုၤတြူၤအါရံၤ ၂၀၂၁ နှိၣ်န့ၣ် SAC ပယီသူးလၢ အဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်ဖဲအီၤလၢ သူးခိၣ် ကျၢ်မ့ၢ်အိၣ်လဲၣ်အံၤ ဟံးဆူၣ် န့ၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤဝံၤအလီၢ်ခံ ကီၢ်ပယီၤထံရၢကီၢ်သဲးအတၢ်အိၣ်သး တဂၢၢ်တကျၢၤဒီး ဟဲနးထိုင်ဝဲန့ၣ်လီၤ. အဲၤသ့ၣ်မၤအါမၤသီဝဲ ထံဖိ ကီၢ်ဖိတကးဒီးဘၣ် သူဝဲ ၂၀၀၈ နှိၣ် တၢ်ဘျၢခိၣ်သ့ၣ်အဆၢဖိ (၄၁၉)ဒီးဒူးအိၣ်ထိုင်ဝဲ ပယီသူး SAC အံၤန့ၣ်လီၤ. စးထိုင်ဖဲန့ၣ် ဝံၤအလီၢ်ခံ အဲၤသ့ၣ်ဆိတလဲက့ၤဝဲ ကီၢ်ပယီၤတၢ်ဘျၢခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢ အမၤဘၣ်ဒိဝဲထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤသူးဆိတလဲက့ၤဝဲကဝီၤဒု, သဝီ, ကရၢအပၤပြးအတၢ်သိၣ် တၢ်သီတၢ်ဘျၢလၢ အအိၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤ ပဒိၣ်တၢ်ပၤအဖီလၢ, ထံဖိ ကီၢ်ဖိနီၢ်ကစၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤအတၢ်သဘျၢ ဒီးတၢ်ဘျၢလၢ ထံဖိကီၢ်ဖိ အတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်, ကီၢ်မ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီခိၣ်သ့ၣ်အဆၢဖိ (၅၀၅)(က) ဒီးအံၣ်လဲးတြီနံးတၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျၢ် အတၢ်ဘျၢတဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

SAC ပယီသူးပၢ်လီၤဝဲတၢ်ဘျၢသဲးစးနီၣ်ဂံၢ် (၃/ ၂၀၂၁) အံၤ မ့ၢ်ဝဲဒၣ် ကဝီၤဒု (မ့တမ့ၢ်) ကရၢတၢ်ပၤတၢ်ပြးသဲးစးတၢ်ဘျၢလၢ က့ၤဘီဝဲ လွံၢ်ဘျီတဘျီန့ၣ်လီၤ. လီၤဆိဒၣ်တၢ် ဝဲအဲၤသ့ၣ်က့ၤဘီ က့ၤဝဲ တၢ်ဘျၢသဲးစး အဆၢဒိၣ်(၁၇)အံၤ ပုၤလၢအအိၣ်ဆိးလၢ ကဝီၤဒု(မ့တမ့ၢ်) ကရၢအပူၤတဖၣ် မ့ၢ်လဲၤအိၣ်လၢ ကဝီၤဒု(မ့တမ့ၢ်) ကရၢအဂၤန့ၣ် ပုၤလၢတအိၣ်လၢဟံၣ်န့ၣ်စရီပူၤသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်ဟဲ အိၣ်ဝဲမ့ၢ်ဂ့ၤ, မ့ဟးထိုင်ဝဲမ့ၢ်ဂ့ၤ ကဘၣ်လဲၤပၢ်ဖျါဝဲဒၣ်ဆူ ကဝီၤဒု (မ့တမ့ၢ်) ကရၢခိၣ်န့ၣ်အိၣ် ဒ်အမ့ၢ်မ့ၢ်န့ၣ်ပုၤတမ့ၢ် အသိးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တလူၤပိာ်ထွဲ တၢ်ဘျၢသဲးစးအဆၢဒိၣ် (၁၇)ဘၣ်န့ၣ် ကဘၣ်ဟ့ၣ် လီၤဝဲစ့အိၣ်လိး (၁၀,၀၀၀) ကူးဒီးဆူအဖီ လာ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တဟ့ၣ်

စ့အိၣ်လိးဘၣ်န့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်လၢပိာ်ပူၤ(၇)သီ (မ့တမ့ၢ်) တအါန့ၢ် ဒီး(၇)သီဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤသူးကီၢ်ကးကရၢ ပၢ်လီၤဝဲ တၢ် ဘျၢသဲးစးနီၣ်ဂံၢ် (၄/ ၂၀၂၁) အံၤ မ့ၢ်ဝဲဒၣ် တၢ်ဘျၢလၢတၢ်က့ၤဘီက့ၤဝဲ ဘၣ်ယးဒီး ထံဖိကီၢ်ဖိအနီၢ်ကစၢ် တၢ်သဘျၢဒီး အတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ အခွဲးအယၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤသူးပဒိၣ်အံၤ ပၢ်ပတုာ်ဝဲဒၣ် တၢ်ဘျၢသဲးစးအနီၣ်ဂံၢ်မ့ၢ်ဝဲ (၅), (၆), (၇)ဒီး (၈)ပူၤန့ၣ် ပၢ်ဖျါထိုင် ဝဲတၢ်ဒီးသဒၤဝဲ ထံဖိကီၢ်ဖိ အနီၢ်ကစၢ်တၢ်သဘျၢ ဒီးအတၢ်ဘၣ်တၢ် ဘၢ အခွဲးအယၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

SAC ပယီသူး ပၢ်ပတုာ်ဝဲတၢ်ဘျၢခိၣ်သ့ၣ်အဆၢဖိတဖၣ်, ဒီးတၢ်ဘျၢခိၣ်သ့ၣ်အဆၢဖိ(၅)န့ၣ် မ့ၢ်ဒ်သိးပုၤန့ၢ် စိန့ၢ်ကမီၤန့ၢ်လီၤယိ ထံၣ်န့ၢ်တၢ်, န့ၢ်လီၤဟံးဆူၣ်န့ၢ်တၢ်, န့ၢ်လီၤဖိၣ်ဆူၣ်ပုၤလၢပုၤဟံၣ် ပူၤယိပူၤဒီး လၢနီၢ်တဂၤ တၢ်ပၤအလီၢ်အကျဲးတၢ်သ့ၣ်ထိုင်ဘျီထိုင် အပူၤလၢ အတပၣ်ယုာ်ဒီးလံာ်တၢ်ပျဲလၢဖိၣ်တၢ်ပၤဘၣ်ကသ့အဂီၢ်, တၢ်ဘျၢခိၣ်သ့ၣ်အဆၢဖိ (၇)ဟံးန့ၢ်ဝဲတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဒ်သိးဖိၣ်ဒူးယၢ် ဝဲပုၤတဂၤဂၤအါန့ၣ် ၂၄ နှိၣ်ရံၣ်လၢအတပၣ်ယုာ်ဒီး ကီၢ်ဘျီၣ်အလံာ် အုၣ်သးကသ့အဂီၢ်, အဆၢဖိ(၈) မ့ၢ်ဒ်သိးန့ၢ်လီၤကန့ၣ်ဟ့ၣ် တၢ်ဂ့ၢ် ကျိၤတၢ်ကလုာ်လၢ တၢ်ဘၣ်စၢၤ ဝဲပုၤတဂၤဒီးတဂၤသူဝဲ ဝဲဖိကဟ့ၣ် တၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢ တၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျၢ်အခါ တကးဒီးဘၣ် ယုၤန့ၢ်ဒီး ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ အတအိၣ်ဒီးလံာ်တၢ်ပျဲလၢ ဟံးန့ၢ် တၢ်ပၤအဂီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

SAC ပယီသူး သဲးစးတၢ်ဘျၢ နီၣ်ဂံၢ် (၅/ ၂၀၂၁) န့ၣ် မ့ၢ် တၢ်ဘျီဘၣ်က့ၤ တၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ အဆၢဖိ ၅၀၅(က)န့ၣ် လီၤ. လၢအဆၢဖိ ၅၀၅(က)အပူၤန့ၣ် မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပညိၣ်လၢ က မၤပျဲၤမၤဖူး, ရၤလီၤတၢ်ကစီၣ်တမ့ၢ်တတိဆူ ကမ့ၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိအါဂၤ မ့တမ့ၢ် ထံဖိကီၢ်ဖိတဂၤစုာ်စုာ်အအိၣ်, မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ် ထံး, မၤဆဲးလီၤစ့ၤလီၤ, မၤဟးဂုာ်ဟးဂီၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဟးဂုာ်ဟးဂီၤ မ့ကဲထိုင် လၢပဒိၣ်အပူၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် အတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးဂဲၤ, တၢ် လူၤပိာ်မၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီ မ့တမ့ၢ် အတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့န့ၣ် ပုၤ ဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကဟံးန့ၢ်အရလၢ ပုၤလၢအမၤကမၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်သ့လီၤ. SAC ပယီသူးသဲးစး တၢ်ဘျၢနီၣ်ဂံၢ်(၇/ ၂၀၂၁)န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဘျီဘၣ်က့ၤ အံၣ်လဲးတြီနံး တၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျၢ် သဲးစးတၢ်ဘျၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီး လံာ်တၢ်ပၢ်ဖျါဖုၣ်ကီၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ထၢန့ၣ်အါထိုင် သဲးစးတၢ်ဘျၢ အဆၢဖိ ၃၈ ဆူ ၂၀၀၄ နှိၣ် အံၣ်လဲးတြီနံး တၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျၢ် သဲးစးတၢ်ဘျၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျၢ်အပုာ်ယဲၤ လၢ အဆၢဖိ ၃၈ (ဂ)အပူၤန့ၣ် ပုၤတဂၤလၢလၢအအိၣ်ဒီး တၢ်ပညိၣ်

လၢ ကရၢလီၤ တၢ်ကစီၣ်လၢအတမ့ၢ်တတီၤဒီးတၢ်ကစီၣ်ကမၢ် တဖၣ်ဆူ လၢကမ့ၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိအကျါ လၢအမၤပျံၤမၤဖုး, မၤဟးဂီၤ တၢ်န့ၢ် မ့တမ့ၢ် အဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်လီၤမ့ၢ် လီၤဖးတဖၣ်န့ၢ် တၢ်ကဟံး န့ၢ်အီၤအရန့ၢ်လီၤ. လၢအဆၢဖိ ၃၈(ဃ)အပူၤ ဟံၤဖျါဝဲ ထံကီၢ်တၢ် ပၤတၢ်ပြးသန့, ထံကီၢ်တၢ်ဘဉ်တၢ်ဘၢဒီး သဲးတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ် ကမိၤ တဖၣ်အမဲၣ်ညါ ဟံၤဖျါဝဲယုၣ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကမၢ် လၢတၢ်တယၢ်ဝဲ အဘဉ်ထွဲဒီး တၢ်ဆိးကါတၢ်စုဆူၣ် ခိၣ်တကးလၢ ခိၣ်ဖျါဝဲထီၣ် အကျါအကျဲ လၢတၢ်တဟံၤပနီၣ်ယၢ်အိၣ်ပညိတဖၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၢ်လီၤ. တၢ်ဆိးကါ တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးလၢ ခိၣ်ဖျါဝဲထီၣ်အကျါအကျဲ တနီၤ စံးတၢ်န့ၢ် တၢ်ထီၣ်ဒါပုၤတဂၤဂၤလၢ အသုတဒီးန့ၢ် ဘဉ်တၢ် ဂ့ၢ်တၢ်ကျါ ခိၣ်ဖျါဝဲကစၢ်ပုၤအကျါအကျဲတၢ်ဆဲးကျိး, ခိၣ်ဖျါဝဲ ထီၣ် ဒီးဒီးကွဲးတၢ်တဖၣ်အဂီၢ် တၢ်တြီယာ်ဝဲ (စံးတၢ်န့ၢ် ပုၤတဂၤ န့ၢ် တြီယာ်ဝဲ ပုၤဘဉ်မူဘဉ်ဒါတဖၣ် ဖဲကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်စ့ၢ်ဝဲလၢ အတဖၣ် ဒီးဒီးသဲးအခါ) ဒီးဖဲကွၢ်ကျဲးစးဘၢၣ်ဖျါဝဲ ဒီးကွဲးတၢ်အကျါအကျဲ တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. အဆၢဖိ ၃၈(င)အပူၤ ဟံၤဖျါဝဲ တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကမၢ် လၢအဘဉ်ထွဲဒီး တၢ်ပညိၣ်လၢကမၤဟးဂီၤတၢ်ရဲလိာ်မုၢ်လိာ် လၢ ကီၢ်ပယီၤဒီး ထံဂုၤကီၢ်ဂၤအဘၢၣ်စၢၤ ခိၣ်ဖျါဝဲတၢ်ဆိးကါတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ် တကးလၢ ခိၣ်ဖျါဝဲထီၣ်အကျါအကျဲန့ၢ်လီၤ. တၢ်မူးတၢ်ရၢလၢ တၢ်ဆိးကါခိၣ်ဖျါဝဲထီၣ်တၢ်မၤအကျါအကျဲတဖၣ်အပူၤ တၢ်ဆိး ကါဝဲတၢ်ကတိၤလၢအတလီၤတၢ်လီၤဆဲး ဒီးအမ့ၢ် “တၢ်ဂ့ၢ်ကျဲးစး

န့ၢ်လီၤမၤဟးဂီၤဝဲ ခိၣ်ဖျါဝဲထီၣ်အကျါအကျဲပီးလီၤလၢ အတအိၣ် ဒီးတၢ်ပျဲ” ဘဉ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ.

SAC ပယီၤသုး ထီၣ်ဒါမၤလီၤမုၢ်ပြုၣ်ဝဲ ထံဖိကီၢ်ဖိလၢ အဟံၤဖျါထီၣ် တၢ်ဘဉ်သးတဖၣ်, ဖိၣ်ဒီးသမံသမိးဝဲ ပုၤလၢအဟူးဂဲၤ တဖၣ်, ပညိၣ်ဒုးဝဲဒီးမၤအာမၤနးပုၤဒ် အတလီၤကံးဒီးပုၤကူပုၤကညိ အသိး, အါန့ၢ်အန့ၢ် SAC ပယီၤသုး သူဝဲတၢ်ဘျုးခိၣ်သ့ၣ်လၢအဝဲ ဆိတလဲဝဲဒ်အိၣ်ဖျါလၢအဖိခိၣ်တဖၣ်, န့ၢ်လီၤမၤဆူၣ်, ဖိၣ်န့ၢ်ဆူၣ်, ဖိၣ်ဒုးယၢ်ဒီးတြီ ယာ်ဝဲတၢ်ကတိၤဖျါထီၣ်တၢ်ဘဉ်သးလၢ တၢ်သဘျုး အပူၤ, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဂ့ၢ်ကျဲးစးဝဲဒ်သိး ကထူၣ်ဖျဲးထီၣ်က့ၤလၢ အတၢ်မၤဘဉ်ဒိပုၤဂ့ၢ်ဝဲဒ်ယၢ်လၢ တၢ်ဟံၤပနီၣ်တူၢ်လိာ်အီၤကသု အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤအံၤအမူဒါအိၣ်လၢကဘဉ်ဒိသဘဲ တၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်ဒ် အာစံၣ်ယၢ်ဘိးဘဉ်ရၢလီၤဝဲတဖၣ်, ဒ်ဘီမုၢ်စၢၤဖိၣ်ကရၢ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျုးတဖၣ်, ဒ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢဘီမုၢ်စၢၤဖိၣ် ကရၢ အလံာ်ဘိးဘဉ်ရၢလီၤအပူၤတဖၣ်န့ၢ်လီၤ. ကညိဂ့ၢ်ဝဲဒ်ယၢ် ကရၢဝဲထံနီၤဖးဒီး ထံၣ်ဝဲလၢကီၢ်ပယီၤတမၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲ တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တဖၣ်အံၤဘဉ်အမဲၣ်ညါ ထီၣ်ဒါတြီမၤတံာ်တံာ်, မၤပယုဲဝဲတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢထံဖိကီၢ်ဖိတြးဒီးန့ၢ်ဘဉ် အီၤအံၤန့ၢ်လီၤ.



uChh *Dwlv Dwt @ = uDy, Dyl yS* h0Dwlv @lb0 t wlr: pU: wIC Hvl phwz0 t x D

ပယီၤသုးဟံးဆူၣ်န့ၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤဝဲအလီၢ်ခံ ပုၤဂ့ၢ်ဝဲတၢ် လိာ်ဘဉ်အတၢ်မၤစၢၤတၢ်ပံးတၢ်စ့ၤ လၢကဲထီၣ် အသးသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲအဖိခိၣ် ကညိဂ့ၢ်ဝဲဒ်ယၢ်ကရၢဒီး ကလုာ်န့ၢ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံး တၢ်ကရၢကရိအဂၤ ၉ ဖုန့ၢ် ကွဲးပတြီၣ်ထုးထီၣ်ဝဲလံာ်ဟံၤဖျါဖုၣ် တဘျုးန့ၢ်လီၤ. တၢ်ကွဲးပတြီၣ်ထုးထီၣ်ဝဲလံာ်ဟံၤဖျါဖုၣ်တဘျုးအံၤ ဘဉ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်ဝဲလၢ (Progressive Vovice) တၢ်ကရၢကရိဒီး ရၢလီၤဟံၤဖျါဝဲဒ်ဖဲအပုၤယဲၤသန့ ဖဲ လါစးပထုဘၢၣ် (၇)သီအနံၤ န့ၢ်လီၤ. တၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါဆိ လံာ်တၢ်ဟံၤဖျါဖုၣ်အံၤ ဘဉ်တၢ်မၤအီၤဖဲ လါအိးကထီဘၢၣ် ၄ သီ လၢအထီၣ်နဲး အလံာ်မဲၣ်သ့ၣ်အပူၤန့ၢ် လီၤ.

ဟီၣ်ကဝီၤတဖၣ်အပူၤ တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤပုၤဂ့ၢ်ဝဲတၢ်လိာ်ဘဉ်တဖၣ် ဘဉ်တၢ်ပၤဆုၤအီၤ, တၢ်ဟံၤပနီၣ်အီၤ ဒီးမၤဟးဂီၤအီၤလၢ ပယီၤသုး တကးဒီးဘဉ်အမဲၣ်ညါ လၢအဝဲသ့ၣ် အတၢ်ဘဉ်ဘျုးဘဉ်ဖိၣ်အဂီၢ် အဝဲသ့ၣ်သူဝဲ တၢ်ပံးတၢ်စ့ၤအံၤ ဒ်စုကဝဲတခါအသိးအယိ တၢ်တိ စၢၤမၤစၢၤ ပုၤဂ့ၢ်ဝဲအတၢ်လိာ်ဘဉ်လၢအပူၤကွံာ် လၢကီၢ်ပယီၤပူၤ တဖၣ် တဟဲဂုၤထီၣ်ဘဉ်အမဲၣ်ညါ ဟဲပံးထီၣ်အထီၣ်သီထီၣ်အါ ထီၣ်ဝဲဒ်န့ၢ်လီၤ.

လၢသုးဟံးဆူၣ်န့ၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤ ဖဲ ၈ လါအတီၢ်ပူၤန့ၢ် တၢ်မၤဘဉ်ဒိပုၤဂ့ၢ်ဝဲဒ်ယၢ်, တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့, တၢ်ကူၣ်ဘဉ် ကူၣ်သ့, မုၢ်ကျါဝဲၤကွၢ် ဒီးထံကီၢ်တၢ်အိၣ်သးအကလုာ်ကလုာ် ကဲ ထီၣ်သး အါအါသီသီ လၢထံကီၢ်ပူၤန့ၢ်လီၤ. လၢန့ၢ်အမဲၣ်ညါ ခိၣ်ဖျါ သုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒီး စုကဝဲတၢ်သဘဉ်ဘျုးအယိ ကလုာ်န့ၢ်

လံာ်ဟံၤဖျါဖုၣ်လၢတၢ်ကွဲးပတြီၣ်အီၤအံၤ ယိထံးဒီးပဲာ်ထံနီၤ ဖးဝဲ ဘဉ်ပးဒီးတၢ်တိစၢၤမၤစၢၤပုၤဂ့ၢ်ဝဲတၢ်လိာ်ဘဉ် အတၢ်ပံးတၢ် စ့ၤအတၢ်ဟးဂုၤဟးဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. လံာ်တၢ်ဟံၤဖျါဖုၣ်အံၤ လီၤဆိဒ်တၢ် ပဲာ်ထံနီၤဖးဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ ကလုာ်န့ၢ်ဒ်အမ့ၢ် ကခူၣ်, ကညိ, ယိ, ကရၢနံၣ် (ကယါ), ခွဲးဒီး ရၢၢ်ခၢၣ်ကီၢ်စဲၣ် ဟီၣ်ကဝီၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၢ်လီၤ.

လံာ်တၢ်ဟံၤဖျါဖုၣ်တဘျုးအံၤအဖိခိၣ် ခိၣ်ဖျါဝဲသဘဉ်သ

ဘဉ်လၢ အအိၣ်ဟံလၢ တရူးသုးဟံးဆူၣ်န့ၣ် တၢ်စိတၢ်ကမိၤတဖၣ် အယိ ပုၤလၢအဘဉ်ယုာ်မ့ၢ်ဟးဖျါလၢအနံၣ်ယံာ်အလါအါတဖၣ် အိၣ်ဝဲ ၁ ကကွၢ်ယဉ်ယဉ် ဒီးဖဲသုးဟံးန့ၣ် တၢ်စိတၢ်ကမိၤဝဲအလီၤခံ ပုၤအနီၤဂံၢ်အါန့ၣ် ပုၤအဂၤ ၁ ကကွၢ်အကျါလွံၣ်ပူတပူန့ၣ် ဘဉ်ဟံ တၢ်နီၣ်ကစၢ်လီၤကျဲဒီး ယုာ်မ့ၢ်ဟးဖျါဝဲန့ၣ်လီၤ. သုးဟံးဆူၣ်န့ၣ် တၢ်စိ ကမိၤဝဲအလီၤခံ လၢကညီ, ကရူၣ်နံၣ်, ကခွၢ်, ယိၤဒီးခွၢ်ကီၢ်စဲၣ် တဖၣ်အပူၤန့ၣ် ပယီၤသုးတဖၣ် တၢၤလီၤမ့ၢ်ပိာ်လၢကဘီယူၤဒီး မၤဝဲတၢ်ထီၣ်ဒုးလၢ အဆူၣ်အကီၢ် သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. လၢ တၢ်န့ၣ်အယိ ကမျၢၢ်လၢအတၢ်ကမၣ်တအိၣ်တဖၣ် ဘဉ်ခိဖျါဝဲ တၢ် ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံး, တၢ်သံတၢ်ပုၤ, ကမျၢၢ်ပၤတၢ်စုလီၤခိၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်ဘျီ တၢ်ဘါအလီၤတဖၣ် ဘဉ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤအမဲၣ်ညါ ပယီၤသုးတဖၣ် မၤဘဉ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအခွဲးယာ်တၢ်ဘျါလၢအဂၤဒီး တၢ်တိစၢၤမၤ စၢၤ ပုၤဂ့ၢ်ဝဲတၢ်လိၣ်ဘဉ်သဲးတဖၣ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤကမၣ် တၢ်တဖၣ်အံၤ ကဲထီၣ်တၢ်မၤကမၣ်သုးအတၢ်ဘျါဒီး တၢ်မၤထီၣ်ဒါလီၤ တူၣ်ပုၤကညီ ကလုာ်န့ၣ်အကီၢ်မ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်တၢ်ဟံဖျါဖုၣ်တခါ အံၤဟံဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကီး တၢ်မၤကမၣ်တဖၣ်လၢ ပယီၤသုးတဖၣ် မၤက မၣ်ထီၣ်ဒါတ့ၢ်ဝဲ ကလုာ်န့ၣ်ကမျၢၢ်တဖၣ်လၢအပူၤကွံာ်နံၣ်လၢ အဆံ တဖၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အတၢ်မၤကမၣ်လၢ အနုာ်လီၤလၢ တၢ် စံာ်စိတဲးပုၤလၢအမ့ၢ် တၢ်မၤဘဉ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအခွဲးယာ်တဖၣ်အံၤ အယိ တၢ်ဟံတၢ်လီၤကျဲ တၢ်ယုာ်မ့ၢ်ဟးဖျါလၢအကဲထီၣ်အသးလၢ အနံၣ်အါလါအါတဖၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ခိဖျါ ပယီၤသုးတၢ်မၤ ပယုဲသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအယိ ထံဖဲကီၢ်ဖိ ကမျၢၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘဉ်ကွၢ် ဆၢၣ်မဲၣ်ဝဲဒီး တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒ်အမ့ၢ်ဝဲတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်, တၢ်အိၣ် ဆူၣ်အိၣ်ချ့, အတၢ်ကဟုကယာ်, တၢ်အိၣ်ဆိးလီၤတဖၣ် တၢ်လုာ်အိၣ် နီၣ်ခိ သးသမ့သ့ၣ်ဖျါန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါတၢ်တိစၢၤမၤစၢၤ ပုၤ ဂ့ၢ်ဝဲတၢ်လိၣ်ဘဉ်လၢအဂၤတဖၣ် ဟဲအါထီၣ်အဖီခိၣ် တၢ်ဘျါရဲအိၣ် တအိၣ်ဝဲဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

သုးအတၢ်ဟံးဆူၣ်န့ၣ် တၢ်စိကမိၤအံၤ ဒုကဲထီၣ်ဝဲတၢ်ယံး တၢ်စ့ၤ လၢထံကီၢ်ဒီး တဘျီအဖီခိၣ် တကးဒီးဘဉ်အမဲၣ်ညါ လၢက လုာ်န့ၣ်ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤတဖၣ်တခါ တၢ်သဘဉ်သဘဉ်လၢ အကဲ ထီၣ်အသးလၢ အနံၣ်ယံာ်အလါအါတဖၣ် အိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်ဝဲဒၣ် န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်အသိး တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အိၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကီးလၢ တၢ်ယံးတၢ်စ့ၤဘဉ် ယး တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤ ပုၤဂ့ၢ်ဝဲတၢ်လိၣ်ဘဉ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲသုးဟံး ဆူၣ်န့ၣ် တၢ်စိတၢ်ကမိၤအဆၢကတီၢ်အပူၤ တၢ်ယံးတၢ်စ့ၤဒီး တၢ်ဂ့ၢ် ကီၢ်လၢ ဟဲအိၣ်ထီၣ်သးအမဲၣ်ညါ ခိဖျါလၢ COVID-19 တၢ်ဆါသ့ သတြိာ်တခါအံၤအယိ တၢ်အိၣ်သးသ့ၣ်ဖျါ အါထီၣ်နးထီၣ်ဝဲဒၣ် ကွၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သမံသမိးဝဲ ကလုာ်န့ၣ်အတၢ်တိစၢၤမၤစၢၤပုၤဂ့ၢ်ဝဲအ တၢ်လိၣ်ဘဉ် အတၢ်ယံးတၢ်စ့ၤအဖီခိၣ် ဖဲရၢၢ်ခၢၣ်ကီၢ်စဲၣ်အပူၤ စးထီၣ်လၢ ၂၀၁၈ နံၣ်တုၤလၢ ၂၀၂၀ နံၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ် AA ဒီး ပယီၤသုးအဘၢၣ်စၢၤ စုကဝဲတၢ်သဘဉ် ဘဉ်ကဲထီၣ်သး တကးဒီး ဘဉ် တၢ်မၤသံလီၤတူၣ်ရီၤပုၤကွၢ်ကလုာ်န့ၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်မၤရဲမၤဖျါ ထီၣ်တၢ်လီၤ အဒုးယၢရဲၣ်ကျဲန့ၣ် တၢ်ဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်ဂ့ၢ်ဝဲတအိၣ်ဒီး

ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲန့ၣ်ဝဲအလီၤခံ လၢရၢၢ်ခၢၣ်ကီၢ်စဲၣ် ပုၤ ပုၤယုာ်မ့ၢ်ဟးဖျါတဖၣ်အါထီၣ်ဝဲဒၣ် တကးဒီးဘဉ် အဝဲသ့ၣ်ဟး ထီၣ်လၢ ပုၤလီၤအိၣ်ကမ့ၢ်အဒဲကဝီၤအချၢ တန့ၢ်လၢတၢ်သဘျီအပူၤ ဘဉ်အသိး လၢဒဲကဝီၤပူၤစ့ၢ်ကီး ဘဉ်သဂၢၢ်ဒီးထံဒိၣ်နိယုၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ပုၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်တဖၣ်အဂီၢ် တဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်တိ စၢၤမၤစၢၤလၢ ပုၤဂ့ၢ်ဝဲတၢ်လိၣ်ဘဉ်တဖၣ်အအိၣ် လၢလၢပုၤပုၤဘဉ်. ဖဲရၢၢ် ခၢၣ်ကီၢ်စဲၣ်ပူၤန့ၣ် COVID-19 တၢ်ဆါဘဉ်ကူဘဉ်ကဲအဆၢ ကတီၢ် တၢ်တဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်မၤစၢၤလၢအမ့ၢ် တၢ်ပိးတၢ်လီၤ လၢတၢ်သူ အိၣ်လၢ တၢ်ဒိသဒဲတၢ်ဆါအဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် တၢ်မၤစၢၤလၢအဂၤမ့ၢ်ဂ့ၢ် တအိၣ်လၢလၢပုၤပုၤဘဉ်. တၢ်ဒုးတၢ်ယၢဒီး တၢ်ဆူးတၢ်ဆါအတၢ်ဘဉ် အတၢ်ဘဉ်ကူဘဉ်ကဲလၢအအါတဖၣ်အိၣ်ထီၣ်အယိ တၢ်မၤစၢၤဆိၣ် ထွဲဒီး တၢ်မၤစၢၤပုၤ ဂ့ၢ်ဝဲတၢ်လိၣ်ဘဉ်လၢ ပဒိၣ်ဒီးပုၤဘဉ်မူဘဉ်ဒါ လၢ အဘဉ်ထွဲလိာ်သးတဖၣ်အအိၣ် တအိၣ်ဘဉ်အဖီခိၣ် ကလုာ်န့ၣ် ကမျၢၢ်လၢအအိၣ်လၢ ရၢၢ်ခၢၣ်ကီၢ်စဲၣ်တဖၣ် လၢအဝဲသ့ၣ် အတၢ် အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤအဂီၢ် ဘဉ်သဂၢၢ်ဝဲဒီး တၢ်လုာ်အိၣ် သးသမ့, တၢ်အိၣ် ဆူၣ်အိၣ်ချ့, တၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ ဒီးတၢ်ယံးတၢ်စ့ၤအကလုာ်ကလုာ် တဖၣ် အတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ် အါအါသိသိန့ၣ်လီၤ.

န့ၣ်အသိး လၢခွၢ်ကီၢ်စဲၣ်ပူၤ ပယီၤသုးတဖၣ် လဲၤနုာ်လီၤ လၢမုတးဝ့ၢ်ဒီး ခးလီၤတၢ်ဆူၣ်ဆူၣ်ကီၢ်ကီၤဒီး တၢ်စုကဝဲၤဖးဒိၣ် န့ၣ် အမ့ၢ်အသုးဒုးယၢရဲၣ်ကျဲအသိးအယိ ပုၤလၢအအိၣ်ဆိးဖဲဝဲတဖၣ် န့ၣ် အဂၤတကလးဘျီယဉ်ယဉ် ဘဉ်ယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲ သ့ၣ်ဘဉ်အိၣ်လၢ ဒဲတစီၢ်တလီၤအပူၤလၢပုၤလၢကျဲအပူၤဒီး တၢ် အိၣ်တၢ်အိၣ် တလၢတလီၣ်ဘဉ်ဒီး ထံဒိၣ်နိယုၤအယိ တၢ်လီၤဒီးအန့ၣ် တဖၣ် တကျါလၢအဝဲသ့ၣ်ကအိၣ်ကဆိးဝဲဘဉ်. ကမျၢၢ်လၢအအိၣ် လၢ ခွၢ်ကီၢ်စဲၣ်ကလံၤစိးတကပၤစ့ၢ်ကီး ဒ်သိးကယုာ်ပူၤဖျါအသးလၢ ပယီၤသုးလၢအဟံးဆူၣ် န့ၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤတဖၣ် အတၢ်ဒုးယၢရဲၣ် ကျဲအပူၤအဂီၢ် အဝဲသ့ၣ်လဲၤယုာ်ဆူ ကီၢ်အုၤဒံယါအဆၢကတီၢ် အဝဲသ့ၣ် တဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဘဉ်အမဲၣ်ညါ တၢ်ဖိၣ်အဝဲ သ့ၣ်ဒီး ဘဉ်ကူဘဉ်ကဲစ့ၢ်ကီးလၢ COVID-19 တၢ်ဆါန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်တဒီးန့ၢ်ဘဉ် ပုၤဂ့ၢ်ဝဲတၢ်လိၣ်ဘဉ်အတၢ်တိစၢၤမၤစၢၤဘဉ် အဖီခိၣ် အဝဲသ့ၣ် ဘဉ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီး တၢ်ယံးတၢ်စ့ၤနးနးကျဲကျဲန့ၣ် လီၤ.

လၢကရူၣ်နံၣ်ကီၢ်စဲၣ်, ကညီကီၢ်စဲၣ်, ကခွၢ်ကီၢ်စဲၣ်ဒီး ယိ ကီၢ်စဲၣ်တဖၣ်အပူၤစ့ၢ်ကီး အဝဲသ့ၣ်ဘဉ်သဂၢၢ်ဒီး တၢ်အိၣ်သးဒ်န့ၣ် စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးတဖၣ်အံၤ ပညိၣ်ခးဝဲ လီၤကဝီၤဖိ, တၢ် အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၤဒီး တၢ်ဘျီတၢ်ဘါအတၢ်လီၤတၢ်ကျဲတဖၣ်ဒီး ဟဲခးလီၤနါစိၤကျဲဖးဒိၣ်တဖၣ်ဒီးကဘီယူၤအယိ လီၤကဝီၤဖိတဖၣ် ဘဉ်သံဘဉ်ပုၤ, ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံး, ပုၤလီၤအိၣ်လီၤဆိးဒီး တၢ်သူၣ်ထီၣ် တဖၣ် ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤကွံာ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ အဝဲသ့ၣ် မၤကမၣ်ဘဉ်စ့ၢ်ကီး သ့ၣ်ထံးမုၢ်ခါတၢ်မပယုဲ, တၢ်မၤဆူၣ်, တၢ်ဆိး ကါပုၤသဝီဖိတဖၣ်ပုၤယုာ်ဒီး ပိာ်မုၢ်တဖၣ်ဒ်အမ့ၢ် တၢ်ဒိသဒဲလီၤ နီၣ်ကစၢ်သးအဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ဖိၣ်ဒုးယာ်တၢ်လၢအတဖိးသဲးဒီး တၢ် မၤသံမၤဝီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သုးကီၢ်ကးတဖၣ် မၤကမၣ်ဝဲ သုးအကီၢ်

မ့ၣ်တဖၣ်အါအါသီသီအယီၤ ကမုၢ်အါဒဲအါဂၤ ဘၣ်ယုၢ်မ့ၣ်ဖျါးန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ သုးကီၣ်ကးတဖၣ် ဂုၢ်ကျဲးစးမၤဝဲဒ်သိး ပုၤလၢအယုၢ်မ့ၣ်ဖျါးတဖၣ် သုတဒီးန့ၣ်ဘၣ် တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤနီၣ်တဲးတဲး တဂ့ၤအဂီၢ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ကလုာ်န့ၣ်ဟီၣ်ကဝီၤလၢကီၢ်စဲၣ်တဖၣ်အပူၤ စ့ၢ်ကီး COVID-19 တၢ်ဆါဘၣ်ကူဘၣ်ဂၢ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲဘၣ်ဆၣ် တၢ်ဆိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အတၢ်မၤစၢၤဒီး တၢ်မၤစၢၤပုၤဂ့ၢ်ဝီအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ် တလၢတပုၤဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ ကလုာ်န့ၣ်ကမုၢ်တဖၣ်အဂီၢ် စးထီၣ်လၢ သုးဟံးဆူၣ်န့ၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤဝံၤအလီၢ်ခံ အဝဲသ့ၣ် အမုၢ်ကျါဝဲၤကွၢ်, ပုၤဂ့ၢ်ဝီ, တၢ်ဆိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့, တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ သ့ၣ်တဖၣ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤဒီး အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်အိၣ်မူဝဲဒီး တၢ်ယံးတၢ်စ့ၢ်အကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီၤ.

ဒဲတၢ်ပၢ်ဖျါဖုၣ်လၢ တၢ်ပၢ်ဖျါထီၣ်အီၤလၢ အဖီခိၣ်အတၢ်ယီၤထံသ့ၣ်ညါအသိး ကလုာ်န့ၣ်လၢ တၢ်လီၢ်ကီးတီၤဒီးယၢ်ယၢ်န့ၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်ယံးတၢ်စ့ၢ်ဒီး တၢ်တီၤစၢၤမၤစၢၤ ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်လိၣ်ဘၣ်လၢ ဂ့ၢ်ဝီအူၤအဂီၢ်တဖၣ် တတုၤထီၣ်လၢ တၢ်လီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တခီ သုးကီၣ်ကးတဖၣ် ဆိးကါဝဲတၢ်ယံးတၢ်စ့ၢ်အံၤ ဒဲအမုၢ် စုကဝဲၤအသိးဒီး မၤပတုၢ်, ကးတံၢ်ယၢ်ဒီး မၤဟးဂီၤဝဲ ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်လိၣ်ဘၣ် အတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ယးဒီး တၢ်ဖိးတၢ်မၤဒဲအံၤတကလုာ်န့ၣ် ကညီၣ်ဂီၤခွဲးယၢ်ကရူၢ် အတၢ်ကရၢကရီၤပုၤန့ၣ်တၢ် နီၢ်ထူထူ တဲဝဲဒဲအံၤ န့ၣ်လီၤ. “သုးလၢအဟံးဆူၣ်န့ၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤတဖၣ်အံၤ ဒဲသိးဒီးလၢညါတၢ်လံာ်တၢ်အဆၢကတီၢ်အသိး ဖဲပုၤဆုၢ်လီၤ ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်လိၣ်ဘၣ်အတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအဆၢကတီၢ် သုးလၢဟံးဆူၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤတဖၣ်တဲဝဲလၢ ပုၤဆုၢ်န့ၣ် KNU အတၢ်အယီၤ အဝဲသ့ၣ်ကွၢ်တ့ၢ်ဝဲလၢကျဲးဒီး ဖိၣ်စ့ၢ်ကီးတၢ်အယီၤ ပုၤလၢအဘၣ်ဒဲနီၢ်နီၢ်တခီ မ့ၢ်ဝဲကမုၢ်လၢအဘၣ်ယုၢ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၤ

တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.”

လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ တၢ်ကရၢကရီၤဒီး ပုၤလၢအမၤစၢၤမၤစၢၤဘၣ်တၢ်တဖၣ် လၢကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတၢ်အဂီၢ် ဘၣ်သကါဝဲ တၢ်နီးတၢ်ဘျးအဒိၣ်ကတၢ် လၢကမၤစၢၤဆိၣ်ထွဲဝဲ တၢ်လီၢ်လၢကလုာ်န့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဆိးအလီၢ်ကျဲးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ယးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ ပုၤလၢအမၤစၢၤဘၣ်တၢ်ဒီး ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ် တၢ်ကရၢကရီၤလၢအမၤစၢၤဆိၣ်ထွဲ ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ် ညီၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဟံးလီၤဝဲဘၣ်ယး တၢ်တီၤစၢၤမၤစၢၤ ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ် အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်ယၢ်ဝဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအမုၢ် “တၢ်တဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဘၣ်စၢၤ, တၢ်တဘၣ်ကွၢ်မဲၣ်တၢ်ဒီး တၢ်ကဘၣ်အိၣ်ဒီးသဘျ့လီၤလီၤဆီဆီ” ဝံၤတမ့ၢ်လၢကမၤသကိးတၢ်ဒီး သုးတဖုလၢအတဖိးသဲးဒီး အသီတဖုအံၤဘၣ်. မ့ၢ်တခီ ကဘၣ်ဖိၣ်လိၣ်သကိးစုဒီး NUG ပဒိၣ်လၢအန့ၣ်လီၤကဲထီၣ်ခၢၣ်စးလၢ လီၢ်ကဝီၤဖိးဒီး ကလုာ်န့ၣ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံး တၢ်ကရၢကရီၤတဖၣ်, ဒိၣ်မိၣ်ကရူၢ်စံၣ်ပုၤမၤသကိးတၢ်တဖၣ်ဒီး ကီၢ်ပယီၤထံးကီၢ်အဂီၢ်ဒီး ကဘၣ်ယုထၢကျဲး လၢအရူဒိၣ်တခါဘၣ်ယးတၢ်တီၤစၢၤမၤစၢၤလၢ အလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်န့ၣ်အလီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် လံာ်ပၢ်ဖျါအံၤပၢ်ဖျါထီၣ် ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢခံကတၢ် ပုၤလၢအကွဲးပတြီၣ်လံာ်တၢ်ပၢ်ဖျါတဖၣ် ဟ့ၣ်လီၤစ့ၢ်ကီးတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖး မၤန့ၢ်ဆိၣ်ခံ ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်သးတဖၣ် လီၤဆီဒဲတၢ် ပုၤမၤဘၣ်တၢ်ဒီး တၢ်ကရၢကရီၤလၢအမၤစၢၤဆိၣ်ထွဲ ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ် လၢအဘျါရဲ ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်လိၣ်ဘၣ်အတၢ်ယံးတၢ်စ့ၢ်တဖၣ် ဒဲတၢ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါအီၤခီဖျိ တၢ်ယီၤထံးအီၤလၢ ကလုာ်န့ၣ်အဟီၣ်ကဝီၤတဖၣ်အပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ.



ဖဲလါအုၣ်ဖြၢၣ် ၂၇ သီ, ၂၀၂၁နံၣ်အနံၤန့ၣ် SAC ပယီၤအသုးခိၣ်ချ့သုးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ်(၄၀၇) လၢအအိၣ်လၢ သုးဒုးယၤဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် (MOC) နီၣ်ဂံၢ်-၈ အဖီလၢ်တဖၣ် ဟ့ၣ်ဝဲတၢ်ဖိတၢ်လံာ် လၢသဝီဖိတဂၤအကျးပူၤ ခဲလၢ်လီၤလၢ စုပယီၤ ၄ ကလီၢ်ကွဲးဖဲ ထွံၣ်သံအုၣ်သဝီ, မးထီကရူၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါယူၤ ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် KNLA အသုးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၁) ခးဝဲ SAC ပယီၤအသုးလၢ ခိၣ်ချ့သုးရ့ၣ် (LIB)နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၆) လၢအအိၣ်လၢသုးဒုးယၤဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်(၈) အဖီလၢ်တဖၣ်လၢဟံးဖိၣ်ထီၣ်သးဒီး သုးခိးကီၢ်ဆၢ(BGF)သုးရ့ၣ်(၁၀၀၄) လၢအဘၣ် တၢ်တီခိၣ်ရီၢ်မဲအီၤလၢ သုးဒုးခိၣ်ဘိတုၤဝဲ ဟူးဂဲၤဝဲနီၣ်ယု တၢ်လီၢ်လၢအဘျးဒီး လ---သဝီ, တကီၤဘိကရူၢ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်,

နူသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် လၢကညီၣ်ဒီးကလုာ် စၢဖိၣ်ကရၢ(KNU) တၢ်ပၢ်ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးဝံၤအလီၢ်ခံ ဖဲသဝီဖိတဖၣ်ယုၢ်အိၣ်ရူသ့ၣ်အဆၢ ကတီၢ် SAC ပယီၤသုးဒီး BGF သုးတဖၣ် န့ၣ်လီၤယီၤတၢ်လၢလ---သဝီပူၤ ဒီးဟ့ၣ်ဝဲ စီၤဟ--- ဒီးနီၣ်အ--- အစီၤလၢတဘျး, ဖဲထူတဘိ, နၢ်ဒီးထူတခိၣ်, ပသံးထူလၢ်လၢတဘိ ဒီးဟုးသးတထၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

SAC ပယီၤသုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်လၢအမၤကမၢ်ဝဲ ထံကီၢ်ဒီးဘၣ်တၢ်ပတုၢ်တၢ်ခး တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤ (NCA) အဆၢဒိၣ်(၉) လၢအမုၢ်, “ဟံးဆူၣ်ဂုၢ်န့ၣ်ဆူၣ်, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ဒီးဟံးပုၤတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်အခွဲးတအိၣ်” ဒီး ဖဲ ၁၉၅၉ နံၣ် ကွဲၤန့ၣ်ဘၢ(Geneva) တၢ်အိၣ်ဖိၣ်လံာ်ဘျီတဘျီအပူၤန့ၣ် ပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲပျီပျီ

လါ အဲသ့ဉ်တြီယာဝဲတံပံးဆုဉ်ဂုဉ်ဆုဉ်ကမုဉ်တံစုလီဒိုင်ခိဉ်ပဲ တံသဘံဉ်သဘုဉ်အဆါကတီန့ဉ်လီ.

SAC ပယီသုးမိစိရီဖိဉ်ဒုးယာ်သဝီဖိ

ဖဲလါအုဉ် ၂၉ သီ, ၂၀၂၁ နံနံအနံန့ဉ် SAC အသုးဒုး ယာဝဲလါဒိုင်သ့ဉ် (MOC)နီဉ်ဂံ-၈ အဖိ လာ် ဒိုင်ချုသုးရုဉ် နီဉ်ဂံ (၄၀၇) အသုးတဖဉ် ဖိဉ်ဒုးယာ်မးထီသဝီဖိ စီက- - - လါအသး နံဉ်အိဉ် ၃၅ နံဉ် တဂါအံး ဖဲဝဲစါသီခါဖျါ, ဝဲစါသဝီ, မဲးကျီကရုဉ်, ဘုသိဉ်ကိဉ်ဆဉ်အပူ နီးဟ်ဒုဉ် ဟ်ကမဉ်ဝဲအီလါ အမါတံဆဲး ကျိးဒီး KNU တဖဉ်အယီန့ဉ်လီ.

ဒ်န့ဉ်အသိး လါချုဉ်လွံဉ်ထုဉ်ကီဉ်ရုဉ်တကပါစုဉ်ကီး ဖဲလါ ယူလဲ ၁၂ သီ, ၂၀၂၁ နံနံအနံန့ဉ် SAC ဒိုင်သုးရုဉ်နီဉ်ဂံ (၆၀) အသုးလါအအိဉ်ဆီလါအသးဖဲ သါဘိသုးကလါ ဖဲလါဒိုင်ဝဲ တဖဉ် ဟဲဖိဉ်ဝဲလီကဝါသဝီဖိစီက- - -လါအသးအိဉ် ၄၀နံဉ်တဂါ အံး ဖဲအ- - -သဝီဖိ, ထံလါယံကရုဉ်, မူကီဆဉ်န့ဉ်လီ. အဲ ဘဉ်တံဖိဉ်အီခိဖျါ အဆာဝဲပုသးစါဒီး ပုလါအပဉ်ယုဉ်ပဉ်ဂီလါ CDM တံဟူးတံဂဲတဖဉ်ဆု KNLA အသုးကလါလါ ကထီဉ်ဂံ ခိဉ်ထံး သုးတံမါလိ(၁၀)သီ ဒီး SAC ပယီသုးဆိကမိဉ်ကမဉ် အီလါ အမါပိထီဉ်မုတမုဉ်ပိတဖဉ်န့ဉ်လီ. SAC ပယီသုး မိစိရီ လါဘါလါကီဉ်စီက- - -လါ တံစါညီဉ်တံသိဉ်တံသီ အဆါဖိ ၅၀၅(က) ဒီးတံဖိဉ်ဒုးယာ်အီ လါတီအုယိဉ်ပူ ဒီးအ ဟံဉ်ဖိယီဖိလဲါ ဆုန့ဉ်အီတံအိဉ်တံအီဒီးကသံဉ်ကသီသုဘဉ် ဆဉ် အဲသ့ဉ်ဆဲးကျိး ထံဉ်လါသးဒီးအီတန့ဉ်ဘဉ်န့ဉ်လီ.

မုဉ်လါ နုသထုဉ်ကီဉ်ရုဉ်အပူတခီ ဖဲလါအီကူး ၂၀၂၁နံဉ် အပူန့ဉ် KNLA သုးခိဉ်(၂)ဂါလါအမုဉ် ဘိယုဉ်လါဘံလုကီဆဉ်ဒီး ဖုဂါခိဉ်လါ မိစိကါကီဆဉ် သံကွံဉ်ခိဖျါတံဆုးတံဆါအယီ SAC ပယီသုးမိစိရီလါ မိစိကါကီဆဉ်တဖဉ် ဟံးန့ဉ်တံခွဲးတံယာ် ဒီးထီဉ်ဒုးဝဲ KNLA သုးကလါဖဲ အဲဝဲသဝီ, အဲဝဲကရုဉ်, မိစိ ကါကီဆဉ်အံးန့ဉ်လီ. တံဒုးတဘျီအံး SAC ပယီသုးတဖဉ် ဟံးန့ဉ်ကွံဉ် KNLA သုးကလါ ဒီးဖိဉ်သမူန့ဉ် KNLA သုးဖိအါန့ဉ်ဒီး အဂါ ၁၀ ဒီးလါအကျါ ပဉ်ယုဉ်ဒီးသဝီဖိလါ အတံကမဉ်တအိဉ် တဖဉ်လါ အအိဉ်ဘူးဒီးအဲဝဲသုးကလါတနီန့ဉ်လီ. SAC ပယီ သုးတဖဉ် ဆုဝဲသဝီဖိဒီး KNLA သုးဖိလါ အဖိဉ်န့ဉ်ဝဲသ့ဉ်တဖဉ် ဆုစံမဉ်သ့ဉ်ယာ်အသီ, စံမဉ်သ့ဉ်ဝဲန့ဉ်လီ. မုဉ်သဝီဖိလါ အဘဉ်တံဖိဉ်န့ဉ်အီတဖဉ် အဟံဉ်ဖိယီဖိလဲါစိဉ်န့ဉ်အဲသ့ဉ် တံအိဉ်တံအီသု ဘဉ်ဆဉ် ထံဉ်လါဝဲသကီးတံတန့ဉ်ဘဉ်န့ဉ်လီ. သဝီဖိလါ SAC ပယီသုးဖိဉ်ဒုးယာ်အီတဖဉ် ကဘဉ်လဲါလါကီဉ် ဘျီဉ် မုတမုဉ် တံကပျါကွံဉ်အဲသ့ဉ်ဆဲးယံဉ်လဲဉ်န့ဉ် အဲသ့ဉ် တသ့ဉ်ညါဘဉ်တံဂုဉ်တံကျိး လါတံနီတမံးဒီး ဘဉ်န့ဉ်လီ.

တံဂုဉ်အဂါတခါလါအကဲထီဉ်သးလါ ချုဉ်လွံဉ်ထုဉ်ကီဉ် ရုဉ် ဖဲလါအီကူး ၃၀ သီ, ၂၀၂၁ နံနံအနံန့ဉ် SAC သုး ခိဉ်သုးရုဉ် (၆၀) အသုးဖိအါန့ဉ်ဒီး(၇၀)ဂါ ဟဲန့ဉ်လါလါ ယုလဲသဝီ, ယုလဲ

ကရုဉ်, မူကီဆဉ်, အပူန့ဉ်လီ. ပယီသုးတဖဉ်အံး ဟဲဒီးအသုး သီလုဉ်, ဟဲစိဉ်ယုဉ်ဒီးသဝီဖိ(၅)ဂါ အမံးလါအစရီပူ ဒီးန့ဉ်လါ သံကွံဉ် တံလါသဝီဖိ(၅)ဂါအံး အဟံဉ်န့ဉ်လီ. သဝီဖိ(၅)ဂါအံး မုဉ်ဝဲ မိကခ- - -, စီကက- - -, စီကယ- - -, စီကင- - - ဒီး စီကစ- - -သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီ. ဝဲဒီးပယီသုးတဖဉ်ကုဉ်ကီးပု (၅)ဂါအံးဆု SAC သုးခိဉ်ချုသုးရုဉ်(၃၅၁)သုးကလါတံဒုးယာ် လါဖဲလါဒိုင်ဝဲပုန့ဉ်လီ. တဘျီယီယုလဲပယီသးပု အုတုစိ လဲါလုဉ်ထွဲ သဝီဖိ(၅)ဂါ အံးဒီးသီးကလဲါအုဉ်ကီအဲသ့ဉ်အဂီ န့ဉ်လီ. ဒီးလါဒိုင်ကီဆဉ်ခိဉ်လါ ပယီပဒိဉ်တကပါစုဉ်ကီး လဲါ တံသကီးတံဒီး SAC ပယီသုးတဖဉ်အယီ ပယီသုးတဖဉ် ပျါလါ ကွံဉ် သဝီဖိ(၅)ဂါအံး ဒီးပယီသဝီသးပုအံး ဘဉ်အိဉ်လါတံဒုး ယာ်လါတနါ လါတံကသမံသမိးကွံဉ်အီအဂီန့ဉ်လီ. သဝီဖိ(၅) ဂါအံး ဟဲကုဉ်ဒီးပိပယီလါဒိုင်ကီဆဉ်ခိဉ်အသိလုဉ် တုလါ ကျဲတတံဝဲ အဲသ့ဉ်ဘဉ်ဟဲကုဉ် လါအသဝီလါအကစါဒဲဉ်န့ဉ် လီ. သဝီဖိ(၅)ဂါအံးစံးဝဲလါ ပယီသုးတဖဉ် ဒုးအိဉ်အဲသ့ဉ် တံအိဉ်တံအီ ဒီးထံနီဂုဉ်ဘဉ်ဆဉ် ပယီသုးတဖဉ် ဖိဉ်အဲသ့ဉ် လါတံဂုဉ်မနုလဲဉ်န့ဉ် တသ့ဉ်ညါဝဲဘဉ်ဒီး မုဉ်လါပယီ သုးတဖဉ် စုဉ်ကီး တသံကွံဉ်သံးဒီးအဲသ့ဉ်တံဂုဉ် နီတမံဘဉ်န့ဉ်လီ. မုဉ် ယုလဲပယီသးပု အုတုစိတခီ တံသံကွံဉ်သမံသမိးအီဘဉ်ယး တံကစီပီလါအဲသ့ဉ်ဒီးန့ဉ်ဘဉ် ဝဲလါအတံဆဲးကျိးဆဲးကျါ တံရု လိဉ်မုဉ်သးလိဉ် ဒီး KNU အဂုဉ်န့ဉ်လီ. SAC ပယီသုးသံကွံဉ်အီ ဒ်အံး, “နတုဉ်လိဉ် KNU တဖဉ်လါ ကဟဲအိဉ်ဖိဉ်လါန ဟံဉ်ပူဇါ. (KNLA) သုးဟ့ဉ်ဂံခိဉ်ထံး သုးတံမါလိအလါအိဉ်ဖဲလဲဉ်. CDM ဖိတဖဉ်အိဉ်ဖဲလဲဉ်” အဂုဉ်န့ဉ်လီ. အုတုစိတခီ တသ့ဉ်ညါတံဂုဉ် တံကျိးနီတမံဘဉ်အယီ စံးဆာဝဲ လါအတသ့ဉ်ညါထွဲ တံဂုဉ်တံ ကျါသ့ဉ်တဖဉ်အံး နီတမံဘဉ်ဝဲအလါခံ SAC ပယီသုးတဖဉ် ပျါလါကွံဉ်အီစုဉ်ကီးန့ဉ်လီ.

ခိဖျါလါ SAC ပယီသုးတဖဉ် န့ဉ်လါဖိဉ်သဝီဖိလါသဝီပူ ဒ်အံးအယီ ကဲထီဉ်တံပျါတံဖုး တံလါဘဉ်ယိဉ် ဒီးတံဘဉ်တံ ဘါတအိဉ်လါ လါကဝါသဝီဖိတဖဉ်အဂီအါထီဉ်န့ဉ်လီ.

တံမါဆါပယုးဒီးတံမါပျါမးဖုး

ဖဲလါအီကူး ၁၅ သီ, ၂၀၂၁အနံန့ဉ် ကဘဉ်ဖဲ ဂါခီ ၈:၃၀ မံးနံးအဆါကတီ မုဉ်ပိ ပိဖးထီဉ်ဝဲဝဲ မးထီ သီခါဖျါတြီဒိုင်ထိး အယီ SAC ပယီသုးမိစိရီ ဒိုင်ချုသုးရုဉ် (၄၀၇) အသုးခိဉ်ဂီဉ်ဂု ကီဉ်မုဉ်ဒီး သုးတဖဉ် ကီးထံဉ် ကဆ- - -သဝီဖိ(၃)ဂါလါအဟံဉ် အိဉ်ဘူးဒီးတံကဲထီဉ်သးအလါတဖဉ် ဒီးဟ်ဒုဉ်ဟ်ကမဉ်အီလါ အပဉ်ယုဉ်လါ တံမါပိဖးထီဉ်မုဉ်ပိအဂုဉ်အပူန့ဉ်လီ. သဝီဖိ (၃)ဂါအံးမုဉ်ဝဲ စီကည- - - ၄၅နံဉ်, စီကတ- - - ၃၄နံဉ် ဒီးစီ ကထ- - - ၂၅ နံဉ်န့ဉ်လီ. ပုတုဉ်ဘဉ်တံအကျါတဂါလါအမုဉ် စီကတ- - -စံးဘဉ် KHRG ဒ်အံး, “ဂုလါပယီသုးတဖဉ် တ ဘဉ်ဒီး မုတမုဉ် တသံနီတဂါဘဉ်. အသုးမုသံတဂါဂါဒု အဲသ့ဉ် ကခးသံပုနီကီဉ်”. ပယီသုးခိဉ်ထုတံ စီကည- - -အခိဉ်,

ထူတၢ်စီၣ်ကတ---တထံၣ် ဒီးထူတၢ် ဒီးထံးတၢ် စ့ၢ်ကီး စီၣ်ကထ--- ဒီး အကျိၣ်ခိၣ်ထိးလၢအခိၣ်ထံ တၢ်အခိၣ်ဘၣ်သ့ၣ်ဖး ဒီးသ့ၣ်လီၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC ပယီၤ သးခိၣ်န့ၣ်လီၤ သဝီဖိဒီးစံးဝဲဒၣ် အံၤ, “KNLA သးတဖၣ် မ့ၤဖဲဒးပုၤအသိတဘျီန့ၣ် ယကမၤသံသ့ ခဲလၢၣ်ဒီးသဝီ. ယဘူးတၢ် တအိၣ်လၢသု ကျိနီတဂၤဘၣ်” ဒီးတဲ စ့ၢ်ကီးသဝီဖိတဖၣ်လၢ KNLA သးတဖၣ် မ့ၤဖဲဒးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ် အဝဲ သ့ၣ် ကခးကြီကျိ ဖဲကတိဒီးကဒ့ၣ်အူထီၣ်ကွံၣ် သဝီဖိဟံၣ်လၢ အအိၣ်ဘူးဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးလီၤတဖၣ်, တၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်ကမၤန့ၣ် သဝီဖိတဖၣ် ကဘၣ်လူၤပိၣ်မၤထွဲ ခဲလၢၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝံတဘျီယီ အဝဲ ဒးတပျၢ်တပျၢ်ကြီကျိလၢသဝီကျိမုၢ်ပူၤ ဒီး ဖဲအခးကြီကျိ အဆၢက တီၢ် ဘၣ်ဒိဝဲသီခါတပါ အစုဒီး သဝီဖိအမဲၣ်တလဲး တဒုန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသးတဖၣ်အံၤ တဟ့ၣ်မၤစၢၤသဝီဖိ လၢအဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတၢ် အဘူးအလဲနီတမံၤဘၣ် ဘၣ်ဆၣ် စံးဝဲလၢ ယကယါဘျီန့ၣ်သ့တၢ် ပူၤလီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် သဝီဖိတဖၣ်စံးဝဲလၢ တတူၢ်လိာ် ပယီၤသး တၢ်ကူဆါယါဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

SAC ပယီၤမိၤစိၤရီၤဒီး BGF သးဖိၣ်ပီၤတၢ်, မၤနဲၣ်ကျိဒီးသ့သဝီဖိ လၢတၢ်ဒိသဒၢလီၤသးအဂီၢ်

SAC ပယီၤသးမိၤစိၤရီၤဒီး BGF သးရှၢၣ် (၁၀၁၃)အခိၣ် ဘိၤလၢန့ၣ်ကွဲၤအဖိလၢ သးဒု(၁)သးတဖၣ် စးထီၣ်ဟးထီၣ်ဖဲ လုက့ၣ် သးကလၢၤ ဖဲလါဖဲပထုဘၣ် ၁၄ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်အနံၤ လၢကလဲၤ ဆုၤအါထီၣ်သးတၢ်အိၣ် ဒီးလဲၤဆုၤ BGF သးဒု(၁)ကလဲၤဆီတလဲ အလီၢ်ဒီး BGF သးဒု(၂) ဖဲယိကျိသးကလၢၤ, ယိကျိကရူၢ်, ဘံလုကီၢ်ဆၣ်, နူသထူၣ်ကီၢ်ရှၢၣ် ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်တၢ်ပၤဟီၣ်ကဝီၤအပူၤ န့ၣ်လီၤ. BGF အသးရှၢၣ်(၁၀၁၃)အံၤ ဟူးဂဲၤဝဲဖဲ လုက့ၣ်ဒီးယိကျိ သးကလၢၤအဘၣ်စၢၤ ဟီၣ်ကဝီၤတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲ SAC ကီၢ် ပယီၤသးမိၤစိၤရီၤဒီး BGF သးဒု(၁) သးတဖၣ် လဲၤလၢကျဲဖဲလါဖဲ ပထုဘၣ် ၁၉ သီ ဒီး ၂၀ သီအနံၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်မၤဆူၣ် ကွဲဝဲ, ထံးဖး ဒိၣ်ထၣ်, ကီးဖိခိၣ်ဒီးယိကျိသဝီဖိအါန့ၣ်ဒီး ၄၀၀ ဂၤ (ကွဲဝဲသဝီဖိ ၁၀၇ ဂၤ, ထံးဖးဒိၣ်ထၣ်သဝီဖိ ၁၈၀ ဂၤ, ယိကျိသဝီဖိ ၁၈၀ ဂၤ ဒီး ကီးဖိခိၣ်သဝီဖိတဖၣ်လၢ KHRG မၤနီၣ်မၤယါနီၣ်ဂံၢ် တန့ၢ်ဘၣ် တဖၣ်) လၢကလဲၤဝဲပီၤတၢ်ဒီး တကတီၢ်ယီ အဝဲသ့ၣ်သ့ဝဲသဝီဖိတဖၣ်အံၤ လၢတၢ်ဒိသဒၢလီၤသး ဒီးသိး KNLA သးတဖၣ်သ့တခိးဒး အဝဲသ့ၣ်တဂ့ၤအဂီၢ်ဒီး KNLA သးတဖၣ် မ့ၢ်ခးအဝဲသ့ၣ်တခိကဘၣ်

ဒၣ်ဝဲ သဝီဖိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်တဖျၢၣ်တဂၤ ဘၣ်လဲၤဝဲပီၤတၢ် အယိ သဝီဖိ ၄၀၀ ဘျီၣ်အကျိ ပၣ်ယုၣ်ဒီးဖိသၣ် အါန့ၢ်ဒီး ၁၂ ဂၤ ယုၣ်ဒီးကွဲဝဲ, ပိၣ်မုၢ်အနီၣ်ဂံၢ်အါန့ၢ်ပိၣ်ခွါ, ပုၤသးပုၤ ဒီးပုၤဆိးကုလၢ အအိၣ်ဒီး ခိၣ်ဝဲ-၁၉ တၢ်ပနီၣ်တဖၣ် ပၣ်ယုၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. သးတၢ် အိၣ်တဖၣ် ထဲဘုသးထၢၣ်န့ၣ် အိၣ်ဝဲ ၁၀၅ ထၢၣ် ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ် အိၣ်လၢအဂၤ ဒ်အမ့ၢ် ညါဒၢတဖၣ်ပၣ်ယုၣ်, ဒီးသဝီဖိတနီၤဘၣ်ဝံ ကျိဖးဒိၣ်ချံအိၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါဖဲပထုဘၣ် ၂၄ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်အနံၤပယီၤသးဒီး BGF သးတဖၣ်လဲၤဆီတလဲသးဒီးဆုၤတၢ်အိၣ်ဝဲ ဖဲက့ၤကဒါ အခါ မၤဆူၣ်ကဒီးသဝီဖိလၢ ကပိၣ်အခံလၢတၢ်ကဒိသဒၢလီၤသး အဂီၢ် တချူးတုၤ ဘ---သဝီအခါ KNLA သးတဖၣ် ခးအဝဲသ့ၣ် တဘျီဝဲ ပယီၤသးဒီး BGF သးတဖၣ် ဖိၣ်သဝီဖိမၤအပိၣ်အခံကိးဂၤ တုၤအက့ၤတုၤလၢ ဘ--- သီခါဖျၢၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဖ--- လၢ ဘ---သဝီ, မ---ကရူၢ်, ဘံလုကီၢ်ဆၣ်, ဟံဖျၢၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်အံၤ “အဝဲသ့ၣ်ကွဲပုၤကိးဂၤ, (...) ဖဲအဖဲက့ၤတုၤ လၢယဟံၣ်န့ၣ် ပုၤ ထံၣ်အိၣ်ဒးပုၤပျံတၢ် ပုၤစံၣ် ဒီး ပုၤမ့တပိၣ်အခံန့ၣ် ခးတပျၢ်ဝဲဒီးကျိ. မ့ၢ်မ့ၢ်အသးခိၣ် တခိဆိၣ်အပျဲၤဒီးတဲဒါခိ အိၣ်လၢ “မ့ၢ်ခးန့ၣ်ခးမ့ၢ်ဘၣ်, တဘၣ်ခးတပျၢ်ကျိန့ၣ်တဂ့ၤ. ခးတုၤအသံ” (...) အဝဲသ့ၣ်တလီၤ ဂၤသးလၢ အထီၣ်ဘၣ်သးတၢ်မၤလိဘၣ်. ဖဲအဖဲန့ၣ်လီၤလၢသဝီပူၤ န့ၣ် ခးနီၣ်တၢ်ကလၢဒီး သိးဒီးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဘၣ် ကျိလၢကခးဘၣ် တၢ်ကလီလီ အဂီၢ်လီၤ.” မ့ၢ်မ့ၢ်လၢ နီၢ်ကယ---တခိ စံးဝဲဒၣ်အံၤ, “ပယီၤသးတဖၣ်အံၤ အါဒိၣ်မးဖဲန့ၣ်လီၤ လၢသဝီဖိပူၤ တလီၤဂၤ ပုၤကညီဘၣ် လီၤဂၤလၢထံၣ်ပျၢ်ဖဲန့ၣ်လီၤသဝီပူၤဒီး အ့ၣ်ပုၤကိး ဂၤ.” န့ၣ်လီၤ. စီၤရ--- လၢလ---, ရ---ကရူၢ်, ဘံလုကီၢ်ဆၣ်, နူသထူၣ်ကီၢ်ရှၢၣ် ဟံဖျၢၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲဒၣ်အံၤ, “ဒ်ယမ့ၢ် ကမျၢၢ်တဂၤ အသိးန့ၣ် ယဘၣ်သးဒုးသ့ၣ်ညါ (ဘိမုၢ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢဒီးထံဂၤကီၢ်ဂၤ တဖၣ်လၢ) တၢ်သိၣ်တၢ်သီ အိၣ်ကွဲးလီၤအသး လၢကမျၢၢ်အဂီၢ်ဘၣ် ဆၣ် ခဲအံၤတကဲထီၣ်လၢကမျၢၢ် အဂီၢ်ဘၣ်. (...) တၢ်သိၣ်တၢ်သီ လၢကဒိသဒၢထံဖိကီၢ်ဖိ ကမျၢၢ်တအိၣ်ဘၣ်အယိ ခဲအံၤပဘၣ်အိၣ် လၢတၢ်ပျံတၢ်ဖုးအပူၤ, ဘၣ်ယိၣ် တၢ်လၢပနီၣ်ကစၢ်ဒီး ပဖိပလံၤ အဂီၢ်ထီၣ်ဘိန့ၣ်လီၤ.” နီၢ်ဖ--- စံးဝဲဒၣ်အံၤ, “ဝံသးစူၤ မၤစၢၤပုၤ လၢအဆိအချ့. (...) မ့တမ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ် ပကလီၤဒိ သံကွဲၣ်လီၤ (...) ပဘၣ်သးလၢ တၢ်သဘၣ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ကလီၤမၤကွဲၣ်လၢ အဆိလၢအချ့.” န့ၣ်လီၤ.

SAC twir: oH 0D

တၢ်ဂ့ၢ်တခါ လၢအကဲထီၣ်အသးဖဲ လၢအ့ၣ်ဖြၢၣ် ၄ သီ ၂၀၂၁ ဖဲဟါခိ ၄ နံၣ်ရံၣ် အဆၢကတီၢ် BGF အသးနီၣ်ဂံၢ် (၁၀၁၄) လၢအ အိၣ်ဆိလီၤအသးဖဲ က---သဝီ, လုဖိထၣ်ကရူၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ် အံၤ ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်(၈၁-မမ)ဆူ ခ---သဝီ, ထံသဒိၣ်ထၣ်

ကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံလၢအလီၤတဲာ်လၢ ခ---သဝီပူၤအံၤ ပိၣ်ဖးထီၣ်ဒီး ဘၣ်ဒိဝဲစီၤဂ---ဒီးအမါ နီၢ်ယ---န့ၣ်လီၤ. အမါန့ၣ် သံဝဲတဘျီယီဖဲအဘၣ်ဒီးကျိ ဖးဒိၣ်ဝဲတဘျီယီ ဒီးမ့ၢ်မ့ၢ်စီၤဂ---တခိ သံဝဲဖဲလၢအအိၣ်ဖဲ ဖၣ်အၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်

အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

မၤကဒီးဖဲ လါအုၣ်ဖြၣ် ၇ သီ ၂၀၂၁ နံနံအနံၤန့ၣ် ကီၢ်ပယီၤ သုးကီၣ်ကးကရၢ (SAC) သုး ခိၣ်ချ့သုးရၣ် နီၣ်ဂံၢ်(၄၀၈) လၢအအိၣ်လၢ စကခ နီၣ်ဂံၢ်(၈) အဖိလၢအံၤ ခးလီၤကျိဖးဒိၣ် C--- သဝီ, လုဖိထၣ်ကရူၢ်အယိ ဖိသၣ်လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၁၁နံၣ်ဒီးအမံၤ လၢနီၣ်စ--- တၢ်အံၤဘၣ်ဒီးဒီးသံဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး လၢဒုပူၤကရူၢ်, လုၢ်သီကီၢ်ဆၣ် ကဘၣ်ဖဲ လါအုၣ်ဖြၣ် ၁၁ သီ, ဟါခိ ၃ နံၣ်ရံၣ် ၃၀ မံးနံးအဆၢကတီၢ် SAC သုး ခိၣ်ချ့သုးရၣ်(၇၀၄) လၢအအိၣ်လၢ SAC သုးဝဲၤလီၤခိၣ်သ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်(၄) အဖိလၢ လၢအအိၣ်ဆိ လီၤအသးဖဲ ဘုဖိလုၢ်သုးကလၢၤ အံၤ ခးသံဝဲ ဆ---သဝီဖိတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးသံအိၣ်ဖဲ အဝဲလဲၤခိ ကျဲ ဖဲကီၢ်ထၢၣ်ဒၤဟီၣ်ကဝီၤ လၢအလဲၤပူၤတၢ်အိၣ်အခါန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်လၢ ကတၢတံးကရူၢ်, ဇွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ် ဖဲလါအုၣ်ဖြၣ် ၁၂ သီ, ကဘၣ်ဖဲဂီၤခိ ၇ နံၣ်ရံၣ် အဆၢကတီၢ် ၅--- သဝီဖိ လၢအမ့ၢ် ဖါည---တၢ်အံၤ လဲၤလီၤပူၤတၢ်လၢကမးမိၢ် လၢအဟံၣ်ဖိယိဖိ အဂီၢ်အဆၢကတီၢ် ဘၣ်တၢ်ခးသံကွဲၣ်အိၣ်လၢ SAC သုးခိၣ်ချ့သုးရၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၅), (၄၀၈) ဟံၣ်ဖိဒီး BGF အသုးနီၣ်ဂံၢ်(၁၀၀၄) တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါအိၣ်ကူး ၂၄ သီ, ၂၀၂၁ နံနံန့ၣ် SAC သုး ခိၣ်ချ့သုးရၣ် နီၣ်ဂံၢ်(၂၄) ဒီး SAC သုးရၣ်အဂၤမၤသကိးတၢ်ဒီး ထီၣ်ဒုးန့ၣ်ဝဲ ကညိဒိကလုၢ်တၢ်ထုၣ်ဖျဲးသုးမ့ၢ်ဒိၣ် KNLA အသုးကလၢၤလၢအအိၣ် သုၣ်လီၤအသးဖဲတ---သဝီ, အ့ဝဲကရူၢ်, မိၤစကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, နူသထုၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. SAC သုးထီၣ်ဒုး KNLA ဝဲၤအလီၤခံ အဝဲသ့ၣ် သုးနီၣ်ဂံၢ် လၢ ၂၀၀ ယၣ်ယၣ် အိၣ်ဆိလီၤပတြီၢ်ဝဲဖဲန့ၣ် ဒီးထုးထီၣ်စ့ၢ်ကိး တၢ်ကလုၢ်လၢသဝီဖိအဂီၢ် စးထီၣ်လၢ ဟါခိ ၆ နံၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ် အသုတဘၣ်ဟးထီၣ်ဟးလီၤလၢတဂ့ၤန့ၣ် လီၤ. လၢညါတချးလၢ SAC သုးဟဲ ဆိလီၤအသးအဆၢကတီၢ် သဝီဖိတဖၣ် ဖဲမ့ၢ်နီၣ်အဆၢကတီၢ် လဲၤခးအိၣ်ခးအိၣ်, ယုအိၣ်ညၣ် မ့တမ့ၢ် လဲၤကွၢ် ထွဲအတၢ်ဖိတၢ်လံၤ ဒီးအစံၢ်လီၤပုၤလီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တုၤမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ထုးထီၣ်တၢ်ကလုၢ်ဝဲၤအလီၤခံ တ---သဝီဖိတဖၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဘၣ်ဒီး တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမူတၢ်တၢ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိတနီၤလၢ တၢ်တသုတဘၣ်ဘၣ်အပူၤ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ် ဟးထီၣ်ရူသုၣ်လၢ မ့ၢ်နီၣ်ခိလၢ ကလဲၤယုအိၣ်ညၣ်ဒီး လုၢ်အိၣ်အဟံၣ် ဖိယိဖိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လၢတၢ်ဘျီတဂ့ၤတီၢ်တဘၣ်အပူၤ

ဖဲလါဖဲးပထုဘၣ် ၄ သီ, မ့ၢ်နီၣ်ခိ ၁၀ နံၣ်ရံၣ် ၄၆ မံးနံးအဆၢကတီၢ် သဝီဖိနီၣ်ခိမၤဝဲၤခံၤ ဟးထီၣ်ဝဲလၢတၢ်ချၢ ဒီးဘၣ်န့ၢ်အတီၤဖဲ SAC သုး ဟဲန့ၣ်လီၤဆူသဝီပူၤ ဖဲအဘူးဒီးအဝဲသ့ၣ်အဟံၣ် ဒီးခးအဝဲသ့ၣ် န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိခံၤအံၤဘၣ်တၢ်ခးအိၣ်ဝဲၤအလီၤခံ သဝီဖိအဂၤတဖၣ် ဘၣ်သးဟဲထီၣ်မၤစၢၤအဝဲသ့ၣ် ဘၣ်ဆၣ်ဟဲထီၣ်မၤစၢၤအိၣ်တသ့နီၣ် တမံၤဘၣ်. ပုၤနီၣ်ခိမၤဝဲၤခံၤအံၤ အိၣ်ဝဲဒီးအဖိမုၢ်ဖိ ၄ နံၣ်တဂ့ၤ ဒီးမ့ၢ်အမၤတခီ အဒၤအိၣ်ဝဲယဲၤလါလံန့ၣ်လီၤ. ဒ်သဝီဖိတဂၤဟံၣ်ဖျါ ဝဲအသိး “အဖိမုၢ်ဖိန့ၣ် အိၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်အကပၤ ဖဲတၢ်ခးအဝဲသ့ၣ် အခါလီၤ. အဝဲဟီၣ်ဝဲဖးယံၣ်ညါ တုၤအလီၤဘျဲးဒီးအမံၤဘၣ်အသးဖဲ န့ၣ်လီၤ. တုၤမ့ၢ်ဂီၤခိဒီးသဝီဖိတဖၣ် ဟဲကိးဟံၣ်ထီၣ်အဖိမုၢ်ဖိဒီး အိၣ် တစိၤဖိ အမၤတဂၤန့ၣ် သံဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.” တုၤမ့ၢ်ဂီၤခိ ၉ နံၣ်ရံၣ် SAC သုးတဖုလၢ သဝီဖိတသ့ၣ်ညါအသုးနီၣ်ဂံၢ်ဘၣ်တဖုအံၤ ဟဲဝဲ လၢ ပုၤတုၤဘၣ်တၢ်ခံၤအံၤအမိၢ်အဟံၣ်ဒီး တဲဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ခးဝဲ သဝီဖိခံၤအံၤမ့ၢ်လၢ အတဒိကန့ၣ်တၢ်ကလုၢ်ဘၣ်အယိလီၤ. အဝဲ သ့ၣ်ဟ့ၣ်ထွဲဝဲစုပယီၤ ၃ ကလီၢ် လၢပုၤတုၤဘၣ်တၢ်အမိၢ် ဒ်သိးကပ တုၣ်ကွဲၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဒီးသုတ တီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဆူညါလၢၤ တဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

အမၤတဂၤအံၤမ့ၢ်သံသန့ၣ်က SAC သုးတဖုအံၤလဲၤဆူဝဲ ပုၤနီၣ်ခိမၤဝဲၤခံၤအံၤ ဆူမိၣ်လဲၤမ့ၢ်ဝဲၣ်တၢ်ဆါဟံၣ် လၢတၢ်ကူစါယါ ဘျါအဂီၢ်လီၤ. အမၤတခီတၢ်ကုၢ်ကွဲၣ်အိၣ်လၢဝဲၤမိၣ်လဲၤမ့ၢ် ဒီးမ့ၢ် လၢအဝဲၤတဂၤတခီ ဘၣ်ဒိဆါနး ဝဲအယိတၢ်ဆူအိၣ်ဆူ ဝဲတကူၣ် တၢ်ဆါဟံၣ် ဒီးဖဲလါနီၣ်ဝဲဘၣ် ကဘၣ်ဖဲ ၁၀ သီ, ၂၀၂၁ နံနံန့ၣ် ဟဲက့ၤလၢ သဝီသုလံန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် အမဲၣ်ချဲဒီးအန့ၣ်ကုလၢ အထွဲတကပၤဟးဂီၤကွဲၣ်, အဝဲပျံၤလၢပုၤကဟဲမၤသံအိၣ် ထီၣ်ခိဒီး အခိၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဒိအယိ တီၢ်နီၣ်အဟံၣ်ဖိယိဖိတဘၣ်လၢနီၣ်တဂၤဘၣ် န့ၣ်လီၤ. အယိ အဝဲလဲၤအိၣ်က့ၤ လၢသီခါဖျါ ဒီးအမိၢ်ဘၣ်ကွၢ်ထွဲ က့ၤအိၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်အဖိမုၢ် ဆံးဖိတဂၤတခီ ဘၣ်အိၣ်တုၢ်ဝဲဒီးအဖဲ လၢ အမိထံးတကပၤန့ၣ်လီၤ. တဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ် ထွဲမၤစၢၤနီၣ် တမံၤဘၣ်.

လၢတၢ်ကဲထီၣ်အသးဒီးအံၤအဖိခိၣ် နူဖိသဝီဖိ လီၤဆိဒၣ် တၢ် ပိၣ်မုၢ်ပိၣ်မၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ မ့ၢ်တၢ် တၢ်တၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ “ပအဲၣ်ဒီးအိၣ် မုၢ်မုၢ်ချ့ချ့ဘၣ်ဆၣ် ဟဲခွဲးခွဲးပုၤဒု ပသးတမုၢ်ဘၣ်. ကဘၣ်မၤဒ် လဲၣ်. ပကဘၣ်မၤမနုၤလဲၣ်. အဝဲသ့ၣ်မၤပုၤဖဲကတီၢ်. ပတမၤအိၣ်နီၣ် တမံၤဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ် ပဘၣ်ပျံၤအိၣ်. ယဘၣ်ယိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကမၤ သံအါထီၣ်ပုၤ ဒ်အမၤသံပုၤသဝီဖိခံၤန့ၣ်လီၤ.”



x H Du Dy l w l Chr S i ; z s d

ခိဖျီလၢ ကီၢ်ပယီၤသုးကီၢ်ကးကရၢ (SAC)သုးအတၢ်ထီၣ် ငုးမၤအၢမၤနး သဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲ ယဲဒၢကရၢ, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၤထူၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤအယိ သဝီအိၣ်ဖျၢၣ် ဘၣ်ယုာ်မ့ၢ်ပးဖျိး စး ထီၣ်လၢလါဒံဝဲဘၣ် ၂၀၂၀ နံၣ်အပူၤလံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်သးတဂ့ၤ ထီၣ်ဘၣ်အမဲၣ်ညါ နးထီၣ်ဝဲကွၢ်ကွၢ် စးထီၣ်ဖဲ ၂၀၂၁ နံၣ် လါဖျၢၣ် တြျၢၤအါရံၤထီၣ်သီန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်သးနးထီၣ်အံၤ ခိဖျီတၢ်သဘံၣ် သဘုၣ်ကဲထီၣ်လၢ SAC သုးဒီး ကညီဒီကလုာ်ဂၤသးကရၢ (KNDO) မ့တမ့ၢ် ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျိးသုးမ့ၢ်ဒိၣ်(KNLA) အဘၢၣ်စၢၤအယိန့ၣ်လီၤ. မ့မ့ၢ် SAC သုးတဖၣ်မၤ ဆဲးခွဲးတၢ် ဒ်အ မ့ၢ်ဆၢအါထီၣ် အသုးမ့ၢ်သံၣ်ဘိဒီးသုးစုကဝဲၤပိးလိတဖၣ် တကးဒီး ဘၣ် လဲၤတလၢဝဲတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ် အလီၢ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ် အယိ တုၤမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ သဝီဖိလၢအယုာ်အိၣ်ညါသ့ၣ်တဖၣ် ကက့ၤအိၣ် က့ၤဆိးဖံးမၤတၢ်လၢအကစၢ်သဝီအဂီၢ် က့ၤဝဲတသ့ဒီး ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

အါန့ၢ်အန့ၢ် တယံၣ်တမိၣ်အဆၢကတီၢ် ဖဲလါမ့ၢ် ၁၃ သီ အနံၤန့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ KNDO ဒီး SAC သုးအဘၢၣ်စၢၤ ဖဲအံ သၣ်ပျီတၢ်လီၢ်, ယဲဒၢကရၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တၢ်သံတၢ်ပျီဒီး တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢ သဝီဖိတဖၣ်တအိၣ်ဘၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် တဖၣ် ယုာ်မ့ၢ်ပးဖျိးတုၤယံၣ်မးလံအယိန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါမ့ၢ် ၁၁ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်အနံၤန့ၣ် တၢ်စူၤဒိၣ်မးဒီးထံဒိၣ် နိယုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်ဖိတဖၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒီး တၢ်ဂ့ၢ်ကိတဖၣ် ဒ်အမ့ၢ် တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတလၢတလီၣ်ဒီး တၢ်မၤ စၢၤတတုၤဆူ ပုၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ် အလီၢ်တဖၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤယုာ်အိၣ် ကမ့ၢ်အနီၣ်ဂံၢ်တဖၣ် အိၣ်ဝဲအါန့ၢ်ဒီး ခံကယၤဘျဲၣ်ဒီးယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ် ဝဲလၢ တၢ်လီၢ်အါတီၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်အနီၣ်ဂံၢ်လီၤတၢ်လီၤ ဆဲးန့ၣ် ကညီဂံၢ်ဝဲခွဲးယၢ်ကရၢ တဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့မ့ၢ်လၢမ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်တကပၤတခီ ပုၤဘၣ်ယုာ်မ့ၢ်ပးဖျိး လၢ တၢ်ဒုးတၢ်ယၤဒီးသုးတၢ်ဘၣ်ဂံၢ်ဂုာ်အံၤ အိၣ်ဝဲအါတီၤ န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ဖဲလါမးရူး ၂၇ သီ တုၤလါအုၣ် ၃ သီန့ၣ် မ့ၢ်လၢ SAC သုး ခိၣ်သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်(၁၉), ခိၣ်ချ့သုးရၣ်(၃၄၀), ငုးယၤကရၢနီၣ်ဂံၢ် (၁) ခိၣ်ချ့သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၃၄၁) ဒီး (၃၄၃) လၢအအိၣ်ဘူးဒီးဖၣ် ပုၣ်ဝုၢ်တဖၣ်ခး လီၤနါစါဝဲကျိးဖိၣ်ကိးမ့ၢ်နံၤယုာ်ယုာ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးမၤန့ၢ်ဆူၣ်ဝဲသဝီလၢအအိၣ်ဘူးဒီးအသုးကလၢအ ခိၣ်အယၤသ့ၣ်တဖၣ် အသုးလီၢ်သုးကျဲဆူတၢ်လီၢ်အဂၤလွံၤတီၤန့ၣ် လီၤ. ဖဲ SAC သုး ခးလီၤနါစါကျိးဖိၣ်အဆၢကတီၢ် က---သဝီ ဖိလၢကအိၣ်ဝဲ ၆၀၀ ဂၤ လဲၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်ဝဲလၢသဝီလၢအဘူးဒီး အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်, တနီၤဒီးလဲၤ ယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်ဝဲလၢခ---ဝုၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢ ဂ---သဝီ ဒီးယ---သဝီတဖၣ် ပုၤကညီခဲလၢၢ် ကအိၣ် ၅၀၀ ဂၤယုာ်ယုာ် လဲၤအိၣ်ကမ့ၢ်ဝဲလၢ င---သီခါဖျၢၣ်ကရၢအပူၤန့ၣ် လီၤ. မ့မ့ၢ်သဝီဖိလၢ အအိၣ်ဖဲ ဖၣ်ပုၣ်အနီၣ်ဖဲၣ်ကါ ဒီးမးကၣ်ယဲ သဝီတဖၣ် လၢပုၤနီၣ်ဂံၢ်ကအိၣ်ဝဲ ၅၀၀ ဂၤစ့ၢ်ကိး လဲၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ် ဝဲလၢ င---ဝုၢ်နီၣ်ဂံၢ်ခံတီၤဖုၣ်ကိၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအဂၤ တဖၣ် လဲၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်ဝဲလၢ စ---သဝီန့ၣ်လီၤ.

မၤကဒီးဖဲ လါအုၣ် ၁၀ သီန့ၣ် မ့ၢ်လၢတၢ်ဒုးဖဲဒီးပုၤအယိ သဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲခ---သဝီတဖၣ် စံၣ်ဖျိးကွၢ် လၢအနုသဝီအပူၤ န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ယုာ်ဖျိးဝံၤအလီၢ်ခံ SAC သုးခိၣ်ချ့သုးရၣ် (၄၀၇) န့ၣ်အူဝဲသဝီဖိခံဂၤ အဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအတၢ်ဖိတၢ်လံၤဒီး အဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိတဖၣ် အတၢ်အိၣ်သးဒ်လဲၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ်ညါ ဝဲဘၣ်. ဖဲခ---သဝီန့ၣ် ဟံၣ်ခိၣ်ကအိၣ်ဝဲ ၅၀ ဖျၢၣ် ဒီးပုၤနီၣ်ဂံၢ် ကအိၣ်ဝဲ ၃၀၀ ဂၤယုာ်ယုာ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတနီၤ လဲၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ် ဝဲဆူ ပုၤယုာ်ကမ့ၢ်အိၣ်တၢ်လီၢ် လၢအဘူးဒီးရူ---သဝီ ဒီးတနီၤ လဲၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်ဝဲလၢ အဘူးဒီး ည---သဝီအပူၤန့ၣ်လီၤ.

မ့မ့ၢ်ဖဲလါအုၣ် ၂၇ သီန့ၣ် တ---သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်ယုာ် ပူၤဖျိးအသးလၢ မ့ၢ်လၢ SAC သုး ကဘီယုၤကွၢ်လီၤကျိ ဒီးမ့ၢ်ပိၢ် အယိ ဒီးသဝီဖိအါဂၤ စိၣ်ယုာ်တၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တန့ၢ်ဘၣ်. သဝီဖိ တဖၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဘၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်အီ တၢ်ဂ့ၢ်ကိ တကးဒီးဘၣ် ကသံၣ်ကသီ ဒီးတၢ်ကူတၢ်သိးစ့ၢ်ကိး လိၣ်ဘၣ်ဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ. တ---သဝီဖိတဂၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ “ပဘၣ်အိၣ်လၢထံကၢ်ခိၣ် ဖဲပနၢ် ဟူကဘီယုၤကမ့ၢ်ဖဲလီၤတၢ်လၢ မ့ၢ်နါခိၣ်န့ၣ် ပမံကန့ၢ်ဒ်လဲၣ်. ပပျံၤ တၢ်စ့ၢ်ဒီး” မ့မ့ၢ်လၢလါအုၣ် ၂၉ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် ဖဲဟါခိ ၅ န့ၣ် ရံၣ်အဆၢကတီၢ် SAC သုးခိၣ်ချ့သုးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်(၄၀၇) အသုးခး ဝဲထ---သဝီဖိ စီၤဝ--- လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၃၂ နံၣ်တဂၤအံၤ လၢကျိ ၂ ထံၣ်ဖဲအခိၣ်ဒီးအဟၢဖၢန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါအုၣ် ၃၀ သီန့ၣ် SAC သုးခိၣ်ချ့သုးရၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၈) တဲပျံၤတဲဖုးဒီး မၤပျံၤမၤဖုးသဝီဖိအယိ ဟံၣ်ခိၣ်ကအိၣ်ဝဲ ၁၃ ဖျၢၣ်အံၤ လဲၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢ သ---သဝီ, မဲၢ်ကျိကရၢအပူၤန့ၣ် လီၤ. ပသ့ၣ်ညါဘၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ ဟံၣ် ခိၣ်အဂၤသၢဖျၢၣ် လဲၤယုာ်အိၣ် ကမ့ၢ်ဝဲလၢမဲၢ်ညါကရၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. SAC သုးခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ၁၂၀ မးမး ဆူ ဟ---သဝီ, ခိၣ်ချ့သုးရၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၄၃၄) ခးလီၤ စ့ၢ်ကိး ကျိဖးဒိၣ်ယဲၢ်ဖျၢၣ် လၢမ---သဝီပူၤ ဖဲလါမ့ၢ်ထီၣ် ၁ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်အပူၤန့ၣ် ဟံၣ်တနီၤဟးဂီၤဝဲ မ့ၢ်လၢကျိဖးဒိၣ်ချ့အက့ အခီအယိန့ၣ်လီၤ. တနံၤယိန့ၣ် မ--- သဝီ ဖိခဲလၢၢ် ၃၅၀ ဂၤ လၢဟံၣ်ခိၣ်ကအိၣ်ဝဲ ၃၀ ဖျၢၣ် ဘၣ်ယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်ဝဲဒ်ဒီး တကးဒီး ဘၣ် မၤကဒီးဖဲ လါမ့ၢ် ၄ သီ အနံၤန့ၣ်ခးလီၤကဒီးကျိဖးဒိၣ်ခံဖျၢၣ် လၢ မ---သဝီပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး ဖဲလါအုၣ် ၃ သီ, ၂၀၂၁ အနံၤန့ၣ် သဝီဖိ

နီၣ်အသိးဖဲလါမ့ၤ ၂ သီန့ၣ် SAC သုး ခိၣ်ချ့သုးရှဉ် (၃၄၁) လဲၤခးလီၤကျိဖးဒိၣ်လၢ က---သဝီဒီးယ---သဝီ အကပိၣ်ကပၤအယိ လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအပူၤ သဝီဖိတဖၣ်ဘဉ်ယုာ်မ့ၤ ဟးဖျိးဝဲလၢ တၢ်လီၤအဂၤစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢလါမ့ၤ ၃ သီတခီ မ့ၢ်လၢ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ KNLA ဒီး SAC သုးအယိ သဝီဖိလၢအ အိၣ်ဖဲ လ---သဝီ, မဲၢ်ကျိ ကရူၢ်အပူၤတဖၣ် ဘဉ်ယုာ်ထီၣ်အိၣ်ခူ သူၣ်ကဒီးဝဲ, ဒီးပုၤယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်အနီၣ်ဂံၢ်ကအိၣ်လၢ ၈၀ ဂၤယဉ် ယဉ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကွဲးဟ်ဖျါထီၣ်လံာ်တဘျီအံၤအဆၢက တီၢ် သဝီဖိလၢအဘဉ်ယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢ တၢ်လီၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ် တက့ၤအိၣ်ဘဉ်ဒီးလၢ အကစၢ်အသဝီဂ့ၤဒီးဘဉ်. မ့ၢ်လၢ SAC သုးဒီး BGF အံၤဟူးဂဲၤမၤတၢ်ထီၣ်တၢ်လီၤ ဒီးတၢ်အယိ က့ၤအိၣ်ဝဲတ ဘျီဒီးဘဉ်. လၢပုၤယုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးသ့ၣ်တဖၣ် တဒီးန့ၢ်ဘဉ် တၢ်ဆိၣ် ထွဲမၤစၢၤအမ့ၢ် တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်, တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီး တၢ်ကူတၢ် သိး လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ် လၢလၢလီၣ်လီၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်လၢလါအိၣ်ကူး ၂၈ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်အနံၤ ဖဲဟါခီ ၅ န့ၣ်ရံၣ် အဆၢကတီၢ် SAC သုး လဲၤခးလီၤနီၣ်ကျိလၢ ကရူၢ်နူ သဝီ အိၣ်ဆိးလီၤကျဲအယိ သဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲ န---သဝီ, ပိယု ကရူၢ်, ကီးတရံးကီးဆဉ်, နူပျဉ်ယဉ်ကီၢ်ရှဉ်အပူၤန့ၣ် ဘဉ်အိၣ် နူသူၣ်လၢတၢ်ပူၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်သဝီဖိလၢအပိၣ်ခွါသ့ၣ်တဖၣ် အါတက့ၢ် စံဉ်ပူၤကွဲၣ်အသးလၢတၢ်လီၤဂၤ, မ့ၢ်လၢပုၤမုာ်ပုၤဒီး ဖိဒိးဖိသ့ၣ်တဖၣ် ယုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်အိၣ်ခူသူၣ်ဒုၣ်တၢ်ဖဲအဘူးဒီး အသဝီ န့ၣ်လီၤ. တဘျီလၢလၢ ဖဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဘဉ်ယုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးအဆၢ ကတီၢ် စိၣ်ယုာ်တၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တန့ၢ်အါအါဘဉ်. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ယုာ်အိၣ် ကမ့ၢ်အဆၢကတီၢ် တၢ်တၢ်တၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဒိၣ်ကတၢ်မ့ၢ်ဒုၣ် တၢ်အိၣ် တၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ် ချ့ဂီၢ်ကသံဉ်ကသိးဒီးတၢ်ကူတၢ်သိးတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. အါတက့ၢ် အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ပိးတၢ်လီၤဒီးအဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ် တဖၣ် ဘဉ်အိၣ်လီၤတဲာ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်ယုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးအဆၢကတီၢ်ဒီး တုၤမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ဟဲက့ၤတဘျီ တၢ်လီၤမုာ်လီၤမၤဒီးတၢ်ဖိ တၢ်လံာ်ဘဉ် သံးဒီးဟးဂီၤ အိၣ်ဝဲထီၣ်ဘိန့ၣ်လီၤ.



[Dvmfbydwlv Dbo, a]

စးထီၣ်လၢ SAC ပယီၤသုးဟံးဆူၣ် ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤ ဝံၤအလီၢ်ခံ လၢကီၢ်ပယီၤမုာ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤ လီၤဆိဒုၣ်တၢ်ဖဲ မုာ်တြီၢ်ကရူၢ်အပူၤ SAC ပယီၤသုးဒီး KNLA သုးတဖၣ် ဟ်လီၤဟီၣ် လာ်မ့ၢ်ပိၣ်အါထီၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢ KNLA သုးတခီ ဟ်လီၤဟီၣ် လာ်မ့ၢ်ပိၣ် မ့ၢ်ဒ်သိးဒီး ကီၢ်ပယီၤသုးတဖၣ်အံၤ သုတဟဲန့ၣ်လီၤလၢ အဝဲသ့ၣ်ဟီၣ်ကဝီၤပူၤ တဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကီၢ်ပယီၤသုးတဖၣ် ဟ်လီၤဟီၣ်လာ်မ့ၢ်ပိၣ်လၢတၢ်ဒုး ခိၣ်ဆၢက့ၤ KNLA သုးတဖၣ်အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ.

လၢအအိၣ်ဖဲ နါကူနါသဝီ, နါကူနါကရူၢ်, ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆဉ်အပူၤန့ၣ် လီၤ. သဝီဖိတဂၤအံၤ ဘဉ်ဒိဝံၤအလီၢ်ခံ ပုၤလဲၤဆုၤအိၣ်ဆူ ပယီၤ သုးခိၣ်ချ့သုးရှဉ်နီၣ်ဂံၢ်(၄၃၄) ကသံဉ်ဒၢး လၢတၢ်ကူ ဆါယါဘျီ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်အဝဲဘဉ်ဒီးနးထဲလဲၣ်တခီန့ၣ် လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲဘဉ်အယိ KHRG တဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ကျိၤဘဉ်န့ၣ် လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သး (၂)

ဖဲလါယုၤလံ ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် KHRG ဒီးန့ၢ်ဘဉ်ဟီၣ်ကဝီၤတၢ် ဟ်ဖျါဘဉ်ယး ဟီၣ်လာ်မ့ၢ်ပိၣ် ပိၣ်ဖးထီၣ်(၄)ဖျါဖဲ ယုၤပီၤတီၤ ပယီၤသုးခိၣ်သုးရှဉ်(၁၉) သုးကလၢလီၤလံၤ, ဖၣ်ပုၣ်မုာ်နုာ်သဝီ, ကျိထဉ်ကရူၢ်, လုာ်သိကီၢ်ဆဉ်, မုာ်တြီၢ်ကီၢ်ရှဉ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လာ်မ့ၢ် ပိၣ်တဖၣ် ပိၣ်ဖးထီၣ်အယိ သဝီဖိဘဉ်ဒိ(၃)ဂၤ ဒီး သံကွဲၣ်ဝဲ(၁)ဂၤ န့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ပီၤ ပယီၤသုးခိၣ်သုးရှဉ် (၁၉)အသုးဖိဘဉ်ဒိစ့ၢ်ကီး (၁)ဂၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢ အဘဉ်ဒိတဖၣ်အံၤ လဲၤကူဆါယါဘျီအ သးလၢ ပယီၤသုး ဒုးယၤကရူၢ်နီၣ်ဂံၢ်(၁) လီၤမံ ၁၀၀ သုးတၢ်ဆါ ဟံဉ်တၢ်လၢအအိၣ်ဖဲ ဖၣ်ပုၣ်ဝုၤပူၤန့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤသဝီဖိတဂၤ ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ဟီၣ်လာ်မ့ၢ်ပိၣ်တဖၣ်အံၤ ဘဉ်တၢ်တုၤအိၣ်လၢစုအယိ ပုၤလၢအဟ်လီၤတၢ်တဖၣ် ကမ့ၢ်ဝဲ KNLA သုးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲ ထီၣ်သး ဒ်အံၤဝံၤအလီၢ်ခံ KHRG တဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူညါ နီတမံၤလၢဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သး (၁)

ဖဲလါအုၣ်ဖျဉ် ၅ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် သဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲ ဖၣ်ပုၣ်ဝုၤတဂၤအံၤ ယီၤဘဉ်မ့ၢ်ပိၣ်အသိတဖျါ ဖဲလါအုၣ်ကျဲဖးဒု

တၢ်ကဲထီၣ်သး (၃)

ဖဲလါယုၤ ၂၀ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် ဂီၤခိ ၇း၁၅ မံးနံးအဆၢကတီၢ် န့ဉ် သဝီဖိလၢအသးနံဉ်အိၣ်(၃၂)နံဉ် ဖဲအ---သဝီ, အနီၣ်ဖဲဉ် ကါယုၤကရူၢ်, ဖဉ်ပူၣ်ဝဲ, န့ဉ်လိကီၢ်ဆဉ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် ယီၢ်ဘဉ်ဝဲ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤဖဲ အဝဲဟဲက့ၤလၢ အခုးပူၤဒီးကက့ၤဆူဟံဉ်အဆၢ ကတီၢ်န့ဉ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခဲ ပုၤလဲၤဆူအီၤဆူ ဖဉ်အဉ်တၢ်ဆါဟံဉ်န့ဉ်လီၤ. ခိဖျိလၢဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤအယီၢ် စီၤဝ--- အံၤ အခိၣ်လၢအစ့ၣ်တကဟ် ကၢ်ကွံာ်ဝဲ ဒီးကသံဉ်သရဉ် ဘဉ်ဒိၣ် ဝဲာ်ကွံာ်အခိၣ် လၢအထွဲတကဟ်န့ဉ်လီၤ. န့ဉ်အသး ဟီၣ်လၢမ့ၣ် ပီၤအကုအခိတဖၣ် ဘဉ်ဒိစ့ၢ်ကီးအဒိၣ်ချံန့ဉ်လီၤ. အဝဲဘဉ်ဒီးကူဆါ ယါဘျါအသးလၢတၢ်ဆါဟံဉ် (၁၆)သီဝံၤအလီၢ်ခဲ ဖဲလါ ယုၤလဲ ၇ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်န့ဉ် အဝဲက့ၤလၢအဟံဉ်သ့လဲန့ဉ်လီၤ.

ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤလၢ စီၤဝ---ယီၢ်ဘဉ်ဝဲတဖျါအံၤ ဘဉ်တၢ်တုအီၤလၢစု ဘဉ်ဆဉ် ပုၤလၢအဟ်လီၤဟီၣ်လၢ မ့ၣ်ပီၤမ့ၢ် မတဂၤလဲဉ်န့ဉ် ပုၤတသ့ညါထွဲအီၤဘဉ် ဘဉ်ဆဉ် လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ တဖၣ် ဟ်ဂၢ်ဟ်ကျါဝဲလၢ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤတဖျါအံၤ ဘဉ်တၢ်ဟ် လီၤအီၤဖဲ ၂၀၂၁ နံဉ်အပူၤအံၤန့ဉ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်န့ဉ်

တၢ်ပနီၣ်လၢအဟ်ဖျါထီၣ် ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤ တၢ်လီၤဘဉ်ယီၣ်လီၢ် အပနီၣ်တဖၣ် တအိၣ်နီတမံၤစ့ၢ်ကီးဘဉ်န့ဉ်လီၤ. စီၤဝ---အနီၣ် ကစၢ်စ့ၢ်ကီး တထီၣ်ဘဉ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤ တၢ်လီၤဘဉ်ယီၣ်တၢ်မၤလိ နီတဘျီဘဉ်န့ဉ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ် ဒီးန့ၢ်ဘဉ်ထဲလၢ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤ တၢ်လီၤဘဉ်ယီၣ်လံာ်စိာ်စ့ၢ်ဖိစီၤလီၤ. န့ဉ်အသး လီၢ်ကဝီၤပုၤန့ၢ်စိ န့ၢ်ကမီၤတဖၣ် ခုးသ့ညါသဝီဖိလၢ အ---သဝီကပၤန့ဉ် ဟီၣ် လၢမ့ၣ်ပီၤအိၣ်ဘဉ်ဆဉ် ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤအိၣ်တၢ်လီၢ် လီၤတၢ်ဖဲလဲဉ် န့ဉ် လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် တသ့ညါဝဲဘဉ်န့ဉ်လီၤ.

KHRG အိၣ်ဒီးတၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျါဒီး DanChurchAid (DCA) တၢ်ကရၢကရိအယီၢ် ကရၢတဖုအံၤ ဟ့ၣ်ကျိၣ်စ့ၢ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲ မၤစၢၤလၢစီၤဝ---အံၤတၢ်ကူဆါယါဘျါအဂီၢ် ဒီး (Red Cross) တၢ်ကရၢကရိမၤစၢၤစ့ၢ်ကီးအီၤန့ဉ်လီၤ. စီၤဝ---အံၤ အိၣ်ဝဲဒီး အမၤဒီးအဖိမ့ၣ် (၂)ဂၤန့ဉ်လီၤ. ခိဖျိလၢ စီၤဝ---အခိၣ်တူာ်ကွံာ် တကပၤအယီၢ် တၢ်အံၤ ကဲထီၣ်တၢ်ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံးလၢ အဟံဉ်ဖိယီဖိ တၢ်လုာ်အိၣ်နီၢ်ခိ သးသမူအဂီၢ်န့ဉ်လီၤ. ခိဖျိလၢ တကတီၢ်ခါတၢ်ဖဲး တၢ်မၤခွဲးယာ်တဖၣ်စ့ၢ်လီၤ ဒီးခိရိန့ဉ်တၢ်ဆါတၢ်ဘဉ်ကူဘဉ်ကံာ် တဖၣ်အါထီၣ်အယီၢ် ပုၤတူာ်ဘဉ်တၢ်အမိအံၤ ဘဉ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤက့ၤ ဝဲ အဖိခွါအဟံဉ်ဖိယီဖိအံၤန့ဉ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤခဲဘဉ်အံၤ ဘဉ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤ ဖဲအ---သဝီ, အနီၣ်ဖဲဉ်ကါကရူၢ်, န့ဉ်လိကီၢ်ဆဉ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဒီး တၢ်ဂီၤအံၤဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲ အ---သဝီဖိ (၂)ဂၤ လၢအဘဉ်ဒီးဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၤဖဲတၢ်လီၢ် လၢအဘူးဒီးအဝဲသ့ဉ် သဝီန့ဉ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဖိခိၣ် (၂)ဘဉ်န့ဉ် ဘဉ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤ ဖဲလါယုၤ ၂၄ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် ဖဲနီၣ်ဂ--- ဘဉ်လဲၤထီၣ်တၢ်ဆါဟံဉ်ဖဲ မိၣ်သ့ညါတၢ်ဆါဟံဉ်အခါန့ဉ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဖိလၢ (၂)ဘဉ်တခါ ဘဉ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤ ဖဲလါယုၤ ၂၀ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် ဖဲစီၤဝ--- ဒီးကူဆူယါဘျါအသးဖဲ ဖဉ်အဉ်ကမုၢ်တၢ်ဆါဟံဉ်အခါန့ဉ်လီၤ. ပုၤတူာ်ဘဉ်တၢ် သဝီဖိ(၂)ဂၤလၢ ဘဉ်ဒိၣ်ဝဲာ်ကွံာ်အခိၣ်လၢအထွဲတကဟ်န့ဉ် လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-သဝီဖိ)

တံကဲထိုင်သး (၄)

ဖဲလါယူလံ ၂၂ သီ, ၂၀၂၁ နံန ဟါခီ ဝး၃၀ မံးနံး အဆာကတီၢ်န့ၣ် သဝီဖိ နါဂ---လါအသးနံၣ်အိၣ် ၅၅ နံၣ် တဂါအံၤ ဖဲအဟးယုအိၣ်ကုၤလါအသဝီယါအဆာကတီၢ် ယီၢ်ဘၣ်ဝဲမ့ၣ် ပိၣ်န့ၣ်လီၤ. တံကဲထိုင်အသး အလီၢ်မ့ၢ်ဖဲ အ---သဝီ, အနီၣ်ဖဲၣ် ကါယုၤကရူၢ်, ဖၣ်ပူၣ်ဝုၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤန့ၣ် လီၤ. တံကဲထိုင်သးဝံၤအလီၢ်ခံ ပုၤလဲၤဆုၤအီၤဆူ ဖၣ်ပူၣ်တံဆါ ဟံၣ်တဘျီယီၤ နီး အဝဲအိၣ်ဖဲတံဆါဟံၣ်အံၤ (၂)သီဝံၤအလီၢ်ခံ ဖဲလါယူလံ ၂၄ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ပုၤဆုၤခီကုၤအီၤဆူ မိၣ်လမ့ၣ် တံဆါဟံၣ်လါကသံၣ် ကသီတံကုၤဆါယါဘျီအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မိၣ် လမ့ၣ်တံဆါဟံၣ်ကသံၣ် သရၣ် နီၣ်တံကွံၣ်န့ၣ်အီၤအခိၣ်ဖဲ အခိၣ် လုၢ်ခိၣ်အဖိလံာ်တကုးန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယူလံ ၃၀ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် နါဂ---အံၤ ကုၤဆူအဟံၣ်သ့လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၢ်ဂ---အဒုမ့ၣ်ဟံၣ်ဖျါထိုင်ဝဲလါ တချုးလါတံကဲထိုင်သး နီးဘၣ်န့ၣ် လီၢ်ကဝီၤသုးဖိၣ်စုကဝဲၤကရါတဖၣ် ဟ့ၣ်ပလီၢ်သဝီဖိ တဖၣ်လါ သဝီယါဟံၣ်လံာ်မ့ၣ်ပိၣ်အိၣ်အယိ တဘၣ်လဲၤဆူတံလီၢ် ဖဲန့ၣ်တဂုၤအဂုၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် သဝီအချါတံလီၢ်လါဟံၣ်လံာ် မ့ၣ်ပိၣ်အိၣ်အလီၢ်တံပနီၣ်တအိၣ် နီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လါတံန့ၣ်အ ယိ သဝီဖိတဖၣ် ဆိကမိၣ်ဝဲလါဟံၣ်လံာ်မ့ၣ်ပိၣ်တအိၣ်ဘၣ်နီး လဲၤ ယုအိၣ်ကုၤလါသဝီချါန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ဟံၣ်လံာ်မ့ၣ်ပိၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်သုးဖိၣ်စုကဝဲၤဖဲလဲၣ်တဖၣ်လဲၣ်န့ၣ်သဝီဖိတသ့ၣ်ညါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဂ---အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ တထိုင်ဘၣ်စ့ၢ်ကီး ဟံၣ်လံာ်မ့ၣ်ပိၣ်တံလီၤ ဘၣ်ယိၣ် တံသိၣ်လိလါသဝီပူၤနီတဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၢ်ဂ---နီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲ ကျိၣ်စုတံဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလါ အပုၢ်ဝဲၢ် ဘူးတံၢ် ဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. KHRG အိၣ်နီးတံဆဲးကျိး ဆဲးကျါနီး DanChurchAid (DCA) တံကရါကရိအယိ ကရါတ ဖုအံၤ မၤစၢၤစ့ၢ်ကီး အကသံၣ်ကသီတံလါၤဘျီလါၤစ့ ၅၀၀,၀၀၀ ကုးန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဂ---မ့ၢ်မိၣ်မ့ၣ်ကဲတဂါ နီးအဖိအိၣ် (၄)ဂါန့ၣ် လီၤ. အခဲအံၤ အခိၣ်တုၣ်ကွံၣ်တခီအယိ ကဲထိုင်တံကီတံခဲလါ အဟံၣ်ဖိယိဖိတံလုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသး သမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တံကဲထိုင်သး (၅)

ဖဲလါယူလံ ၃ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် ကဘၣ်ဖဲ ဂါခီ ဝး၂၅ မံးနံးအဆာကတီၢ်န့ၣ် ဟံၣ်လံာ်မ့ၣ်ပိၣ် ပိၣ်ဖးထိုင်ဝဲဖဲ မိဟ့ၤခၣ်တံၤ အကပၤ, ဖၣ်ပူၣ်ဝုၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ဟံၣ်လံာ်မ့ၣ်ပိၣ်အံၤ မ့ၢ်သုးဖဲလဲၣ်တဖၣ်ဟံၣ်လဲၣ်န့ၣ် ပုၤတသ့ၣ်ညါထွဲနီတဂါဘၣ် နီးပုၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတအိၣ်နီတဂါစ့ၢ် ကီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လါတံန့ၣ်အယိ တံဂုၢ်တံကျါလါပုၤၤဒိအမ့ၢ် ဟံၣ်လံာ်မ့ၣ်ပိၣ်ပိၣ်ဖးထိုင်အကျါအကျဲၤလဲၣ် နီးတံဂုၢ်အဂုၢ်အဂါ တဖၣ်န့ၣ် KHRG မၤနီၣ်မၤယါအီၤတန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တံကဲထိုင်သး (၆)

ဖဲလါယူလံ ၁၆ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် ကဘၣ်ဖဲဂါခီ ဓး၄၀ မံးနံးန့ၣ် သဝီဖိဖဲလုနဲၤ လါအအိၣ်ဖဲ ယ---သဝီ, မဲၢ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤ နီး အသးလါအသးနံၣ်အိၣ် ၄၆ နံၣ်တဂါအံၤ လဲၤခိကံဘၣ် လီၢ်ကဝီၤ KNLA သုးရ့ၣ် (၁၀၂) သုးဒု(၁) ဟံလီၤ မ့ၣ်ပိၣ်ဖဲ ယ---နီးန---သဝီကျဲဘၣ်စၢၤတဖျါအံၤန့ၣ်လီၤ. တံကဲထိုင်အသးအလီၢ်အံၤ အိၣ်ယံၣ်နီးသဝီကအိၣ် အပုၣ် (၂၀၀ တုၤ ၃၀၀) ယၣ်ယၣ်န့ၣ်လီၤ. တချုး တံကဲထိုင်သး ဖဲလါယူလံ ၁၅ သီန့ၣ် လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် လုၢ်လိာ်ဖဲကျဲတဘိအံၤနီးအယိ ဖဲလုနဲၤ ဆိကမိၣ်ဝဲလါကျဲတဘိအံၤ ပုၤလုၢ်လိာ်သ့အယိ ဖဲလါ ယူလံ ၁၆ သီန့ၣ် အဝဲလဲၤဝဲဖဲတံကဲထိုင်သးအလီၢ် ကျဲတဘိအံၤ န့ၣ်လီၤ. ဖဲလုနဲၤအမါစံးဝဲလါ တချုးတံကဲထိုင်သးဖဲဂါခီအဆာ ကတီၢ်န့ၣ် ဖဲလုနဲၤအဟံၣ်ဖိယိဖိအံၤ အစ့အိၣ်ကုၤထဲ ၇,၀၀၀ ကုး အယိ အဝဲဟံလီၤသးလါကလဲၤဆါကုၤအသ့ၣ်(၇)ထာၣ်အံၤ ဆူ သဝီအဂါန့ၣ်လီၤ. ဖဲလုနဲၤဟံၣ်ဖိယိဖိအံၤ ကုၢ်ဆါသ့ၣ်လါအဟံၣ် ဖိယိဖိ တံလုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလုနဲၤလဲၤဆါသ့ၣ် လါသိလုၢ်ယီၢ်အဆာကတီၢ် လဲၤထွဲဘၣ်ဝဲမ့ၣ်ပိၣ်ထုအယိ မ့ၣ်ပိၣ်အံၤ ပိၣ်ဖးထိုင်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလုနဲၤအမါစံးဝဲလါ ဖဲအဝါဟးထိုင်တလါ ကစီၢ်ဖိန့ၣ် အဝဲနံၤဟူဝဲ မ့ၣ်ပိၣ်ပိၣ်ဖးထိုင်သိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဝံၤအလီၢ်ခံ ဖဲလုနဲၤအမါလဲၤဆူတံကဲထိုင်အသးလီၢ်နီး သိလုၢ်ယီၢ်န့ၣ်လီၤ. တုၤမ့ၢ်အဝဲလဲၤတုၤဆူတံကဲ ထိုင်သးအလီၢ်န့ၣ် ထံၣ်လါအဝါမံၤနီၤလါဟံၣ်ခိၣ်လီၤနီး သးပုၤနီၣ်အသးန့ၣ်လီၤ. အဝါသးနါပုၤလါအထွဲတကပၤ ဘၣ်ဒိနီးအသ့ၣ်ယုၤလီၤအါအယိ အဝဲကုၤလုတံမၤစၢၤ ဆူသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. အဆိကတံၢ်န့ၣ် သဝီဖိ တဖၣ် ဆိကမိၣ်လါကလဲၤဆုၤဝဲ ဖဲလုနဲၤအံၤဆူ ဖၣ်ပူၣ်ဝုၢ်တံဆါဟံၣ် ဘၣ်ဆၣ်အမါစံးဘၣ်သဝီသးပုၤလါ ဖဲလုနဲၤအတံအိၣ်သးအဖိခိၣ် လဲၤဝဲဆူတံဆါဟံၣ်တတုၤလါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နီန့ၣ်အသိး လါသဝီ ပူၤ လီၢ်ကဝီၤတံဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒါးတအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အယိ သဝီဖိ တဖၣ်လဲၤဆုၤစိလုနဲၤအံၤ ဆူအဟံၣ်နီး တုၤမ့ၢ်အကုၤ တုၤလါဟံၣ် တဘျီယီၤ အဝဲသးသမူကတံၢ်ကွံၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီန့ၣ်အသိး လီၢ်ကဝီၤ KNLA သုးတဖၣ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟံ လီၤဟံၣ်လံာ်မ့ၣ်ပိၣ်တဘျီလါလါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဒုးသ့ၣ် ညါလီၢ်ကဝီၤ သဝီဖိလါ တဘၣ်လဲၤဆူတံလီၢ်လီၤဆိတဖၣ်အံၤအပူၤတဂုၤန့ၣ် လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တံကဲထိုင် သးဘျီဝဲအံၤန့ၣ် KNLA သုးတဖၣ် တဒုး သ့ၣ်ညါလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ ဘၣ်ပးဟံၣ်လံာ်မ့ၣ်ပိၣ်အိၣ်အလီၢ်နီတမံၤ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နီန့ၣ်အသိး မ့ၣ်ပိၣ်ထုးလါဖဲလုနဲၤထွဲဘၣ်ဝဲတဖျါအံၤ အပျံၤဆံးဆံးဖိအယိ အဝဲကထံၣ်ဝဲပျံၤ အံၤအဂီၢ်ကီၢ်ခိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. ဖဲလုနဲၤဘၣ်ဂုၢ်ကျဲးစါးလါအတံလုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ်ထီဘိ အယိ ပုၤဟဲဟ့ၣ်မ့ၣ်ပိၣ်တံလီၤဘၣ်ယိၣ်တံမၤလိအိၣ်ဘၣ်ဆၣ် အဝဲထိုင်ဝဲတချုးနီတဘျီဘၣ် ဘၣ်ဆၣ် အဝဲဒီးန့ၣ်ဘၣ် လံာ်စိာ်စုဖိ လါတံနီၤလီၤအီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

စဲလုနဲၤဟံၣ်တၢ်ကမဲအမါ, အဖိမုၢ်(၃)ဂၤ ဒီးအဖိခွါ (၁)ဂၤ န့ၣ်လီၤ. အဖိ(၄)ဂၤလၢထီၣ်ကိၣ် ဒီးအဝဲတအိၣ် လၢအလီၢ်ခံ အမါ ကဘဉ်ဖံးအိၣ်မၤအိၣ်တၢ်မနုၤလဲၣ်န့ၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲဒံးဘဉ်န့ၣ်လီၤ. လၢအသဝီပူၤန့ၣ် ကဒီးန့ၣ်ဘဉ်ကျိၣ်စ့တၢ်ဟဲန့ၣ်အဂီၢ်ကီဝဲဒိၣ်မး ဒီး ခဲအံၤန့ၣ် အဟံၣ်ဖိယီဖိကွၢ်ဆၢၣ်ခဲဘဉ်ဒီးကျိၣ်စ့တၢ်ဂ့ၢ်ကီ အယိ ကမၤဘျဉ်ဒီး ကုၢ်အဝါစိၣ်အဂီၢ် ကျိၣ်စ့တအိၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ် ကဝီၤသဝီဖိမၤစၢၤကရၢ ဟ့ၣ်မၤစၢၤ အဟံၣ်ဖိယီဖိလၢစ့ ၂၀,၀၀၀ ကွးန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး လီၢ်ကဝီၤဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ကရၢကရိလၢ အအိၣ်ဖဲဟီၣ်ကဝီၤဖဲန့ၣ် တဖၣ်စ့ၢ်ကီး ဟ့ၣ်မၤစၢၤအဟံၣ်ဖိယီဖိ လၢစ့ ၅၅၅,၀၀၀ ကွး န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သး (၇)

ဖဲလၢယူၤလံ ၁၆ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် စဲလုနဲၤဘဉ်မ့ၢ်ဝံၤအလီၢ် ခံတစိၣ်ဖိန့ၣ် န---သဝီဖိ, မဲၢ်ကျိၣ်ကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်သဝီဖိ (၂)ဂၤဘဉ်စ့ၢ်ကီး မ့ၢ်ပိၣ်ထုးလၢကျဲ ဖဲအဝဲသ့ၣ်ကလဲၤဆူ ယ--- သဝီဒီးသိလုၣ်ယီၢ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိ(၂)ဂၤအံၤ မ့ၢ်ဝဲ စဲတ---အသးနံဉ်အိၣ်(၅၀)နံဉ်ဒီး စဲဟ---အသးနံဉ်အိၣ် ၄၅ နံဉ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျိလၢအဝဲသ့ၣ်နီၣ်သိလုၣ်ယီၢ်ချ့အယိ တၢ်ဘဉ်ဒိဘဉ် ထံးအိၣ်တဆံးတက့ၢ်ဖိဒီး အဝဲသ့ၣ်တဘဉ်လဲၤကူဆါယါဘျါ အသးလၢ တၢ်ဆါဟံၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သး (၈)

ဖဲလၢယူၤလံ ၁၇ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် ကဘဉ်ဖဲ ၈:၃၀ မံးနံး အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၣ်ဖိထီၣ်ဝဲတဖျါ ဖဲတၢ်လီၢ်လၢ အဘူးဒီး ဖၣ်ပူၣ်ဝဲကျဲန့ၣ်လီၤလၢအကွဲးလီၤအသး “တၢ်တူၢ်လီၢ်မ့ၢ် ဆူဝဲဖၣ်ပူၣ်” အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၣ်အံၤ မ့ၢ်သးဖိၣ်စုကဝဲၤ ဖဲလဲၣ်တဖုဟံၣ်လီၤဝဲလဲၣ်န့ၣ် ပုၤတသ့ၣ်ညါထွဲနီတဂၤဘဉ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆၢၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၣ်ဖိထီၣ်တဖျါအံၤ ပုၤဘဉ်ဒိဘဉ်ထံးတ အိၣ်နီတဂၤဘဉ်န့ၣ်လီၤ. အယိဘဉ်ယးဒီး တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လၢ ပုၤဒ်အမ့ၢ် ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၣ်အံၤ ပိၣ်ဖိထီၣ်လၢကျဲဒ်လဲၣ်တသ့ၣ်တဖၣ် အဂ့ၢ်န့ၣ် KHRG မၤနီၣ်မၤယါတန့ၢ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သး (၉)

ဖဲလၢယူၤလံ ၁၇ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် သီဖိလၢ ဆ---သဝီ, မဲၢ်ကျိၣ်ကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်တဂၤ ဖဲလၢအကလဲၤဆူအကျိးပူၤအ ဆၢကတီၢ် ယီၢ်ဘဉ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၣ်ဖဲ လီၤဝဲစိတၢ်ဖဲကျိးအတၢ် ခိၣ်ထံးန့ၣ်လီၤ. ဆ---သဝီဖိတဂၤအံၤ သံကွံာ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ် ဆၢၣ် KHRG တဒီးန့ၣ်ဘဉ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်အါထီၣ် နီတမံၤလၢဘဉ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သး (၁၀)

ဖဲလၢစဲးပထုဘျဉ် ၁၁ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် ကဘဉ်ဖဲ ၈:၁၅ မံးနံးအဆၢကတီၢ်န့ၣ် စီၤၤ---လၢအသးနံဉ်အိၣ် ၃၀ နံဉ် ဖဲ ဆ---သဝီ, မးထီၣ်ကရူၢ်, နွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢၣ်အပူၤ ယီၢ်ဘဉ်ဝဲဟီၣ် လၢမ့ၢ်ပိၣ်အယိ အခိၣ်ခံခိလၢဒီး အသးနီၣ်ပုၤဘဉ်ဒိဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤၤ---ယီၢ်ဘဉ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၣ်တဖျါအံၤ ဖဲဖ---သဝီခဲၣ် သလုၣ်ခရံၣ်ဖိ တၢ်ဘါယူၤသရိၣ် ကျဲလၢအလဲၤယီၤဆူပုၤလီၢ်ကျိ တဘိအံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. တချုးလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးဒံးဘဉ်န့ၣ် စီၤၤ--- အံၤ ကလဲၤပူၤန့ၣ်သီခါတဖၣ်အကသံၣ်လၢကမၣ်မိၢ်ဝဲၣ်အယိ ဖဲ အဝဲကလဲၤဆူပုၤလီၢ်ကျိချံသန့အ ဆၢကတီၢ်ယီၢ်ဘဉ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ် ပိၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤၤ---အံၤ မ့ၢ်ပုၤတဂၤလၢအမၤစၢၤတၢ်လၢသီခါဖျါ တၢ်ဘျဉ်တၢ် ဘါတၢ်ဖံးတၢ်မၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံ ပယီၤသုး လၢအအိၣ်ဆိလီၤ အသးဖဲ ဖ---သဝီ လၢ KHRG တသ့ၣ်ညါ အသးနီၣ်ဂံၢ်တဖုအံၤ က့ၤဆုာ်ဝဲ စီၤၤ---အံၤဆူအဟံၣ်ဒီး ပယီၤကသံၣ်သရၣ်ဖၣ် ဒိၣ် ဝဲာ်ကွံာ်န့ၢ်ဝဲ စီၤၤ--- အခိၣ် လၢအစ့ၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ. စီၤၤ--- အခိၣ်ထွဲဒီး အသးနီၣ်ပုၤစ့ၢ်ကီးဘဉ်ဒိဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝံၤလီၢ်ခံ သဝီ ဖိတဖၣ် လဲၤဆုာ်ဝဲစီၤၤ---အံၤဆူ လီၢ်ကဝီၤ ခုၣ်အိၣ်ယူၣ်ဆူၣ်ချ့ ပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤအအိၣ်ဖဲ လ---သဝီလၢ အအိၣ်ဘူးဒီးဖ---သဝီ တဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ စီၤၤ---အံၤ ပုၤလဲၤဆုာ်အံၤဆူ တီၤ ကလ့ၤ ပယီၤသုးတၢ်ဆါဟံၣ် လၢအအိၣ်ဘူးဒီးဖၣ်ပူၣ်ဝဲတဖျါ အံၤ ဖဲလၢစဲးပထုဘျဉ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢစဲးပထုဘျဉ် ဘျဉ် ၂၅ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် စီၤၤ---အံၤ စံၣ်လီၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ် လံန့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၣ်ဖိထီၣ်ဝဲအလီၢ်ခံ ပယီၤသုးတဖုအံၤ ဟဲက့ၤစိာ်ဝဲမ့ၢ်ပိၣ်အက့အစိတဖၣ်ဆူ ဖ---သဝီ သးပုၣ်အဟံၣ် ဒီးဒုးနဲၣ်ဝဲသဝီသးပုၤလၢ မ့ၢ်ပိၣ်အံၤ တမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ပိၣ်ဘဉ်အဂ့ၢ် န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆၢၣ် မ့ၢ်ပိၣ်အံၤ မ့ၢ်သးဖဲလဲၣ်တဖုအတၢ်လဲၣ်န့ၣ် သဝီ သးပုၤဟံၣ်ဂၢ်ဟံၣ်ကျါတသ့ဘဉ်အသိး KHRG စ့ၢ်ကီးတဒီးန့ၣ် ဘဉ် တၢ်အုၣ်သးလၢ ကဟံၣ်ဖျါထီၣ်သုးလၢအဟံၣ်လီၤဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၣ်အံၤ တအိၣ်နီတမံၤစ့ၢ်ကီးဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

လၢဟံၣ်ဖိယီဖိအပူၤ စီၤၤ---မ့ၢ်ပုၤသဒါ ဒီးအဒီပုၤဝဲၣ်အိၣ် (၃)ဂၤန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢစီၤၤ--- စံၣ်လီၤ တၢ်ဆါဟံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ အဝဲအိၣ်ဖဲ ယ---သဝီအပူၤ ဒီးအဟံၣ်ဖိယီဖိတဒီးန့ၣ်ဘဉ် တၢ်စိၣ် ထွဲမၤစၢၤနီတမံၤဘဉ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤလၢအဖီခိဉ်တၢ်တဘျီန့ဉ် ဘဉ်တၢ်ဒီးန့ဉ်အီၤဖဲ လါစဲးပထုဘဉ် ၁၁ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် ဖဲဒွဲဉ်လိကီၢ်ဆဉ်, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ဉ်အပူၤန့ဉ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဖီခိဉ် ကတၢၢ် (၂)ဘျီအံၤန့ဉ် ဟံးဖျါထီဉ်ဝဲ စီၤလၢအဘဉ် ဒီးဒီးဟံဉ်လၢမ့ၢ်ပီတဂၤအံၤ ပုၤလဲၤဆၢအီၤဆူ လ---သဝီ ခုဉ်အံဉ်ယုဉ်ကသံဉ်သရဉ်တဂၤအအိဉ် လၢတၢ်ကူဆါယါဘျီအဂီၢ်န့ဉ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဖီလၢစုစုတဘျီန့ဉ် ဟံးဖျါထီဉ်ဝဲ ဖဲလါစဲးပထုဘဉ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်န့ဉ် သဝီဖိတဖဉ် ကလဲၤဆၢဝဲ စီၤလၢ---အံၤဆူ ကမးမိၢ်ဂ့ၢ်အဂီၢ် ဒီးထီဉ်ဝဲချဲဖဲ ဖ---သဝီ န့ဉ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဖီလၢ စုထွဲတဘျီအံၤန့ဉ် ဟံးဖျါထီဉ်ဝဲ ဖဲစီၤလၢ---အိဉ်လၢသီလုဉ်ပူၤ ကလဲၤဆူကမးမိၢ် ပယီၤသုးတၢ်ဆါဟံဉ်လၢ တၢ်ဒီးကူဆါယါဘျီသးအဂီၢ်န့ဉ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-သဝီဖိ)



wl v kt De D do ; ori

တၢ်ဆၢကတီၢ်ဖဲ လါအုဉ်တုၤလါစဲးပထုဘဉ်အတီၢ်ပူၤ အံၤ လၢတၢ်လုၢ်အိဉ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ် တၢ်တၢ်တၢ်အိဉ်ကတၢၢ်လၢ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိလၢ အအိဉ်ဖဲ ကညီကီၢ်စဲဉ်ပူၤတဖဉ် မ့ၢ်ဝဲ ခိရီန့ဉ် တၢ်ဆါဒီး သုးဟံးဆူဉ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤအယီၤန့ဉ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ် အံၤအယီၤ သဝီဖိလၢကလဲၤဖဲလဲၤမၤအိဉ်တၢ်လၢ စံဉ်ပူၤ, ခုးပူၤ, ကျိးပူၤ, ဘုဉ်ဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိ ဒီးကပူၤတၢ်ဆါတၢ်အဂီၢ်ကီၢ်ဒိဉ်မးန့ဉ်လီၤ. နူသဝီအါဖျါလၢလီၤဆီဒုဉ်တၢ် မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ဉ်ဒီး ချါဉ်လွံၢ်ထုဉ်ကီၢ် ရ့ဉ်အပူၤ ပုၤဘဉ်ယုဉ်မ့ၢ်ဟးဖျါးဝဲလၢ SAC ပယီၤသုးအတၢ်ထီဉ်ဒုး ဒီးအတၢ်မၤပယု သုဉ်တဖဉ်အိဉ်ဝဲအါဂၤ ဒီးလၢကဖဲမၤအိဉ်တၢ်လၢ အဝဲသုဉ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ် တမ့ၢ်လၢက ကညီလၢအဝဲသုဉ်အဂီၢ်ဘဉ်. တကးဒီးဘဉ် အဝဲသုဉ်ဘဉ်ပျံးစ့ၢ်ကီး ခိရီန့ဉ်တၢ်ဆါဒီး မ့ၢ်လၢ တၢ် ဆါအယီၤ လၢကလဲၤကူဉ်လဲၤမၤကၢတၢ်လၢ သဝီတဖျါဒီးတဖျါ အဂီၢ် တၢ်တြီၤဟံဉ်တၢ်လဲၤထီဉ်က့ၤလီၤအါထီဉ် အယီၤ တၢ်ပူၤတၢ်

ကလံၤဟဲဒိဉ်ထီဉ်ဝဲ, တၢ်ယံးတၢ်စ့ၢ်ဒီး တၢ်သုဉ်ဝံၤလီၤဒိစ့ၢ်ကီးအိဉ် ထီဉ်ဝဲ အါန့ဉ်အန့ၢ် တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢကယုဖဲယုမၤအဂီၢ်စ့ၢ်ကီး တအိဉ်န့ဉ်လီၤ.

ဒီးနူသဝီအါဒုဉ်တက့ၢ် ဒီးသန့ထီဉ်အသးလၢ တၢ်ဖဲအိဉ် မၤအိဉ်စံဉ်, ကျိး ဒီး တုၤမ့ၢ်အမုၢ်အလါဘဉ်လၢ ဆါဝဲသုအဆၢက တီၢ် အဝဲသုဉ် လဲၤဆါဝဲဆူဉ်ပူၤန့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ဖဲခိရီန့ဉ်တၢ်ဆါဟဲ အိဉ်ထီဉ်တုၤလီၤ သကုးလၢနူသဝီအကျါ ဒီး တုၤမ့ၢ် SAC ပယီၤသုး ဟံးဆူဉ်န့ၢ် ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤဝံၤအလီၢ်ခံ တၢ်လဲၤတၢ်က့ၤကီၢ်ထီဉ် ဒီး မ့ၢ်ကျါဝဲၤကွၢ်အကျါအကျဲ တၢ်အိဉ်သးတဖဉ်နးထီဉ်ဝဲ တြီၢ် ကလၢန့ဉ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိသုဉ်လၢ ကလဲၤဆါဝဲတၢ်သူတၢ်သုဉ် ဆူဉ်ပူၤအဂီၢ် တန့ၢ်လၢဘဉ် ဒီးပုၤကူဉ်လဲၤမၤကၢ တၢ်တဖဉ်စ့ၢ် ကီး ဟဲပူၤဝဲသဝီဖိအတၢ်သူတၢ်သုဉ်ဒီး တၢ်မုၢ်တၢ်ဘိလၢ လီၢ်ကဝီၤ သဝီပူၤ တသုလၢစ့ၢ်ကီးဘဉ်န့ဉ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အိဉ်ထီဉ်ဝဲဒီး

အံၤအယံၤ တၢ်သူတၢ်သဉ်ဒီးတၢ်ဖိတၢ်လံၤ လၢအဟးထီၣ်လၢနူသဝီပူၤတဖၣ် အပူၤကလံၤလီၤဝဲ ဘဉ်ဆဉ် တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်, ဘုဟုဒီး တၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢ ကဘဉ်ပူၤက့ၤဝဲတဖၣ် အပူၤကလံၤဒိၣ်ထီၣ်ဝဲ ကွၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအအိၣ်ဝဲ ဒိၣ်ဖးဒိၣ်ကီၢ်ဆဉ်, တီအူကီၢ်ရ့ၣ်တဂၤပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲ “သဝီဖိလၢ အအိၣ်ဝဲလၢ ပ---သဝီ ဒီးလ---သဝီ, ဒိၣ်ဖးဒိၣ်ကီၢ်ဆဉ်တဖၣ် လဲၤဆါအိၣ် တၢ်သူတၢ်သဉ်လၢ ဝုၤပူၤတန့ၢ်လၢဘဉ်, ခဲအံၤ ဘဉ်ဟးယုအိၣ်ဘဉ်ဘိၣ် လၢပုၤကျါဒီးလဲၤဆါက့ၤလၢသဝီ ပူၤဘဉ်ဆဉ်တန့ၢ်စ့အါအါဘဉ်” န့ၣ်လီၤ.

လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ မ့ၢ်လၢခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါအံၤအယံၤ လၢနူသဝီသဝီဖိတဖၣ် ကလဲၤထီၣ်က့ၤလီၤလၢ ကပူၤအိၣ်တၢ်လၢဝုၤပူၤအဂီၢ်မ့တမ့ၢ် လဲၤလၢတၢ်လီၢ်ဂၤအဂီၢ် အဝဲသ့ၣ် လိၣ်ဘဉ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤခိၣ်န့ၢ် လံာ်အုၣ်သးန့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတနီၤ အတၢ်သူၣ်အိၣ်ဖျါအိၣ်လီၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်နီၢ်ကစၢ်သဝီတအိၣ်ဘဉ်အယံၤ အဝဲသ့ၣ်ဘဉ်လဲၤယုဖံးယုမၤလၢ တၢ်လီၢ်အဂၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ဒ်တၢ်အိၣ်သးအခဲအံၤအသိး လၢအဝဲသ့ၣ်ကလဲၤဖံးအိၣ်မၤအိၣ်တၢ်လၢ တၢ်လီၢ်အဂၤအဂီၢ် တညီဘဉ်အယံၤ အဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်ယီတၢ်ဟဲန့ၣ် တအိၣ်လၢဘဉ်ဒီး ကဲထီၣ်ဝဲ တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢအဟံၣ်ဖိအယံၤ တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

အါန့ၢ်အန့ၢ် ခိဖျါလၢသုးတၢ်သဘဉ်သဘဉ်ဒီး တၢ်ဒုးကဲထီၣ်သးလၢ SAC ပယီၤသုး, BGF ဒီး KNLA အဘၢၣ်စၢၤအယံၤလီၢ်ကဝီၤ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဘဉ်အိၣ်လၢတၢ်ပျံၤတဖၣ်အပူၤဒီး ကဲထီၣ်ဝဲတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ကလဲၤဖံးအိၣ်မၤအိၣ် တၢ်အဂီၢ်စ့ကီးန့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတနီၤလၢ အအိၣ်လၢ နူသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ခိဖျါလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်သး လၢလီၢ်ကဝီၤပူၤအယံၤ ပမ့ၢ်လဲၤဖံးလဲၤမၤတၢ်လၢ စံာ်ပူၤ ဒီးတၢ်သူၣ်တၢ်ဖျါအလီၢ်န့ၣ် ပဘဉ်လဲၤ

လၢတၢ်ဘဉ်ယိၣ်ဘဉ်ဘိၣ်ဘျီအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးကဲထီၣ်အယံၤ ကျဲသ့ၣ်တဖၣ် ဘဉ်တၢ်တြီတၢ်ဟံာ် ပမ့ၢ်ကွၢ်လၢ လီၢ်ကဝီၤသဝီပူၤကျးကစၢ်တဖၣ်စ့ကီး ကလဲၤပူၤတၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢ ဝုၤပူၤတန့ၢ်ဘဉ်အဖီခိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လၢကျးပူၤစ့ကီး ကၤထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ယ---သဝီဖိတဂၤဝဲအါထီၣ်စ့ကီးဝဲလၢ, “ပမ့ၢ်လဲၤခိဘဉ် ဒ---သုးကလၢၤအမဲၣ်ညါဒီး သိလုၣ်ယီၢ်(မော်တော်ဆိုင်ကယ်)န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကစးပူၤ ပကလဲၤဟံးန့ၢ်တၢ်အိၣ်လၢ ပခိၣ်ဒီး ပလဲၤတဘျီ. အယံၤန့ၣ်ပဘဉ်အိၣ်ဒ်အံၤလီၤ. တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လၢ ကျးပူၤန့ၣ်က့ တအိၣ်အါလၢဘဉ်. တၢ်အိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်လၢန့ၣ်ပကလီၤဒိသံဒဲးဒဲးအံၤလီၤ”.

စးထီၣ်ဝဲ လါမ့ၢ် ၂၇ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် SAC ပယီၤသုးကဘီယုၤခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အယံၤ ပူၤလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိလၢ အအိၣ်လၢဘုသိၣ်ကီၢ်ဆဉ်, မ့ၢ်တြီကီၢ်ရ့ၣ် ဒီးသဝီဖိလၢ လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆဉ်, ချါၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် တနီၤဘဉ်ယုၤအိၣ်ကမ့ၢ်လၢ ပုၤလၢကျါအယံၤ အဝဲသ့ၣ်ဖံးအိၣ်မၤအိၣ်က့ၤတၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဖံးအိၣ်မၤအိၣ် အလီၢ်တသ့လၢဘဉ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢ အဝဲသ့ၣ်ဒီးအိၣ်လီၤဝဲတၢ်လၢ သဝီပူၤတဖၣ် ကွၢ်ထွဲက့ၤဝဲ တသ့လၢဘဉ်. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိစီၤက--- လၢအအိၣ်လၢ စ---သဝီ, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆဉ်, မ့ၢ်တြီကီၢ်ရ့ၣ် ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲ “ခဲမဟိတနံၣ်ဒု တၢ်မ့ၢ်လၢတအိၣ်အါအါဘဉ်. တနံၣ်အံၤဒု ကီၢ်ညဉ်တစဲ ပဘုလၢပမၤဟ်အိၣ်လၢ ၂၀၂၀ နံဉ်အပူၤအိၣ်ဒဲးအယံၤန့ၣ်လီၤ.” လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိနီၢ်အ--- လၢ တ---သဝီ, ယိၤကျါကရူၢ်, ဘံလုကီၢ်ဆဉ်, နူသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဟ်ဖျါစ့ကီးထီၣ်ဝဲလၢ “ပူၤမ့တမၤစၢၤပူၤဒု ပကလီၤဒိ. ခဲအံၤဟုသးဒီးသိအိၣ်ဒဲး ဘဉ်ဆဉ် ဆူညါအဂီၢ်ဒု တအိၣ်လၢဘဉ်.”



OKWI [|wI *Jwz0

သုးမိၤစီရိၤ ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤ ဖဲ လါဖျါဖြူအါရံၤ ၁ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်ဝံၤအလီၢ်ခဲ လၢကညီကီၢ်အပူၤ ပယီၤသုးကီၢ်ကးကရၢ အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ် အါထီၣ်ဝဲန့ၢ်ဒီးအပူၤကွံာ် လီၤဆီဒုၣ်တၢ် တၢ်လီၢ်ဖဲ နူသထူၣ်, တီအူ, ချါၣ်လွံၣ်ထူၣ်, မ့ၢ်တြီ ဒီး နူပုၤယၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်တဖၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအုၣ်ဖြူ တုၤ လါစးပထုဘၢၣ်အတီၢ်ပူၤ ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ်(KHRG) ဒီးန့ၢ်ဘဉ်လံာ်ဟ်ဖျါ အါန့ၢ် ၂၄ ဘုၣ် ဘဉ်ယး ပယီၤသုးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အိၣ်တၢ်လီၢ်ဒီး သုးကဘီယုၤဒီး ဗြိမိတဖၣ်, တၢ်န့ၣ်လီၤအိၣ်စိာ်လၢကမ့ၢ်အဟံၣ်အယံၤဒီး တၢ်ဘျီတၢ်ဘါတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲတဖၣ် ဒီးတၢ်ခွဲၣ်အူမၤဟးဂီၤလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် အစုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

သုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်အံၤအယံၤ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ်ပျံၤတဖၣ်တၢ်လၢ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ကဒီးအသး, တၢ်ကဟံးဆူၣ် မၤဟးဂီၤအစံာ်လီၢ်ဒီး အစုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်တဖၣ်, တၢ်မၤဆူၣ်, တၢ်ယုၤမ့ၢ်ဟးဖျါဒီး တၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤဖံးအိၣ်မၤအိၣ် တန့ၢ်လၢဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆုၤထီၣ် သုးဖိ, ကျိချံၣ်ပုၤသဉ်ဒီး တၢ်အိၣ်တဖၣ်

ဖဲလါအုၣ်ဖြူ ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် ပယီၤသုး (တသ့ၣ်ညါသုးရ့ၣ်

လံာ်ဟ်ဖျါတဖၣ်အပူၤ ပၢ်ယုာ်ဒီး ပယီၤသုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ် ဒ်အမ့ၢ် တၢ်ဆုၤထီၣ် သုးဖိ, ကျိချံၣ်ပုၤသဉ်ဒီး တၢ်အိၣ်တဖၣ်ဆူ တၢ်ခဲညါသုးကလၢတဖၣ်, တၢ်ယီထံသ့ၣ်ညါ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ

နီၣ်ဂံၢ်) လၢအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလၢဒိုင်သးကလၢၤ ဖဲလၢဒိုင်ဝုၢ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ် ဆၢထီၣ်အပူၤသးဖိ ၂၇၀ ဂၤ, တၢ်အိၣ်ဒီး ကျိချဲပှ်သ့ၣ်တဖၣ် ဆူမုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤသ့ၣ် ကျဲလၢအဆဲးကျိးဝဲ လၢဒိုင်တုၤ မုၢ်သးကျဲန့ၣ်လီၤ. တချုးဟဲထီၣ်ဆၢဒီးတၢ်လၢ လၢဒိုင်ကီၢ်ဆၣ်အဆၢကတီၢ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ KNLA ဒီး ပယီၤသးအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး ဖဲ လၢမုၢ် ၁၇ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ပယီၤသးလၢအအိၣ်ဖဲ လၢဒိုင်ဝုၢ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်တဖၣ် ဆၢအါထီၣ်အသး ဒီးသးသိလ့ၣ်တဖၣ် လဲၤထီၣ်ဝဲဆူ မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲဆၢအါထီၣ် အသးတဖၣ်အဆၢကတီၢ် လၢမုၢ် ၁၈ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် KNLA ဒီး ပယီၤသးတဖၣ် ဘၣ်သဂၢၢ်လိာ်သးဒီး တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဖဲ အံၤသ့ၣ်ပျီတၢ်လီၤ, လၢဒိုင်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲ လၢမုၢ် ၂၂ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ပယီၤသး ခိၣ်ချ့သးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်(၆၀၃) လၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ တီအူကီၢ်ရၣ်လဲၤဆူ တပူၤဝုၢ် ကူသိးဝဲကမျၢၢ်ဆူကူဆူကၤဒီး လဲၤမၤပုၤအသးဂံၢ်ဘါဖဲ တပူၤဝုၢ် ပၤကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အဲၣ်ညါ ဖဲလၢယူၤ ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ပယီၤသးခိၣ်ချ့သးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်(၆၀၃) အသးလဲၤဆူ တပူၤသးကလၢၤဒီး သးသိလ့ၣ် ၂၂ ခိၣ် ဒီး ဝံဆိးတီဆၢဝဲ သး ၃၀ ဂၤ, တၢ်အိၣ်ဒီး ကသံၣ်တၢ်ပီးတၢ်လီ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

စကစသးတဖၣ်အံၤ အအိၣ်ဟဲတၢ်လီၤဖဲလဲၣ်န့ၣ် လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် တသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်ဘၣ်သနၢ်ကူ နၢ်ဝဲဒၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်ဟဲမၤပုၤအါထီၣ်အသးဂံၢ်ဘါန့ၣ်လီၤ. အယီၤ လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ်ပျံၤလၢ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ကဒီးလၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဆိးလီၤကျဲန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ်ဖဲ လၢယူၤ ၂၀၂၁ နံၣ် မုၢ်ဝဲပယီၤသးသိလ့ၣ်လၢအအိၣ်လၢ တီအူကီၢ်ရၣ်ဒီး လဲၤထီၣ်ဝဲဆူ တပူၤဝုၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ဖဲလၢယူၤ ၂၁ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ပယီၤသး ခိၣ်ချ့သးရၣ်နီၣ်ဂံၢ်(၄၃၄) ဆၢတၢ်အိၣ်ဆူ ကဟံၣ်ကိၣ်သးကလၢၤ အိၣ်သ့ၣ်လီၤသး ဖဲ ခိပူၤကရၢၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲဆူ ထ---သဝီ, ခိပူၤကရၢၢ်ဒီး ခးသံဝဲ သဝီဖိခံၤအပုၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢယူၤ ၁၆ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ပယီၤသးဖိတဖၣ် လဲၤဆူက---သဝီ, ကျိထံၣ်ကရၢၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, နူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရၣ်ဒီး သးသိလ့ၣ် ၅ ခိၣ် လၢ ပယီၤသးဖိအိၣ်ဝဲအပူၤ ပုၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ခိဖျိ ပယီၤသး ဆၢအါထီၣ်အသးဖိတဖၣ်အယီၤ ကဲထီၣ်တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးလၢ လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ်အဂီၢ် တကးဒီးဘၣ် မၤဘၣ်ဒိကမျၢၢ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢလၢ ကလဲၤထီၣ်က့ၤလီၤသဘျီအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ယီထံၣ်သ့ၣ်ညါ လီၤကဝီၤသဝီဖိအိၣ်တၢ်လီၤဒီး သးကဘီယူၤဒီး ငြိဖိတဖၣ်

ဖဲ လၢမးရှး ၁၉ သီ ဒီး လၢအုၣ်ဖြၣ် ၂၈ သီ တုၤ ၃၀ သီ ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ပယီၤသးကဘီယူၤတဖၣ် မၤဝဲတၢ်ယီထံ သ့ၣ်ညါဖဲ ဒ---သဝီ, လၢဒိုင်ဝုၢ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. အယီၤလီၤကဝီၤသဝီဖိအိၣ်ဖဲ ဒ---ကရၢၢ်ပူၤတဖၣ် နၢ်ဟူသးကဘီ ယူၤယူၤဝုၢ်ဝီၤသီၣ်တဘျီလၢလၢန့ၣ် ပျံၤတၢ်ဖုးတၢ်ဒီး ဘၣ်ယိၣ်တၢ်လၢ ပယီၤသးတဖၣ် ကဟဲခးလီၤ ကျိဖးဒိၣ်ဒီးကဘီယူၤလၢ အဝဲသ့ၣ်သဝီန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢအုၣ်ဖြၣ်တုၤ လၢဖဲပထုဘၢၣ် ၂၀၂၁ နံၣ်အတီၢ်ပူၤ ပယီၤသးကဘီယူၤတဖၣ် ကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်စ့ၣ်တၢ် ၂ သီ ၃ သီတဘျီလၢန့ၣ်လီၤ, လူၤသိဒီး ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ်ဖဲ ၀---သဝီ, ဖဲသ့ကရၢၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤ ဒီး မုၢ်စကစ သးကဘီယူၤ ယူၤဝုၢ်ဝီၤ ယီထံကွၢ်စ့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - လီၤကဝီၤသဝီဖိ)

ဖဲလၢယူၤ ၁ သီ ဒီး ၂ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ပယီၤသးကဘီယူၤတဖၣ် ယူၤဝုၢ်ဝီၤလၢ ပ---သဝီ, နိၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, နူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤအယီၤ အဝဲသ့ၣ်ပျံၤတၢ်ဖုးတၢ် ဒီးဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ တၢ်ကးလီၤတၢ်ဒီး ကဘီယူၤဒ် အခးလီၤတၢ်လၢ ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ဒီး မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤ အသိးန့ၣ်လီၤ.

သးကဘီယူၤဒီး ငြိယူၤဝုၢ်ဝီၤကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်စ့ၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးစ့ၢ်ကီးဖဲ မုၢ်တြီၢ်ဒီးနူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအိကူး ၁၇ သီဒီး ၁၉ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ဒုၣ်ဘူးနိၣ်တၢ်လီၤ, ပုၤက့ကရၢၢ်,

လူၤသီကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၤကီၢ်ရှၢၣ်ပူၤ ပယီၤသုးကဘိယူၤ ပူၤဝုၤဝီၤ ကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်စ့ၣ်တၢ် ကအိၣ်ဝဲတနံၤခံခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အယီၤ ဒုၣ်ဘူးနိၣ် လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်အိၣ်ပလီၤပဒီးသးထီၣ်ဘိ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် ပျံၤကဘိယူၤ ကခးလီၤတၢ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤ KNU ခိၣ်န့ၣ် တဖၣ် ဟ့ၣ်ပလီၤ ဒုၣ်ဘူးနိၣ်သဝီဖိတဖၣ်လၢ ကအိၣ်ပလီၤသးမ့ၢ် လၢ သုးကဘိယူၤတဖၣ်ကဟဲခးလီၤတၢ် အဆၢကတီၢ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ် တသ့ၣ်ညါစိဘၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ.

KNLA န့ၣ်လီၤဟံးအိၣ် ကၤလံၣ်ခံသုးကလၢဖဲ နိၣ်တကီၢ် ကီၢ်ဆၣ်, နူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရှၢၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ ဖဲလါအိၣ်ကူး ၂၆ သီ, ၂၀၂၁ နံနံန့ၣ် ပယီၤသုး ၅၀ ဂၤလၢ ခိၣ်ချ့သုးရှၢၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၃၂) လဲဆူကၤ လံၣ်ခံသဝီဒီး သုးသိလ့ၣ် ၂ ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ် ပယီၤသုးတဖၣ် မၤ တၢ်ကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်စ့ၣ်ဒီး ဣဲတၢ်လီၤ ဖဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအိၣ်ကူး ၂၇ သီ, ၂၀၂၁ နံနံန့ၣ် ပယီၤသုးတဖၣ် အိၣ်ဒီးလၢ န---သဝီ, နိၣ်တကီၢ် ဆၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ လဲၤဆူဟ---သဝီဒီးသုးသိလ့ၣ် ၉ ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ ဟ---သဝီဖိတဖၣ် ယုၢ်အိၣ်တမ့ၢ်စီၤစုၤယံၤဝဲဒီး ပယီၤသုးကလၢန့ၣ်လီၤ.

တၢ်န့ၣ်လီၤအိၣ် ကမ့ၢ်အဟံၣ်အယီၤဒီး တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ တဖၣ်

ဖဲလါမ့ၢ် ၂၁ သီ, ၂၀၂၁ နံနံန့ၣ် ပယီၤသုးဖိတဖၣ် ဟံကျဲ တၢ်ဘံၣ်တၢ်ဘါဖဲ အ---သဝီ, အလဲၤခွီကရူၢ်, တၢ်ပူၤဝုၤ, ဒိၣ်ဖး ခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရှၢၣ်အဆၢကတီၢ် န့ၣ်လီၤအိၣ်လၢ သဝီဖိ တဖၣ်အဟံၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ် တဲဝဲ ပယီၤသုး ဒီးသိးအဝဲသ့ၣ် အသုတန့ၣ်လီၤအိၣ်လၢအဟံၣ်ဘၣ်ဆၣ် တဲဝဲတဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး, ဖဲလါအိၣ်ကူး ၃၀ သီ, ၂၀၂၁ နံနံန့ၣ် ပယီၤသုးဒီး BGF သုး နိၣ်ဂံၢ်ကအိၣ် ၃၀၂ ဂၤယၣ်ယၣ် န့ၣ်လီၤဟံးန့ၢ် အိၣ်တၢ်လီၤလၢ သီခါဖှၣ်ဒီး ဟံၣ်တဖၣ်ဖဲ ဂ---သဝီ, ကိးတရံးကီၢ် ဆၣ်, နူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရှၢၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢ ပယီၤသုးဒီး BGF သုးတဖၣ် န့ၣ်လီၤအိၣ်လၢ သဝီပူၤအယီၤ ဟံၣ်ခိၣ်ကအိၣ်လၢ ၄၀ ယၣ် ယၣ်သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်လဲၤယုၢ်အိၣ်ဝဲဆူ က---သဝီမ့ၢ်ထီၣ် တကပၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဖဲပထုဘၣ် ၁ သီ, ၂၀၂၁ နံနံန့ၣ် ပယီၤသုး ဒီး BGF သုးတဖၣ်ဟးထီၣ်လၢ ဂ---သဝီပူၤဝံၤအလီၢ်ခံ သဝီဖိ တဖၣ် ဟဲကွၢ်ကဒါကွၢ်လၢ ဂ---သဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. သန့ၣ်က့ အဝဲ သ့ၣ်ဘၣ်အိၣ်လၢ တၢ်ပလီၤပဒီးပူၤတဘိယုၢ်ယီၤန့ၣ်လီၤ.

ပယီၤသုးတဖၣ်န့ၣ်လီၤဟံးတၢ်လီၤ

ဖဲ လါဖုၤဖြူၤအါရံၤ ၁ သီ တုၤလၢ လါမးရှး, ၂၀၂၁ နံနံ န့ၣ် ခိၣ်ချ့သုးရှၢၣ်နီၣ်ဂံၢ်(၆၀၃) သုးလၢအအိၣ်ဖဲ (စကခ)နိၣ်ဂံၢ်(၆) စုတီၤအဖိလၢ ဖဲတၢ်ပူၤဝုၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရှၢၣ်န့ၣ် န့ၣ်လီၤအိၣ်ဝဲလၢ တၢ်ပူၤပၤပျးရှုတၢ်လီၤဒီး ဆိလီၤတၢ်သမံသမိးတြီၤ ဖဲ ကျဲဖးဒုလၢ ကမ့ၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤဒီး ကျဲလၢ န့ၣ်လီၤဟးထီၣ်ဝုၤ ပူၤဒီး သမံသမိးဝဲသဝီဖိန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ်ဖဲ လါမ့ၢ် ၂၂သီ, ၂၀၂၁နံနံ ဒီး ခိၣ်ချ့သုးရှၢၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၆၀၃) သုးန့ၣ်လီၤဟံးန့ၢ်အိၣ်ပၤပျးရှု အိၣ်ဖဲတၢ်ပူၤဝုၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ် ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရှၢၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ်ဖဲ လါမ့ၢ် ၂၁သီ, ၂၀၂၁နံနံ ဒီး ပယီၤသုးတဖၣ် ဟံးကျဲတၢ်ဘံၣ်တၢ်ဘါဖဲ အ---သဝီ, အလဲၤခွီကရူၢ်, တၢ်ပူၤဝုၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ် ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရှၢၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

တၢ်မၤဟးဂီၤလီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် အစုလီၤခိၣ်ခိၣ်

ဖဲလါအုၣ်ဖြူ ၁၅ သီ, ၂၀၂၁ နံနံန့ၣ် BGF သုးရှၢၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၁၀၁၃) လၢ သုးခိၣ်လၢကွၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မိၢ်န့ၣ် န့ၣ်အူမၤဟးဂီၤဝဲ သဝီဖိဟံၣ်ခိၣ်ဖျၢၣ်ဖဲ သ---သဝီ, ထံသဘျီထၣ်ကရူၢ်, ဘုသိၣ် ကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၤကီၢ်ရှၢၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်အူမၤဟးဂီၤ တၢ်လီၤလီၤဒ်အံၤအယီၤ သ---သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်အိၣ်လၢ တၢ်ပျံၤ တၢ်ဖုးအပူၤ န့ၣ်လီၤ.

လၢကညီကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤ ပယီၤအသုးတဖၣ် မၤအါထီၣ်သုး တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ အါန့ၢ်ဒီးလၢနံၣ်အပူၤကွၢ် တချူးဒီးလၢသုးမိၤစိရိၤ ဟံးန့ၢ်ဆူတၢ်စိတၢ်ကမိၤဝံၤအလီၢ်ခံဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤလဲၤထီၣ် အါထီၣ် သုးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒ်အမ့ၢ် ဆုၤအထီၣ် သုးမ့ၢ်သံၣ်ဘိ, ကျိ ချံၣ်သၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်တဖၣ်ဆူ တၢ်မဲၣ်ညါသုးကလၢတဖၣ်, ဖဲမၤဒ် န့ၣ်အဆၢကတီၢ် ဟံးန့ၢ်ကျဲတၢ်ဘံၣ်တၢ်ဘါ, လဲၤထီၣ်တလၢ KNU

အတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်ဟီၣ်ကဝီၤ, ဒီး မၤတၢ်ကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်စ့ၣ်တၢ်လၢ ကမျါၤ အိၣ်တၢ်လီၤတၢ်ကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တကးဒ်ဘၣ်အမဲၣ်ညါ ပယီၤသုး တဖၣ် သူကဘီယူၤဒီး ဣတဖၣ် ဒ်သိးကကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်စ့ၣ် ကမျါၤတၢ်

လီၤတၢ်ကျဲဒီး ဣၣ်အူမးဟးဂုၤဟးဂီၤသဝီဖိတဖၣ် အစုလီၤခိၣ်ခိၣ် န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်ဒ်အံၤအယိ လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် တအိၣ်ဘၣ် မ့ၢ်မ့ၢ်ခုၣ်ခုၣ်ဘၣ်.

တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့

ခိၣ်ရဲန့ၣ်ဒီး သုးဟံးန့ၢ်ဆူၣ် ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤအယိ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ကွၢ်အါတက့ၢ် ဘၣ်တၢ်ပတုၣ်ဟံၣ်အိၣ်သန့က့ ကညီ ကူၣ်သ့ဆဲးလၢဝဲကျိၤ KECD ကွၢ်တဖၣ် အိးထီၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ် လၢ လါယူၤ ၂၀၂၁ နံၣ် ဖဲတန့ဆါကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ န့ၣ် KECD ကွၢ်တဖၣ် ယုၣ်ဒီးကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ကွၢ်တဖၣ် အိးထီၣ်လံ ဘၣ်ဆၣ် ကွၢ်ဖိတနီၤလၢ အထီၣ်ကွၢ်မၤလိတၢ်တၢ်လၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ် ကွၢ်တဖၣ် တလဲၤထီၣ်က့ၤကွၢ်လၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ကွၢ်လၢဘၣ် အမဲၣ် ညါ လဲၤထီၣ်က့ၤကွၢ်လၢ KECD အကွၢ်န့ၣ်လီၤ. တန့ဆါကီၢ်ဆၣ် အပူၤ ခိၣ်ရဲန့ၣ်တၢ်ဆါတၢ်ဘၣ်ကူၣ်ဘၣ်ကဲၣ်ဟဲအါထီၣ်အယိ KECD အကွၢ်တနီၤ ဘၣ်တၢ်ပတုၣ်ဟံၣ်အိၣ်သန့က့ ဟီၣ်ကဝီၤလၢ ခိၣ်ရဲန့ၣ် တၢ်ဆါ တကဲထီၣ်အလီၤတဖၣ်န့ၣ် KECD အကွၢ်တဖၣ် အိးထီၣ်ဒီး န့ၣ်လီၤ.

န့ၣ်လီၤ. ဝံၤအမၤဝဲက---သဝီသရၣ်မုၢ်ခံၣ်လၢ ကလဲၤထီၣ်လီၤ သးဒီးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ကွၢ်ခိၣ်အံၤ လဲၤထီၣ်လီၤသးဒီးအဝဲသ့ၣ် ဖဲသီခါဖျၢၣ်အခါ အဝဲသ့ၣ်သံကွၢ်သံဒီးဝဲ သရၣ်သရၣ်မုၢ်ဒီးကွၢ်ဖိအိၣ် ပွၤဂၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မၤစ့ၢ်ကီး ကွၢ်သရၣ်မုၢ်တဂၤဒီးသဝီဖိ ပိၣ်မုၢ်တဂၤ လဲၤထီၣ်လီၤသးဒီးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. သရၣ်မုၢ်တဂၤ န့ၣ် လဲၤထီၣ်လီၤသးဒီး BGF သုးခိၣ်ဘၣ်ဆၣ် မ့ၢ်မ့ၢ်သဝီဖိပိၣ်မုၢ်တဂၤ န့ၣ် ဒီဖျိအတူၢ်ဘၣ်ဝဲလၢ တၢ်ဘံၣ်တၢ်ဘၢတအိၣ်ဘၣ်အယိ တလဲၤထီၣ်လီၤသးဒီး အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ BGF သုးခိၣ် တဲဝဲဒၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်ခံၣ် မ့ၢ်တဖၣ်တဘျီယီဘၣ်န့ၣ် အဝဲတတဲဒီးတၢ်နီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

KECD အကွၢ်တဖၣ် ကစးထီၣ်အိးထီၣ် ဖဲလါယူၤ ၂၀၂၁ နံၣ်ဘၣ်ဆၣ် ဒီဖျိဘၣ်ပျံၤဘၣ်ဖုးဝဲ BGF သုးကလၢအိၣ်ဖဲသဝီကပၤ အယိ က---ကွၢ်အံၤ အိးထီၣ်ဖဲလါယူၤထီၣ်သီတန့ၢ်ဝဲဘၣ်, ဘၣ်သုးက့ၤမုၢ်နံၤမုၢ်သီ ဒီးအိးထီၣ်က့ၤဝဲလၢ လါယူၤ ၂၈ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. အပူၤကွၢ်တနံၤန့ၣ် ကွၢ်ဖိနီၣ်ဂံၢ်အိၣ် ၁၀၀ ဘျီ ဘၣ်ဆၣ် တနံၣ်အံၤ ကွၢ်ဖိနီၣ်ဂံၢ်ဟဲအါထီၣ် အိၣ်တုၤလၢ ၄၀၀ ဘျီ န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျိကွၢ်ဖိလၢအထီၣ် ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ကွၢ်တဖၣ် ဟဲက့ၤမၤလိ က့ၤတၢ်လၢ က---တီၤထီၣ်ကွၢ်အယိန့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး ခိၣ်ရဲန့ၣ်တၢ်ဆါဒီးသုးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ထံကီၢ်တၢ်စိ တၢ်ကမီၤအယိ ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဣသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ ကီၢ်ပယီၤ ပဒိၣ်ကွၢ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ပတုၣ်ဟံၣ်အိၣ်သန့က့ KECD ကွၢ်တဖၣ်န့ၣ် အိးထီၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤ. သုးခိးကီၢ်ဆါ BGF အံၤ တအံၣ်ဒီးဝဲဒၣ် KECD အကွၢ်တဖၣ်လၢ ကအိးထီၣ်ဘၣ်အယိ အဝဲသ့ၣ်ဟဲထီၣ်လီၤသးဒီး မဲၢ်သးခံကရူၢ်ကွၢ်သရၣ်သရၣ်မုၢ်တဖၣ်ဝံၤ သံကွၢ်သံဒီးတဲဝဲလၢ “ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ကွၢ်မးတအိးထီၣ်ဒါး ဘၣ်မနုၤသုကွၢ် ထီၣ်လဲၣ်”



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ခိၣ်န့ၢ်အိၣ်ဖဲလါအိကူး ၁၈ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် ဖဲတကူၢ်ကြိသဝီ, နီၣ်ခွံကရူၢ်, တၢ်ကြိၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတဖၣ် အံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ဒ်သိးကွၢ်ဖိတဖၣ် ဟးထီၣ်က့ၤလီၤ, ဒီးကလဲၤထီၣ်ကွၢ် ဖဲတၢ်စ့ၢ်ခါအကတီၢ် ကသ့ဝဲအဂီၢ် တၢ်ဘျီန့ၢ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)

KECD တီၤဖဉ်ကွဲၤ ဖဲတကူၢ်ကြီၤသဝီ, နိခွဲၤကရူၢ်, တၢ်ကြၢ်ကီၢ်ဆဉ်, ဖဉ်အဉ်ကီၢ်ရၣ်အံၤ စးထီၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲ ဖဲလၢယူၤ ၂၀၂၁ နံဉ် ခိဖျိကွဲၤဖိတနီၤလၢအအိၣ်လၢ သဝီအဂၢၤတဖဉ် တဟဲထီၣ်ဒီးကွဲၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤကွဲၤလၢသဝီပူၤအံၤ တအိၣ်ထီၣ်ဒီးဘဉ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ဖဲလၢခိရီန့ၣ်တၢ်ဆါ တၢ်ဘဉ်ကူဘဉ်ကံ ဟဲအါထီၣ်ဒီး စးထီၣ်ဖဲလၢယူၤ ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် KECD အကွဲၤအံၤ ဘဉ်တၢ်ပတုၣ်ယာ်အိၣ် ခံန့ၣ်လီၤ. ခိဖျိ KNU ခိၣ်န့ၣ်တဖဉ် ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကလုာ်လၢ ကပတုၣ်ယာ်ကွဲၤတစီၣ်တလီၢ်န့ၣ်လီၤ. သန့က့ၤ ခိရီန့ၣ်တၢ်ဆါ မ့ၤဟဲကယာ်လီၤမး ကအိၣ်ထီၣ်ကဒါက့ၤကွဲၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖဉ်အံၤ ဘဉ်တၢ်ဒိန့ၣ်အိၣ် ဖဲလၢအိၣ်ကထိဘဉ် ၅ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် ဖဲတကူၢ်ကြီၤသဝီ, နိခွဲၤကရူၢ်, တၢ်ကြၢ်ကီၢ်ဆဉ်, ဖဉ်အဉ်ကီၢ်ဆဉ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤ တဖဉ်အံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ လီၢ်ကဝီၤကွဲၤဖိတဖဉ် အမၤလိတၢ်လၢ လီၢ်ကဝီၤကွဲၤ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ကွဲၤတဖဉ် တအိၣ်ထီၣ်ဒီးအခါန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)

ကွဲၤသရၣ်သရၣ်မ့ၣ်လၢ အပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ် တၢ်ထီၣ်ဒါသုးမိၤစီရိၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ CDM အတၢ်အိၣ်သးတဖဉ်

သုးဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ထံကီၢ် တၢ်စိတၢ်ကမိၤဝံၤအလီၢ်ခံ ပဒိၣ်အပူၤမၤတၢ်ဖိတဖဉ် ပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်ဝဲဒၣ်လၢ တၢ်ထီၣ်ဒါသုးမိၤစီရိၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ CDM အပူၤန့ၣ်လီၤ. CDM ပဒိၣ်ကူၣ်သ့ပူၤမၤတၢ်ဖိတဖဉ်စ့ၢ်ကိး ပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်အါမးန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးတဖုအံၤ တၢ်အုၣ်ကီၤမ့တအိၣ် လီၤတၢ်လီၤဆဲးဘဉ်ဆဉ် လီၢ်ဘၢလီၢ်ကီၢ်ဝဲဒၣ် ကွဲၤသရၣ်သရၣ်မ့ၣ်တဖဉ်လၢ ပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်လၢ CDM အပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ. သုးအတၢ်ဟံးဒုၣ် ဟံကမၣ်စံးဝဲလၢ ဘဉ်ယးဒီးတၢ်ယုထၢ ဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ ခုခါခဲအံၤ တမ့ၢ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဘဉ်ဒီး လၢတၢ်ဆၢထၢၣ်ထီၣ်ဒါဝဲသုးမိၤစီရိၤအဂီၢ် အဝဲသ့ၣ်ကအိၣ်ဆၢထၢၣ်လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအဂီၢ် အဝဲဘဉ်ပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်လၢ CDM လီၤန့ၣ် သရၣ်မ့ၣ်လၢ တနီၤသရၣ်တဂၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲန့ၣ် လီၤ.

သရၣ်သရၣ်မ့ၣ်စ့ၢ်ဂၤလၢ ပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်လၢ CDM အပူၤတဖဉ်န့ၣ် ဘဉ်တၢ်ဆိၣ်တၢ်မၤနၢၤအိၣ်လၢ သရၣ်သရၣ်မ့ၣ်လၢ အတပၣ် ယုာ်ပၣ်ဂီၢ် လၢ CDM အပူၤတဖဉ် လၢကွဲၤန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးထုးထီၣ်တၢ်ကလုာ်လၢ ကဖိၣ်ဝဲ သရၣ်သရၣ်မ့ၣ်လၢ ပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်လၢ CDM အပူၤ အယိၣ် သရၣ်သရၣ်မ့ၣ်တဖဉ်အံၤ မံလၢအကစၢ်အဟံၣ်အယိၣ်တဘျီဘဉ် ခိဖျိသုးဒီး ပုၤလၢအဆိၣ်ထွဲသုးလၢ သဝီပူၤတဖဉ် ဖဲကတိန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်န့ၣ်ဝဲ ပဒိၣ်အပူၤမၤတၢ်ဖိတဖဉ်လၢ ပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်လၢ CDM အပူၤအယိၣ်အဝဲသ့ၣ်ဘဉ်ယုာ်ထီၣ်အိၣ်ခူသ့ၣ် လၢတၢ်လီၤအဂၢၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ် CDM အပူၤ လၢအအိၣ်လၢ ဝုၢ်ပူၤတဖဉ်စ့ၢ်ကိး ဘဉ်စံၣ်အိၣ်ကမ့ၢ် လၢတၢ်ဘဉ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ် လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ပုၤလၢအ အိၣ်လၢ KNU တၢ်ပၤဟီၣ်ကဝီၤတဖဉ် တလိၣ်ဘဉ်ကီၢ်ဘဉ်ဂီၤလၢ အဝဲသ့ၣ်တၢ်ဘဉ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆဲးလီၤမံၤလၢကွဲၤ

ကီၢ်ပယီၤကွဲၤလၢ ဟီၣ်ကဝီၤတနီၤအပူၤ အိၣ်ထီၣ်လၢ လၢယူၤ ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ကွဲၤဖိမိၤပၢ်အါတက့ၢ် တအဲၣ်ဒီးဝဲဒၣ် သုးကူၣ်သ့သန့ဘဉ်အယိၣ် မ့တမ့ၢ် ဘဉ်ယိၣ်တၢ်လၢ အဖိတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့. ဒီးဘဉ်ယိၣ်ဝဲလၢတၢ်ကပီၢ်ထီၣ်လၢကွဲၤအယိၣ် တလဲၤဆဲးလီၤန့ၣ်ဝဲ အဖိအမံၤလၢကွဲၤဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

ကွဲၤဖိတနီၤတလဲၤထီၣ်ကွဲၤလၢ အနီၢ်ကစၢ်အတၢ်ဆၢတၢ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. အဒိ, ဖိသၣ်တနီၤစံးဝဲလၢ “မိၢ်စူးမ့ထူၣ်ဖျးမး ပက လဲၤထီၣ်ကွဲၤလီၤ” န့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဂ---လၢ အအိၣ်လၢ ခ---သဝီ, နိၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆဉ်, နုပျါယာ်ကီၢ်ရၣ် ဆၢတၢ်ဝဲလၢ ကွဲၤလၢဝုၢ်ပူၤတဖဉ် မ့က့ၤအိၣ်ထီၣ်မး အဝဲကလဲၤထီၣ်ကွဲၤန့ၣ်လီၤ. အမိၢ်အပၢ်စ့ၢ်ကိး ဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်ပျဲလၢ ကလဲၤထီၣ်ကွဲၤခါ, တလဲၤထီၣ်ခါန့ၣ် အဝဲမၤတၢ်ဆၢ တၢ်သဘျုးသ့န့ၣ်လီၤ.

ဖဉ်အဉ်ဖဉ်စီမိၤကွဲၤဖိ တ---လၢအထီၣ်ကွဲၤပုၤထီၣ်သၢနံၣ်တနံၣ်တဂၤအံၤ အသကိးဝဲအိၣ်လၢ အသုတလဲၤထီၣ်ကွဲၤတဂ့ၤ ဒီးအဝဲ

စ့ၢ်ကိးပျံၤဝဲလၢ တၢ်ကပိၢ်ထီၣ်လၢက့ၢ်အယိ ဆၢတၢ်ဝဲလၢတလဲၤထီၣ်က့ၢ်ဒီးဘဉ်, တၢ်အိၣ်သးမ့ၤဝဲဂ့ၤထီၣ်က့ၢ်မး ကက့ၤထီၣ်က့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤပျံၤမၤဖုးလၢကက့ၤအိးထီၣ်က့ၢ်တဖၣ်

ဖဲလါမ့ၤ ၂၆ သီန့ၣ် ပယီၤသုးတဖၣ် ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကလုာ်လၢ တၢ်ကအိးထီၣ်က့ၢ်က့ၢ် ဖဲမူကီၢ်ဆဉ်, ချၢၣ်လွၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် က့ၢ်ဖိမိၢ်ပၢ်အါတက့ၢ် တအဲၣ်ဒီးဝဲဒဉ် သုးကူၣ်သ့သန့ဘဉ်အယိ မ့တမ့ၢ် ဘဉ်ယိၣ်တၢ်လၢ အဖိတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ (ခိဖျိခိရိန့ၣ်အယိ) ဒီးဘဉ်ယိၣ်ဝဲ လၢတၢ်ကပိၢ်ထီၣ်လၢက့ၢ်အယိ တလဲၤဆဲးလီၤန့ၣ်ဝဲ အဖိအမံၤလၢက့ၢ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၣ် က့ၢ်သရၣ်သရၣ်မုၢ်လၢ ပၣ်ပုၣ်ပၣ်ဂီၢ်လၢ CDM အပူၤအိၣ်အသိး, က့ၢ်သရၣ်သရၣ်မုၢ်လၢ တပၣ်ပုၣ်ပၣ်ဂီၢ်လၢ CDM အပူၤတဖၣ်စ့ၢ်ကိး တကန့ၣ်ပုၣ်က့ၢ်စ့ၢ်ကိး အိၣ်အါမးန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိဒီးက့ၢ်သရၣ် သရၣ်မုၢ် အနီၣ်ဂံၢ်တပျဲဘဉ်အယိ ပယီၤသုးအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢ ကက့ၤအိးထီၣ်က့ၢ်အိၣ် တကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ ပယီၤသုးတဖၣ် မၤပျံၤမၤဖုးဝဲလၢ က့ၢ်ကိးပျၢၣ်ဒီးကဘဉ်က့ၤအိးထီၣ်အသး မ့တမ့ၢ်ဘဉ်န့ၣ် ကဟံးန့ၢ်ဝဲအရ့န့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၣ် တဲပျဲတဲဖုးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ KNU မ့မတၢ်တဲဝဲ တၢ်အိးထီၣ်က့ၢ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကမၤရဲ (မၤသံ) က့ၢ်အဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ခိဖျိလၢခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါအံၤ ဟဲအိၣ်ထီၣ်ဝဲပျဲထီၣ် လၢသၢဝီတဝီလံအယိ က့ၢ်တဖၣ်ဘဉ်တၢ်ပာ်ပတုၢ်ယၢ်အိၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်လၢ အပိၢ်ထွဲထီၣ်တဖၣ်

ပယီၤသုးကူၣ်သ့ပုၤမၤတၢ်ဖိလၢအအိၣ်လၢ ကီၢ်ဆဉ်လၢ သထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤတဖၣ် ထံၣ်လိၣ်ဝဲသကိးတၢ်ဒီးလီၢ်ကဝီၤဖိတဖၣ်ဒီး KNU ကူၣ်သ့ဝဲကျဲၤတဖၣ်လၢ ကအိးထီၣ်က့ၢ်က့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤဖိဒီး KNU ကူၣ်သ့ဝဲကျဲၤတဖၣ် တူၢ်လိၣ်ဝဲတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢ ကအိးထီၣ်က့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ပယီၤသုးကူၣ်သ့ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် ယုထီၣ်ဝဲလၢ လီၢ်ကဝီၤဖိတဖၣ် ကဘဉ်ဟံးန့ၢ်မုၤဒါလၢ အဝဲသ့ၣ်တၢ်ဘဉ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် လီၢ်ကဝီၤဖိတဖၣ် ဟံးန့ၢ်ဝဲတန့ၢ်ဘဉ်အယိ တၢ်ကအိးထီၣ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအံၤ တကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ က့ၢ်ဖိမိၢ်ပၢ်တဖၣ်လၢ ဣသဝီတနီၤ ယုန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤလၢ ပုၤသးစၢ်လၢအကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့တဖၣ် ဒ်သိးကသိၣ်လိန့ၢ်အဖိတဖၣ်ဒီး ဣသဝီတနီၤယုန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤ လၢသီခါဖျၢၣ်ဒီး လဲၤမၤလိမၤဒီးတၢ်ဖဲန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ဣသဝီတနီၤလဲၤမၤလိမၤဒီးတၢ်လၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်က့ၢ်တဖၣ်အပူၤ ဒီးဣသဝီတနီၤစ့ၢ်ကိး တအိးထီၣ်က့ၢ်နီတစဲးဘဉ်န့ၣ်လီၤ. KECD က့ၢ်လၢ ဣသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤတဖၣ် အိးထီၣ်အသးဒ်ညီန့ၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ. ခိဖျိခိရိန့ၣ်ဒီး သုးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤအယိ ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်က့ၢ်တဖၣ် တုၤခဲအံၤတအိးထီၣ်ဒီးဘဉ်န့ၣ်လီၤ. ဖၣ်အၣ်ဖျၢၣ်စိမိၤက့ၢ်ဖိ တ---ဟံၣ်ပျဲဝဲလၢ ခိဖျိက့ၢ်တအိးထီၣ်ဘဉ်အယိ အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဆၢကတီၢ် လၢဂီၤကလိဒီး မ့တၢ်ဘဉ်ဒီးဒိၣ်လၢ ဖိဒိဖိသၣ်တဖၣ်အဂီၢ် ခိဖျိအဝဲသ့ၣ် တထီၣ်ဘဉ်က့ၢ်ဒီးတန့ၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၣ် အဝဲဝဲအါထီၣ်ဝဲလၢ တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံးထဲလၢ ပုၤတဂၤဘဉ်ဒီး မ့ၢ်တၢ်ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံးလၢ ထံကီၢ်ဒိတဘျီန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤခံဘျီအံၤ ဘဉ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤ ဖဲလါစဲးပထုဘဉ် ၂၀၂၁ နံဉ် ဖဲယ---သဝီ, နိၣ်တၢ်ဆူၣ်ကရူၢ်, နိၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆဉ်, ဣပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံၣ်ပျဲထီၣ်ဝဲ က့ၢ်ဖိမိၢ်ပၢ်တဖၣ် ကိးန့ၢ်သရၣ်သရၣ်မုၢ်လၢ ကဟံးဒီးသိၣ်လိက့ၢ်ဖိတဖၣ်လၢဟံၣ် ခိဖျိ ကီၢ်ပယီၤက့ၢ်တဖၣ် တအိးထီၣ်ဒီးဘဉ်ဒီး က့ၢ်ဖိမိၢ်ပၢ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိး တအဲၣ်ဒီးဆုၢ်အဖိတဖၣ်ဆူ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်က့ၢ်ဘဉ်အယိန့ၣ်လီၤ. ဣဖိသ ဝီဖိတဖၣ် ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဝဲက့ၢ်သရၣ်သရၣ်မုၢ်တဖၣ်လၢတၢ်လိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)



တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့

တၢ်ဆူးတၢ်ဆါလၢလီၤကဝီၤသဝီဖိ လၢကညီကီၢ်စံဉ်ပူၤ တဖဉ် ကွၢ်ဆၢဉ်မဲၣ်ဘဉ်ဝဲအအါကတၢ်မ့ၢ် တၢ်ဘဉ်သမုဉ်, တၢ်ညဉ် ကိၢ် ဒီးတၢ်ဆါလၢအအိၣ်ဒီး ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါအတၢ်ပနီၣ် ဒ်အမ့ၢ် လီၤ တကံးတကး, တၢ်ကီၢ်ထီၣ်, လီၤဘျး, ကီၢ်ယုၢ်ဆါ, နါဒုတနာ ဒီး အိၣ်တၢ်တန့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲလါအုၣ်ဖြူၣ် ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် တၢ်လဲၤထီၣ် က့ၤလီၤညီဒီးအယီၤ လီၤကဝီၤဆူၣ်ချ့တၢ်ကရၢကရိတဖဉ် ဟ့ၣ်တၢ် သ့ၣ်ညါနၢ်ပၢၢ်ဘဉ်သးတၢ်ဒီးသဒါ ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါအဂ့ၢ်တဖဉ်အိၣ်န့ၣ် လီၤ. ဒ်န့ၣ်အိၣ်သး ခိဖျိလၢ SAC ပယီၤသုးဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ် ကမိၤဝဲအလီၢ်ခံ ပဒိၣ်ကသံဉ်သရၣ်သရၣ်မုဉ်ပုၤမးတၢ်ဖိတဖဉ် ဟံၣ်ဖိၣ်ထီၣ်သး CDM ထီၣ်ဒါ SAC ပယီၤသုးအယီၤ ပဒိၣ်တၢ်ဆါဟံၣ် သ့ၣ်တဖဉ် ကသံဉ်သရၣ်တအိၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ စးထီၣ်ဝဲလါမ့ၢ် ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် တၢ်ဆါတၢ် ဘဉ်ကူဘဉ် က်အါထီၣ် ကွၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါတၢ်ပိးတၢ်လီၤတအိၣ်ဘဉ်သန့ၣ်ကု ပုၤဆါသ့ၣ်တဖဉ် အံၤအိၣ်ဒီး တၢ်ဆါပနီၣ်ဒ်အမ့ၢ် တၢ်နါတနာဘဉ် အယီၤ သဝီဖိတဖဉ် ဆိကမိၣ်တယၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်ဝဲလါအမ့ၢ် ခိရိန့ၣ်တၢ် ဆါန့ၣ်လီၤ. နီၢ်တ--- လၢထံဖးဒိၣ်ထၣ်သဝီ, ထံဖးဒိၣ်ထၣ်ကရူၢ်, ဘံလုကီၢ်ဆဉ်, နူသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒ်အံၤ, “အဲၤအံၤန့ၣ် တၢ်ဆါတဖဉ်အံၤ ရၢလီၤအသးသက့ၤဆးဒးလံ. အဲၤသ့ၣ်တဖဉ် တမၤကွၢ် ပုၤလၢၤဘဉ်. ပသရၣ်တဲပုၤလၢ တၢ်ဆါရၢလီၤသးလၢၤလံ အယီၤ ပမ့ၢ်မၤကွၢ်န့ၣ်ကု ပမၤတၢ်တသ့နီတမံၤဘဉ်.”

အယီၤ လၢတၢ်ဒီးသဒါ ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါအဂီၢ် လီၤကဝီၤခိၣ် နၢ်ပုၤန့ၣ်စိန့ၣ်ကမိၤတဖဉ် ဟံၣ်လီၤကြဲၤ ဒီးတြီတၢ်ယၢ် တၢ်လဲၤထီၣ် က့ၤလီၤန့ၣ်လီၤ ဆူတၢ်လီၤလီၤဆီဒ်တၢ်လၢဝုၤပူၤသ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ် လီၤ. အဒိ လၢမ့ၢ်ဒီးလၢခိၣ်ကီၢ်ဆဉ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ် လီၤ ကဝီၤခ့ၣ်အဲၣ်ယူၣ်ခိၣ်န့ၣ်တဖဉ် ထုးထီၣ်တၢ်ကလုၢ်လၢ စးထီၣ်လၢ လါယူၤလံ ၉ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖဉ် လဲၤဆူဝုၤမူ ဒီးဝုၤလၢခိၣ်တန့ၣ်လၢၤဘဉ် ခိဖျိ ပုၤဘဉ်ကူဘဉ်ယၢ် ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါ လၢဝုၤပူၤအနီၣ်ဂံၢ်အိၣ်အါအယီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီလၢအဒိၣ်တနီၤ အဲၤ သ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံၣ်လီၤဆီပုၤ ဆါအလီၢ်အိၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤ. အဒိကီၢ် ထၣ်သဝီ, ကီၢ်ထၣ်ကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆဉ်, နူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် အပူၤ နူသဝီခိၣ်န့ၣ်ဒီးလီၤကဝီၤပဒိၣ်ဆူၣ်ချ့ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖဉ် ဟံၣ် လီၤတြီလၢ သဝီခိၣ်ထိးလၢတၢ်ဒီးသဒါခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါအဂီၢ် ဒီးသဝီ တဖျၢၣ်ဒီးတဖျၢၣ် လဲၤဟးအိၣ်သကိးလိာ်သးတန့ၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအဟးထီၣ်က့ၤလီၤ တဂၤလၢလၢ ကဘဉ်ကးဘၢနါဒု, ထီၣ်တၢ်ကီၢ် ဒီးသုးယၢၤစုန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ KHRG ဒီးန့ၢ်ဘဉ်တဖဉ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ခိဖျိခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါဒီးတကတီၢ်ယီၤ သုးဟံးဆူၣ်ထံကီၢ် တၢ်စိတၢ်က မိၤအယီၤ တၢ်လဲၤတၢ်က့ၤကီၢ်ခဲထီၣ်တုၤဒုၣ်လဲၤ ဆူၣ်ချ့တၢ်ကရၢကရိ ဒီး ဆူၣ်ချ့ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖဉ် လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤတညီ, သဝီဖိလၢ အဆါကသံဉ်တဖဉ်စ့ၢ်ကီး လဲၤပုၤကသံဉ်လၢဝုၤပူၤ မ့တမ့ၢ်လၢယီၤ



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘဉ်တၢ်ဒီးန့ၣ်အိၣ်ဝဲ လါအိၣ် ကူး ၅ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ်. ရှၢညီၣ် ပုၤသဝီ, တီပုၤက့ၢ်ကရၢ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆဉ်, တီအူကီၢ်ရ့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ လီၤကဝီၤခ့ၣ်အဲၣ်ယူၣ် ဆီလီၤဟံၣ်လီၤဝဲ Covid-19 တၢ်သမံသမိးတၢ်အလီၢ်ဒီး တၢ်တြီယၢ် ဟံၣ်ပနီၣ် တၢ်လဲၤတၢ်က့ၤ လၢတၢ်ဒီးသဒါ တၢ်ဆါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)

ကီၢ်ဆါတညီ, ကသံဉ်ကျးလၢဝုၤပူၤတဖဉ်တအိၣ်ထီၣ် ဒီးကသံဉ် ကသီတဖဉ်အပူၤဒိၣ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်တဖဉ် စ့ၢ်ကီးပံး မ့ၢ်လၢကသံဉ်သရၣ်တဖဉ်တအိၣ်ဘဉ် ခိဖျိအဲၤသ့ၣ် တဘဉ်သး SAC ပယီၤသုး တၢ်ဟံးဆူၣ် ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤဘဉ် အယီၤ အဲၤသ့ၣ်ဟးထီၣ်ကွံၣ်လၢတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ကသံဉ် သရၣ်သရၣ်မုဉ်လၢ အမၤ CDM တဖဉ် ဟံၣ်ဖိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး လီၤကဝီၤခ့ၣ်အဲၣ်ယူၣ် ဒီးသဝီဖိတဖဉ် န့ၣ်လီၤမၤစၢၤက့ၤတၢ်လၢ လီၤဝီၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အဂီၢ် ဘဉ်ဆဉ် ကသံဉ်ကသီ တၢ်ပိးတၢ် လီၤလၢတၢ်ကမၤကွၢ်ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါ, ကသံဉ်ဒီးသဒါခိရိန့ၣ်တၢ် ဆါ, တၢ်ပိးတၢ်လီၤ ဒီးတၢ်ကူဆါယါဘျါလၢလီၤကဝီၤ နူသဝီတဖဉ် အပူၤတအိၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. ကသံဉ်သရၣ်ရၣ်မုဉ်တဖဉ်ကကူဆါယါ ဘျါပုၤဆါလၢလၢပုၤပုၤအဂီၢ်တသ့ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. အယီၤ လီၤကဝီၤ သဝီဖိတဖဉ် ကွၢ်ဆၢဉ်မဲၣ်ဘဉ်ဝဲ တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘဉ်ကသံဉ်ကသးဆူၣ် ချ့တၢ်ကူဆါယါဘျါ တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ.

မိၢ်ဖိဆံးဆူၣ်ချ့

ပုၤမိၢ်ဒါသ့ၣ်တဖဉ် မ့ၢ်ပုၤလၢအလိၣ်ဘဉ်တၢ်ကွၢ်ထွဲတၢ်အိၣ် ဆူၣ်အိၣ်ချ့လီၤဆီန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ခိဖျိလၢ တၢ်လဲၤတၢ်က့ၤကီၢ်ခဲ ဒီးဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဘဉ်တၢ်ဘၢ လၢလီၤကဝီၤပူၤတအိၣ်ဘဉ်အယီၤ မိၢ်ဖိဆံးသ့ၣ်တဖဉ် တဒီးန့ၢ်ဘဉ် တၢ်ကွၢ်ထွဲတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ လၢလၢပုၤပုၤဘဉ်န့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖဉ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ သဝီဖိလၢ အကွၢ်ဆၢဉ်မဲၣ်ဘဉ်ဒီး ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါ လၢနူသဝီခိၣ်ပုၤ လၢကျါအိၣ်အါမး ခိဖျိလၢ ပုၤဆါသ့ၣ်တဖဉ်အံၤ အိၣ်ဒီးတၢ်ပနီၣ် လၢအမ့ၢ် တၢ်ကီၢ်ထီၣ်, တၢ်ကူး, ကီၢ်ယုၢ်ဆါ, နါဒုတနာ ဒီးအဂ့ၢ်

အဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးဝဲလၢ ပှၤ မိၢ်ဒၤလၢအဘဉ်ခိရိၣ်န့ၣ်တၢ်ဆါတဖၣ် တၢ်ပနီၣ်လၢအလီၤပျံၤ လီၤ ဖုလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်မ့ၢ်ဝဲ ဖိသ့ၣ်လၢမိၢ်ဟၢဖျါတဟူး လၢဘဉ်န့ၣ် လီၤ. အဒိ ဝဲလါဝဲ ပထုဘဉ် ၂၀၂၁ နံဉ်အပူၤန့ၣ် သဝီဖိမိၢ်ဒၤ (၆) လါတဂၤဒီး (၉)လါတဂၤ ဝဲတန့ဆါကီၢ်ဆဉ်, ဖၣ်အဉ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ဝဲအဝဲသ့ၣ်အိၣ်လၢသဝီပူၤအခါ တၢ်ကီၢ်ထီၣ်အီၤ ဒီးနါဒုတနၤလၢဘဉ်န့ၣ်လီၤ. မိၢ်အံၤ ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးဝဲလၢအဖိ တဟူးလၢဘဉ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်ဘဉ်လဲၤ ဆူတၢ်ဆါဟံၣ် လၢဝဲဖၣ်အဉ် ဒီးကသံၣ်သရၣ် ဟံၣ်ဖျါဝဲလၢအဝဲသ့ၣ် ဘဉ်ဝဲခိရိၣ်န့ၣ်တၢ်ဆါန့ၣ်လီၤ.

ပှၤမိၢ်ဒၤ(၁)တဂၤလၢအမ့ၢ် နီၢ်မုၢ်ဒါဆံးအံၤ ဒၤထီၣ် (၆) လါအခါ အဝဲအိၣ်တဆူၣ်ဘဉ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲအိၣ်တဆူၣ်(၂)ဘျီ တဘျီ အခါ အဖိလၢဟၢဖျါတဂၤအံၤတဟူးလၢဘဉ်န့ၣ်လီၤ. အဆိက တၢ် အဝဲလဲၤဆူလီၢ်ကဝီၤကသံၣ်ဒၤ ဝဲဘဉ်လဲၤဆူ ကီးတရံးတၢ် ဆါဟံၣ် ဘဉ်ဆဉ်ကသံၣ်သရၣ်ဖးဒိၣ်တဆိၣ်ဒီး တၢ်ကူဆါယါဘျီ ပီးလီတဆိၣ်ဘဉ်အယီ အဝဲသ့ၣ်ဘဉ်လဲၤဝဲဆူဖၣ်အဉ်ဝဲဒါနီၢ်တဂၤ ပၤတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ပှၤမိၢ်ဒၤ(၂)တဂၤလၢအမ့ၢ် နီၢ်ခွၢ်ဝဲကွဲၤအံၤ ဒၤပှၤ ထီၣ်(၉)လါအခါ အဝဲမ့ၢ် ကသံၣ်သရၣ်မုၢ်လၢအမၤ CDM တဂၤ အယီ တုၤမ့ၢ်အသ့ၣ်ညါ ဝဲလၢအဖိတဟူးလၢတဘျီအယီ အဝဲလ့ တၢ်မၤစၢၤလၢ အကသံၣ်သရၣ်ဖးဒိၣ်အိၣ် ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်အီၤ လၢ ကဘဉ်ဆဲးဆိကသံၣ်ဒီး အဝဲဘဉ်လဲၤကွဲးထးထီၣ်က့ၤအဖိလၢ



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤ ဘဉ်တၢ်ဒီးန့ၣ်အီၤဝဲ လါအီၤကူး ၃၁ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် ဝဲ စပ--သဝီ ဒီး ၁၀---သဝီအဘဉ်စၢၤ, ဒိၣ်ဖးခိၣ် ကီၢ်ဆဉ်, တီအူကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ကသံၣ်ဒၤတဖျါအံၤ ဘဉ်တၢ်ကရၢကရိ ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤတဂၤခိၣ်န့ၣ်, ခုၣ်အဉ်ယုၣ် ဒီး CDM ကသံၣ်သရၣ်သရၣ် မုၢ်ပှၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)

ဖၣ်အဉ်တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. အယီ အဖိအိၣ်မူဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ကထီၣ်စ့ၢ်ကီးအသးလၢ တၢ်လီၢ် အဂၤစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိနီၢ်ဒိဒိလုလၢအအိၣ် လၢတန့ဆါကီၢ် ဆဉ်တဂၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ဝဲအလဲၤဆူ ကြၢၢ်တုၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်အခါ အဝဲထံၣ်ဘဉ် သဝီဖိမိၢ်ဒၤတဂၤ အဖိသံလၢအဟၢဖျါတဟူးဆူကြၢၢ်တု တၢ်ဆါဟံၣ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ.

ဒိန့ၣ်အသိး ပှၤမိၢ်ဒၤလၢ အတဘဉ်ခိရိၣ်န့ၣ်တၢ်ဆါဘဉ်ဆဉ် ကအိၣ်ဖျါဘဉ်ဖိလၢအပူၤဖျးအဂီၢ် မ့ၢ်တၢ်ကီၢ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. အဒိ ပှၤမိၢ်ဒၤနီၢ်မုၢ်ခွၢ်ညိၣ် လၢနီၢ်ခွၢ်ကရၢၢ်, တၢ်ကြၢၢ်ကီၢ်ဆဉ်, ဖၣ်အဉ်ကီၢ် ရ့ၣ်တဂၤ အိၣ်ဖျါအဖိတန့ၢ်ဒီး အဖိသံတီၢ်လၢအဟၢဖျါပူၤန့ၣ်လီၤ. အယီ အဝဲဘဉ်လဲၤကွဲးထးထီၣ်က့ၤအဖိလၢဖၣ်အဉ် တၢ်ဆါဟံၣ် န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ် ဝဲလါအီၤကူး ၂၀၂၁ နံဉ်န့ၣ် မိၢ်တဂၤအံၤအိၣ် ဆူၣ်ထီၣ်က့ၤဝဲဂ့ၢ် ဂ့ၤလံန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ KHRG မၤနီၣ်မၤယါသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် လိၣ်ဘဉ် ဆူၣ်ချ့တၢ်ဆိထွဲ မၤစၢၤ ဒ်သိးပှၤတတၢ် သဝီဖိယုၣ်ဒီးဖိဒိဖိသ့ၣ် ကအိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ပှၤ ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဖဲသးညီအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အယီ ဆူၣ်ချ့တၢ်ကရၢကရိ, ထံကီၢ်ပဒိၣ် ခိၣ်န့ၣ်ပှၤန့ၣ်ဖိန့ၣ်ကမိၤတဖၣ် ကြၢၢ်ဒုၤဆဲးတၢ်ဂ့ၢ် ကီၢ်သ့ၣ် တဖၣ်အံၤလၢအဂ့ၢ်ကတၢ် ဒီးဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလီၢ်ကဝီၤဆူၣ်ချ့တၢ် လိၣ်ဘဉ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤ ဘဉ်တၢ်ဒီးန့ၣ်အီၤဝဲ လါယုၤလံ ၆ သီ, ၂၀၂၁ နံဉ် ဝဲမ့ၢ်သ့ၣ် သဝီ, ကွဲးဝဲကရၢၢ်, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆဉ်, တီအူကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ လီၢ်ကဝီၤပှၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဆိလီၤဟံၣ်လီၤဝဲ Covid-19 တၢ် သမံသမိးတၢ်အလီၢ် ဒ်သိးကဒီးသဒၤတၢ်ဆါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)

